
80 ñò.
¬ “ Œ – Õ »    1 6  ¿ œ – » À  2 0 1 3
√ Œ ƒ » Õ ¿  2 3  ¡ – Œ …  8 9  ( 6 4 9 3 )

Конкурс Настойчивост Купа на България

Стр. 17

„Напеви от Северозапада”
събира в Монтана 900 деца

Стр. 4

Искат професионален одит
на софтуера на ЦИК

Стр. 23

Треньорът на “Локо” Сф
плаши с бойкот мача с “Левски”

Стр. 11

Интервю

Л Е В И Я Т
В Е С Т Н И К

Тенденция

Евроскептицизъм
обхваща Европа

Стр. 9

Нищета

1/3 от българските деца
са без здравни и социални грижи

Стр. 4
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Зита Гурмай за ПЕС
и изборната програма на БСП

КАК КОНЦЕСИИТЕ НА
ВОДАТА ВДИГНАХА ЦЕНАТА

Стр. 14

Главният прокурор Борис
Цацаров призна, че две тре-
ти от сигнала на Сергей Ста-
нишев за незаконно под-
слушване от страна на МВР
са верни. Прокурорската про-
верка е установила злоупо-
треби с техника на СДОТО.
Служители в структурата са

МВР подслушвало
незаконно
Трима полицейски шефове с обвинения,
прокуратурата образува наказателни производства

В поделение 54800 на Националната гвардейска част се проведе акция за набиране на потенциални
донори на стволови хемопоетични клетки вчера. Идеята за инициативата бе на гвардейците, които
искат да помогнат за лечението на техен колега, който боледува от остра миелоидна левкемия

опитали да осуетят провер-
ката.

Цацаров и заместникът му
Борислав Сарафов обявиха
вчера, че шефът на отдел 4 в
СДОТО е опитал да саботира
разследването, като е изтрил
важна информация, свързана
с дейността на автомобил,

който прилича на този от сиг-
нала на Станишев. Дирек-
торът на службата Сергей
Кацаров е излъгал, че техни-
ката, с която разполага
екипът, е с ниски възможнос-
ти за подслушване.

Срещу трима шефове на
СДОТО - Кацаров и предше- Стр. 2 и 3

Няколко
ÄÓÌÈ

Георги
ГЕОРГИЕВ

Приятна изненада под-
несе на обществото
българската прокуратура.
Не е тайна, че обществе-
ните очаквания за провер-
ката по сигнала на Сергей
Станишев за масово неза-
конно подслушване от
страна на МВР бяха песи-
мистични. Вчерашните
разкрития на прокурату-
рата обаче показаха, че
поне за момента тя раз-
венчава подозренията, че
смята да обслужи бивши-
те управляващи от ГЕРБ.
За да се затвърди това
положително усещане от
вчерашния ден обаче е
крайно необходимо раз-
следването да бъде дове-
дено докрай и да се стигне
до истинските поръчители
на престъпните практики,
извършвани в МВР по вре-
мето на Цветан Цветанов
и Бойко Борисов. Редица
опозиционни политици посо-
чиха вчера именно бившия
вътрешен министър като
диригент на незаконното
подслушване, извършвано в
МВР. Логично е да е така.
Няма друго лице, което да
има такава власт, че да
разпорежда на подчинени-
те си кого и как да под-
слушват. Няма друга фи-
гура, която да даде такъв
гръб на служителите на
МВР, които са подслушва-
ли, че да пренебрегнат еле-
ментарни правила за кон-
спирация. Освен Бойко Бо-
рисов, разбира се...

Най-важният въпрос е -
кой ще опере пешкира? Ако
това са само дребните
риби, значи всичко е било
всуе. Ако се стигне до ли-
цето, нареждало да се под-
слушва незаконно, тогава
има надежда, че може да
живеем в свободна държава.

Наглостта, с която
вчера Цветанов продължи
да отрича констатациите
на прокуратурата, да
твърди, че е невинен и
дори да иска извинения, не
подлежи на коментар пора-
ди това, че нямаме съот-
ветното медицинско обра-
зование, което да ни поз-
воли да я опишем.

Кой ще опере
пешкира? ствениците му Цветан Иванов

и Камен Костов, тече наказа-
телно производство. Оказва
се, че директорите на отдели
в службата са раздавали уст-
ни нареждания за подслуш-
ване, липсва и отчетност на
дейността на службата.

Снимка БГНЕС

Стр. 6
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Севлиевското землячество ви
кани на среща с ДИМО ТОДОРОВ -
автор на книгата “Пеньо Пенев
на път. Спомени и оценки от
съвременници”. Книгата ще пред-
стави Марин Кадиев - председа-
тел на Съюза на независимите
писатели, на 18 април 2013 г. от
17,30 ч. в РКИЦ, “Шипка” 34, му-
зикален салон.

ПОКАНА

ПРОКУРАТУРАТА КАТЕГОРИЧНА:

МВР е подслушвало 
полицейски шефове 

Налице са фрапиращи разминавания между отразяването на
използването на техниката в пътни книжки, дневниците за излиза-
нето й от гаража и за реално извършената работа. На 15, 16 и 26
март автомобилът би трябвало да е в гараж на МВР, вместо това
е кръстосвал по софийските улици. Според документацията на 10,
14, 25 и 27 март бусът е излизал от гаража между 10 и 12 ч., но
е засечен от камерите и вечерта. Категорично е  установено, че
посоченият в сигнала на Станишев автомобил е идентичен с този,
който прокуратурата иззе от МВР.
На 28 март, когато Станишев публично оповести получената информа-
ция, че МВР следи незаконно политици и бизнесмени, шефът на отдел
4 в СДОТО Радко Димитров е празнувал 50-годишнината си. Почерпка-
та започнала от 13,30 ч., но е прекратена след новината. Димитров и
група служители решават да “поработят” и вечерта се впускат да
демонтират цял блок от системата на специализираната апаратура.
Цацаров обясни, че полицейският началник използвал “наш техничес-
ки начин, грубо казано - разглобяване с отвертка”. Процесът трае до
към 22 ч., но търсенето на диска, на който се съхранява информация-
та, е неуспешно. Димитров се обажда на фирмата доставчик на техни-
ката и иска специален код за достъп. В резултат в 7,58 ч. на 29 март
той изтрива всички данни върху картите памет, засяга и операционна-
та система. В първото си изслушване Димитров е премълчал за интер-
венцията, впоследствие признал и се оправдал с “претоварване на
системата”. Според прокуратурата това не е в правомощията му, а и
не е имало нужда от подобна операция. Държавното обвинение ще
положи всички усилия, за да се възстанови информацията, която е
била унищожена. Докато не възстановим изтритата информация, не
може да потвърдим или отречем дали тези служители са работили по
нареждане или по собствена воля, коментира главният прокурор. Във
връзка с опита за саботаж и изтриване на информация Цацаров
коментира “в кръга на шегата”, че “може би не е стигнало времето да
се посегне и на записите от видеоконтрола в СДВР”.

ве трети от сигнала
за подслушване на
политици и журнали-

Павлета ДАВИДОВА

Цветан Цветанов
хвърлил вината върху
професионалното
ръководство на
структурите
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Цветан Цветанов
хвърлил вината върху
професионалното
ръководство на
структурите

Цветан Цветанов
хвърлил вината върху
професионалното
ръководство на
структурите

Цветан Цветанов
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структурите

Д
сти, подаден от лидера на БСП Сер-
гей Станишев, са верни, призна вче-
ра Сотир Цацаров. Установени са теж-
ки нарушения на МВР при подслушва-
нето. Има изтрита информация и съпро-
тива от страна на ведомството срещу
проверката, стана ясно от думите на
Цацаров. Констатирани са злоупотре-
би със служебно положение. По слу-
чая са изготвени 2 доклада - класифи-
циран и публичен. Постоянният пред-
ставител на Генералния секретариат
на Европейската комисия у нас вече е
запознат с резултатите от проверка-
та, обяви Цацаров.

Цялото видеонаблюдение в София
за месец е било иззето от прокуратура-
та, за да се възстанови движението на
автомобила, подозиран за нерегламен-
тирано подслушване. 22 души са раз-
питани. Някои от лицата са привиквани
в прокуратурата повече от веднъж, за
да се изчистят непоследователните им
и противоречиви твърдения.

“Страната на сенките” - така зам.
главният прокурор Сарафов определи
ситуацията около поставянето на зада-
чи на екипа, използвал вана за под-
слушване. Според него процедурата по
употребата на СРС може да бъде раз-
делена на 2 етапа. В първия се упраж-
нява строг контрол, щом нещата стиг-
нат до директор на СДОТО обаче, рег-
ламент не съществува. Цацаров заяви,
че там се дават нареждания устно и по
телефона, резултатите се вписвали в
тефтери, които не са класифицирани и
се създавали условия за злоупотреби.
Той отбеляза като сериозен пропуск

Сотир Цацаров обяви, че
нарушенията, открити в
МВР, са много тревожни

От прокуратурата раздадоха схема, от която става ясно, че в структурите на
МВР подслушването и употребата на СРС попадат в “сива зона” без регулация

РАЗМИНАВАНЕ

липсата на отчетност. В днешния век
на комуникации тази техника трябва да
се съхранява не по-малко строго от
ядрените куфарчета, категоричен бе
Сарафов.

В хода на проверката е бил напра-
вен и опит да се подведе проверяващи-
ят екип за възможностите на използва-
ната техника, оплакаха се от прокура-
турата. На 3 април настоящият дирек-

Снимки Благовеста ЦВЕТКОВА

Служебният министър на вътрешните работи Петя
Първанова не коментира скандала по никакъв начин,
въпреки многото медии, които я чакаха. Тя се срещна
с главния прокурор, след като сама информира за
тази среща малко по-рано.

Първанова престоя повече от час в кабинета на
Цацаров, но си тръгна през страничен изход, без да
даде коментар за чакащите я репортери. От прокура-
турата потвърдиха за проведената среща, но без да
дават повече подробности. По-късно от пресцентъра
на министерството обявиха, че по случая се образува
дисциплинарно производство. Директорът на дирек-
ция СДОТО Сергей Кацаров и началникът на отдел
Радко Димитров са временно освободени от длъжност
до приключване на производството.

 Това е лъжа и г-н Станишев като лидер на
българските социалисти и на европейските со-
циалисти бих го помолил просто да не дискре-
дитира българските институции по този начин,
задоволявайки политическите си пристрастия в
предстоящата кампания за неговата партия.

 Използването на СРС става с много ясен
нормативен документ и никога досега ми-
нистърът на вътрешните работи не е разпореж-
дал и няма как да разпореди, защото, спазвайки
нормативната уредба, подобни подслушвания

Прокуратурата следва да отгово-
ри доколко отговорен е бившият
премиер Бойко Борисов за масовото
незаконно използване на СРС. От
една страна, като министър-предсе-
дател е отговарял за националната
сигурност като цяло, от друга - мо-
жем да допуснем, че той е подбуди-
телят и вдъхновителят на тоталното
подслушване, обявявайки след скан-

Шефката на МВР
отказа да коментира

Едно към едно

Цветанов: Ако се докаже, ще изляза
от политиката и ще се извиня

няма как да бъдат реализирани.
 Аз заставам пред вас и ви заявявам много

ясно: ако се докаже, че министър Цветанов, в
качеството си на такъв, в периода 2009-2013 е
разпореждал незаконно използване и прилага-
не на специални разузнавателни средства, аз ще
изляза от политиката и ще се извиня на всички
български граждани за това, което съм причи-
нил.

(29 март 2013 г. 8,24 ч. “Тази сутрин”, БТВ)

НДСВ: Борисов и Цветанов -
в прокуратурата

дала с Мишо Бирата, че иска и му
харесва да подслушва министрите
си. Това пише в позицията на Коали-
ция център “Свобода и достойнство”,
в която влизат НДСВ и партията на
Касим Дал по повод заключенията
от проверката на прокуратурата.

В КЦСД настояват за незабавно
отстраняване на Цветанов от избор-
ния процес и подвеждането му под

наказателна отговорност, за остав-
ката на служебния министър Петя
Първанова заради нейната безотго-
ворност и пълната й зависимост от
подалото оставка правителство и за
оставката на главния секретар на
МВР Калин Георгиев за допускането
на престъпни практики в МВР, лип-
сата на професионализъм и неосъ-
ществяването на контрол.
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‘незаконно, трима
с обвинения

Излизането на Цветан Цветанов от
политиката поиска вчера Сергей Стани-
шев. Лидерът на БСП припомни, че бив-
шият вътрешен министър се закани да
подаде оставка, ако обвиненията за не-
регламентирано подслушване се окажат
верни. Мисля, че са налице достатъчно
основания той да излезе от политиката,
да излезе от листите на ГЕРБ и да не
участва по никакъв начин в кампанията,
включително в предизборния щаб на
ГЕРБ, категоричен бе соцлидерът.

Не става въпрос за злоупотреба със
служебно положение и с властта в МВР,
а за нещо, което е било превърнато от
Цветанов в система за злоупотреба с
власт, категоричен е лидерът на БСП.
Цветанов прекърши българската демо-
кратична държавност и това не може
да остане така, анализира той. Според
Станишев опитът за саботаж на про-
верката на прокуратурата означава, че
екипът, който се занимава с тази про-
верка, трябва да бъде укрепен и да
действа самостоятелно.

Има срастване между партия ГЕРБ
и професионалното ръководство на
МВР, възмути се лидерът на БСП. Той
призова прокуратурата да си свърши
работата докрай и да проведе безпри-
страстно разследване, без да се прави

Станишев:
Цветанов вън
от политиката

Започвам да се притеснявам
дали в момента, в който съм
напуснал поста на министър на
вътрешните работи, заедно с
министър-председателя, дали не
сме подложени на незаконно
подслушване, което би могло да
бъде осъществено - точно по
време на кампанията, заяви
Цветан Цветанов. Докато бил
министър на вътрешните работи
нямало незаконно подслушване в
страната, обяви той след среща
със симпатизанти. Ако Борисов
прецени, той отново би станал
вътрешен министър, увери Цвета-
нов, пристигнал в Елин Пелин с
петима охранители. Други двама,
дошли по-рано за срещата му с
местни активисти, щателно прове-
риха всички коли със специален
уред за откриване на бомби.
“Нямам намерение да се оттег-
лям от политиката, тъй като не е
било осъществявано каквото и да
било подслушване на политици,
журналисти и бизнесмени. Призо-
вавам Сергей Станишев да ми се
извини, защото обвиненията в
сигнала му до прокуратурата не
се потвърдиха спрямо мен”, каза
Цветанов.
След като благоволи да даде
“пресконференция” в Долна баня
с час закъснение, Цветанов
отново поиска Станишев да му се
извини, защото не бил подписвал
лично разпореждания за използ-
ване на СРС. Като гражданин той
спял спокойно и се зарече като
депутат, а защо не като министър
на вътрешните работи, да съдей-
ства на прокуратурата за инициа-
тивите й по отношение на законо-
дателството, за което вчера бе
направена заявка.
Досъдебното производство трябва
да приключи, за да бъдем обек-
тивни в оценките, коментира по-
рано Цветанов. “Предпоставки е
едно, доказателство е друго”,
заяви той по повод констатацията
на прокуратурата, че има редица
нарушения в използването на
автомобила за наблюдение.
“Някой да му прочете правата и
да му каже, че има право да
мълчи, защото всичко, което каже,
може да бъде използвано срещу
него в съда”, посъветва във
фейсбук снощи Богомил Бонев.

Павлета ГЕОРГИЕВА

чадър над никого.
Михаил Миков бе категоричен, че в

закона е разписано ясно, че вътрешни-
ят министър носи пряка отговорност за
контрола при употребата на СРС. Той
подчерта, че при тази очевидна липса
на контрол и отчетност трябва да се
понесе отговорност. Той попита дали с
техниката има изготвени веществени
доказателствени средства, които да са
използвани в съда. Според него това
ще покаже дали СРС са използвани за
разкриване и доказване на престъпле-
ния или са послужили за други цели.

Той отново поиска промени в местните
ръководства на МВР и цитира случаи
на обвързаност на полицейски начал-
ници със структури на МВР.

Евродепутатът Илияна Йотова под-
черта, че резултатите от проверката ще
се отразят в предстоящия доклад на ЕК
за България. Такъв скандал е абсолю-
тен прецедент в Европа, коментира тя.
Йотова ще иска специално изслушване
по случая в комисията “Антимафия”,
както и дискусия в Комисията по
вътрешна сигурност, права на човека и
правосъдие на ЕП.

тор на СДОТО Сергей Кацаров е изгот-
вил справка, според която спецтехни-
ката, с която службите разполагат, не
може да записва глас. Това обаче не е
вярно, категорични са прокурорите. Тех-
нологията по подслушване дори не
може да бъде засечена от мобилните
оператори, ванът е “автономен” от тях,
признаха от прокуратурата.

Проверката е установила, че в МВР
липсват писмени регламенти за унищо-
жаване на записи от ненужни или не-
разрешени СРС-та, за поставяне на
задачи на екипа, който се занимава с
мобилното подслушване и следене,
както и за провеждането на т.нар. тре-
нировъчни мисии с тази техника. Някои
от членовете на екипа, ползващ авто-
мобила, са заявили, че никога не са
излизали на тренировъчни мисии, дру-

ги са твърдели обратното.
Трудно мога да допусна, че служи-

телите, които боравят с тази техника,
могат да предприемат частни мисии,
коментира Цацаров. Той обясни, че ав-
томобилът не може да бъде използван
за превоз на товари, тъй като е специ-
ално оборудван за следене. Прокурорът
недоумява как служителите не са запо-
дозряли, че има нещо нередно, щом са
излизали по служба, вършели са някак-
ва работа, а по никакъв начин не са
отразявали това в документите.

Цацаров бе категоричен, че кръгът
от виновници за проблема с подслуш-
ването може да се увеличи в рамките
на постановеното разследване. Стана
ясно, че предстоят разпити на няколко
главни секретари на МВР. Сарафов
цитира закона за употреба на СРС.

“Изпълнението на закона се възлага на
министъра на вътрешните работи и на
председателя на ДА “Национална си-
гурност”, които дават указания по при-
лагането му съобразно компетентност-
та си”, което означава, че всички
вътрешни правилници и наредби на
двете институции са от техните право-
мощия. Законът директно указва на
вътрешния министър да следи за нару-
шения при прилагането на СРС и дори
да налага глоби. Привиканият за обяс-
нения Цветан Цветанов се оправдал, че
е политическо лице в ръководството на
МВР, а “по отношение на техническата
дейност има други лица”.

Вече тече производство срещу три-
ма шефове на СДОТО - Сергей Каца-
ров и предшествениците му Цветан
Иванов и Камен Костов. Повдигнати са

Станишев обяви, че ще сезира ЕС за скандала

им обвинения, че не са изпълнили
задълженията си по служба и не са
създали условия за контрол на специа-
лизираната техника, което е довело до
тежки последици и уронване престижа
на МВР. Наказателно производство се
води и срещу шефа на отдел 4 в СДО-
ТО Радко Димитров.

ЦВЕТАНОВ
ИЗТРЕЩЯ,
СТАНИШЕВ
ГО ПОДСЛУШВАЛ

П р о к у р а т у р а т а
трябва да стигне до
края на разследване-
то за подслушванията,
но за Цветанов “ман-
далото вече хлопна”,
заяви вчера бившият
вътрешен министър
Богомил Бонев. Спо-
ред него е въпрос на
морал дали зам.-пред-
седателят на ГЕРБ ще
продължи да участва
в предизборната кам-
пания. Ако беше дей-
стващ министър, той
трябваше да си пода-

“За нас основният политиче-
ски въпрос е зависим ли е пред-
седателят на ГЕРБ Бойко Бори-
сов от своя заместник, той държи
ли го с нещо. От неговите по-
нататъшни действия ще стане
ясно”. Това заяви лидерът на
ДПС Лютви Местан след обяве-
ните резултати от прокурорска-
та проверка по сигнала за неза-
конното подслушване с мобилна
техника. “Ако иска да го смятат
за принципен, Борисов трябва да
постъпи с Цветан Цветанов по
същия начин, както със земедел-
ския си министър Мирослав Най-
денов. Да му отнеме статута
председател на предизборния
щаб на ГЕРБ, да го призове да
се оттегли от листите и да не
чака решението на главния про-
курор, за да предприеме дейст-
вия”, обоснова се Местан.

ДПС посъветва главния про-
курор да бъде една идея по-
дързък и да образува още едно
съдебно производство - срещу
лицето, което по Закона за СРС
носи пряката отговорност - и

рещу Цветан Цветанов веднага да започне разследване и той да не
взима участие в предизборната кампания за предсрочните парламентарни
избори, настояват от “Атака”. “Незабавно да се оттегли от поста председа-
тел на предизборния щаб на ГЕРБ”, категорични са националистите. Става
ясно, че основната отговорност за нерегламентираните и незаконни под-
слушвания в периода 2009-2013 г. носи бившият министър на вътрешните
работи Цветан Цветанов, смятат хората на Сидеров.

ДПС пита зависим ли е
Бойко Борисов
Веселка ВЕНКОВА

политическа, и наказателна, за
осъществяването на контрола по
прилагането и използването на
СРС. Това лице е министърът на
вътрешните работи, каза Местан
и нарече скандала с подслушва-
нията “Цветановгейт”. Ако има до-
статъчно данни за преследване
на служители на МВР, ръководи-
тели на СДОТО и на отдели за
това, че са допуснали “фрапира-
щи нарушения”, то същите опре-
деления са приложими за лице-
то, което носи пряката отговор-
ност по закон, убеден е Местан.

ДПС поиска да знае срещу
кои политици и журналисти е из-
ползвана тази подвижна техни-
ка за подслушване и каква ин-
формация е събрана за тях. Спо-
ред ЗСРС министърът на вътреш-
ните работи може да поиска при-
лагане на СРС без знанието на
съда, посочи лидерът на ДПС и
попита възползвал ли се е Цве-
танов от правата си по чл. 18 от
закона, за да поиска подслушва-
ния без изричното знание на
съда - колко пъти, спрямо кого,
каква информация е събрана и
какво е сторено с нея.

Богомил Бонев:
Мандалото вече хлопна

де оставката заради
резултатите от про-
верката за незаконно-
то подслушване, смя-
та Бонев.

По това разслед-
ване трябва да се
изясни дали четири-
мата обвинени служи-
тели на МВР са рабо-
тили на частно, за
кого са действали и
кой им е плащал,
подчерта бившият
МВР-шеф. Бонев е ка-
тегоричен, че те едва
ли са работили на

своя глава. “Преди
време Цветанов каза,
че по негово време
няма как в МВР да е
имало незаконно под-
слушване, и си затво-
ри изхода да обясни,
че във ведомството
може да има корум-
пирани служители,
които да осъществя-
ват незаконно под-
слушване. Той просто
трябваше да каже, че
няма как спрямо ли-
цата от списъка, кой-
то Станишев предо-

стави на прокуратура-
та, да е имало закон-
но подслушване, тъй
като са негови поли-
тически опоненти. Но
мисълта на Цветанов
е сложна за просле-
дяване”, не скри иро-
нията си Бонев.

Късно следобедед
бившия шеф на МВР
тежко въздъхна и във
фейсбук за Цветанов:
“Нека някой да му
прочете правата и да
му каже, че има пра-
во да мълчи”.

„Атака”: Незабавно разследване
на бившия министър

С
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Ливански паспорт №350124
на името на АИД ИСМАИЛ МЕХРАУН -
невалиден.

Тръгва делото „Врана”
Пет юридически екипа ще се изправят срещу
адвокатите на държавата от кантора „Савова и сие”

Д
Ева КОСТОВА

Снимка ПРЕСФОТО/БТА

елото за двореца
“Врана” тръгва днес
в Софийския град-
ски съд. То е с най-
голям материален

Образователен концерт за деца в неравностойно
положение изнесоха оркестранти от Русенската опера

Дворецът “Врана”

интерес от всички дела, които
държавата заведе срещу на-
следниците на бившите царе
за връщане на имотите, преда-
дени на царската фамилия
през 2001 г. И по това дело
държавата се довери на адво-
кат Ирен Савова и нейния
екип. То се води за самия дво-
рец и за целия парк “Врана” -
общо за около 1000 дка. Инте-
ресното е, че освен Симеон
Сакскобургготски и сестра му
Мария Луиза ответници са не
само другите наследници на
Цар Фердинанд, но и Столич-
ната община. Припомняме, че
през 2001 г., след като общи-

ната, представлявана от кмета
Стефан Софиянски, отписа имо-
та като общинска собственост
и го предаде на Симеон Сакс-
кобургготски и сестра му, на-
следниците на Цар Борис III
върнаха парка “Врана” обрат-
но на общината чрез дарение.
Държавата твърди обаче, че
имотът е неин, и затова при-
влече и общината като ответ-
ник.

Царската фамилия твърди,
че собствеността върху двор-
ците им е възстановена с про-
словутото решение на Консти-
туционния съд от 1998 г., с
което Законът за обявяване за
държавна собственост имотите
на семействата на бившите
царе Фердинанд, Борис и на
техните наследници от 1947 г.
бе обявен за противоречащ на
Конституцията. Символично,
случайно или не, съдията

Жорж Гигов от Градския съд
насрочи делото именно в деня
на Конституцията.

“Очаква ни едно изключи-
телно сложно и интересно
дело. Дворецът “Врана” е
държавна собственост и очак-
ваме съдът да признае това”,
сподели адвокат Ирен Савова
пред ДУМА очакванията си към
делото. На въпроса защо
първото заседание по делото
е насрочено почти година и
половина след внасянето на
исковата молба тя отговори, че
през това време страните са
излагали писмено становища-
та си и са представили писме-
ни доказателства. Съдебната
папка вече съдържа над 2000
листа. Най-същественото в тях
е, че още преди започване на
делото по същество част от от-
ветниците - наследниците на
Цар Фердинанд херцозите

Вюртенбергови заявиха изрич-
но, че признават държавата за
собственик на двореца и парка
“Врана”.

Срещу кантората на адво-
кат Савова отново ще се из-
правят четири адвокатски еки-
па. Засега поне за толкова има
представени официални пълно-

мощни от наследниците на
царете. Отделно са юристите
на Столичната община. “Гово-
рим за поне пет юридически
екипа. Това обаче не ни при-
теснява. Работили сме много,
подготвени сме и сме убедени
в каузата си”, твърди Ирен
Савова.

ългария е на първо място по показателя “риск от бедност
и социално изключване”, който е 51,8% в България при
средна стойност в ЕС 27%. Близо 1/3 от децата в Бълга-
рия живеят в бедност, като 78,2% от семействата с три и

Б

1/3 от децата
на България живеят
без социални услуги

повече деца живеят в нищета. Това каза Вяра Иванова, коорди-
натор по детски политики по време на представянето на доклад
за правата на децата от “Национална мрежа за децата”. До-
кладът, наречен “Бележник 2013”, се представя за втора година
степента на изпълнението на ангажиментите на правителството,
свързани с политиките за деца и семейства. Докладът разглеж-
да 5 области и поставя следните оценки: общи принципи по
Конвенцията на ООН за правата на детето - среден 2.71; семейна
среда и алтернативни грижи - среден 2.93; здравеопазване -
слаб 2.38; образование - среден 3.00; детско правосъдие - сре-
ден 3.44. Бележникът е разработен на базата на данни, предоста-
вени от държавните институции, и от информации в медиите.

Докладът поставя акцент върху черната статистика в здраве-
опазването, което е с най-ниската оценка. Тази оценка не се
хареса на бившия министър на здравеопазването Десислава
Атанасова, която напусна пресконференцията.

Липсват механизми за наблюдение на бременността при жени
без здравноосигурителни права, заяви д-р Радосвета Стаменко-
ва от Българската асоциация по семейно планиране. По думите
й подходът в здравеопазването е комерсиален, а не социален.

През 2011 г. 449 деца са посегнали на живота си, от които 394
са момичета. Последните статистически данни показват, че об-
ластите с най-висока детска смъртност са Сливен и Пазарджик,
като най-ниска е в София, Кюстендил и Враца.

Една от емблемите на
Добрич - международният
младежки поп-рок конкурс
“Сарандев”, няма да се
проведе тази година, съ-
общи вчера зам.-кметът
Камелия Койчева. 25-ото
юбилейно издание на по-
пулярния фестивал се от-
лага за 2014 г. По думите
на Койчева причините са
няколко. В условията на
криза не достигали финан-
совите средства, освен

Изказването на премиера е крайно
обидно за много служители, а също и за
много от засегнатите от действията на ДС
и разузнавателните служби. Това заяви
председателят на Комисията по досиета-
та Евтим Костадинов по повод изказване-
то на служебния премиер, че досиетата
са “част от чалгата на прехода”. Още в
деня, когато премиерът направи това из-
казване, съвсем откровено споделих и се
чудя как ще погледне моите колеги от
европейската мрежа от Германия, Унга-
рия, Чехия, Полша. Не съм очаквал тако-

Е
Едва ли има повече от 10 души в тази държава, които

могат да обяснят как се преобразуват гласовете на граж-
даните в мандати. Информационната кампания на ЦИК
не разяснява това, методологията й беше формално
представена и представлява четиво за просветени. Това
обясни вчера Антоанета Цонева, председател на Инсти-
тута за развитие на публичната среда. От момента, в
който на 15 март ЦИК прие методиката за определяне
на резултатите за гласуването, препоръчахме тя да бъде
широко разгласена пред медии, наблюдатели и гражда-
ни, поясни Цонева. Тя обърна внимание, че ЦИК отказва
да се направи независим одит и да отвори компютърния
код на методологията, за да се определи дали има слу-
чаи, в които тя не сработва.

Най-важното според Цонева е къде и как гражданите
могат да видят сканираните протоколи и да подават жал-
би и сигнали при нарушаване на изборните правила.
Предстои официалното подписване на договора между
ЦИК и фирмата, която трябва да направи видеоклипове-
те за кампанията, а те трябва да са готови и предоста-
вени на комисията на 16 април.

Цонева каза също, че предстоят разговори с МВР
и прокуратурата за начините на сътрудничество меж-
ду институциите и изборните наблюдатели, за да може
получените сигнали да бъдат препращани до държав-
ните органи.

ПРОФЕСИОНАЛЕН ОДИТ
НА СОФТУЕРА НА ЦИК
ПОИСКА НПО

ежду 8 и 12% е
намалението в
броя на направ-
ленията, с коитоМММММ

НАПРАВЛЕНИЯТА
ЗА ВТОРОТО
ТРИМЕСЕЧИЕ
СА ОРЯЗАНИ

разполагат личните ле-
кари за второто триме-
сечие на годината. Това
сочат данните на Бъл-
гарския лекарски съюз,
съобщи председателят
му д-р Цветан Райчи-
нов. Орязването на
направленията при
специалистите е по-го-
лямо - от 25 до 35%.
В края на миналата
седмица лекари специ-
алисти алармираха пред
Дарик радио, че правят
прегледи на вересия,
като записват в тефтери
пациентите без направ-
ления и след това чакат
да им бъде донесен
документ. Тогава слу-
жебният здравен ми-
нистър проф. Николай
Петров обяви в Бургас,
че е разпоредил про-
верка има ли недостиг
на талони, в какъв
обем и за кои точно
направления.

ГЕРБ ОКУПИРА ПРЕДИЗБОРНО
ЧРЕЗ ПЛАЩАНЕ КУЛТУРНИЯ
КАЛЕНДАР НА ДОБРИЧ

Дана РУСЕВА това идеята била юбилей-
ното издание на фестива-
ла да придобие ново, акту-
ално звучене, да има по-
високо равнище и да бъдат
поканени повече гости от
чужбина и досегашни лау-
реати. Поп-рок конкурсът
“Сарандев” се провежда от
1988 г.  На фона на тази
тъжна културна новина за
Добрич от началото на
предизборната кампания
се появи следната обява
на ГЕРБ: “На 7 май в зала
“Добрич” ще се проведе

юбилеен галаконцерт на
лауреатите от конкурса
“Сарандев” Миро, Румъне-
ца и Енчев, Преслава, Али-
сия, Галин Кулов и още
дузина от най-големите
изпълнители на Добрич,
финансиран от ГЕРБ”.

Пак като “финансиран
от ГЕРБ” ще се проведе и
III-ия международен рок-
фестивал в Добрич “Let’s
rock it”, на който предсе-
дател на журито е Иван
Лечев, участват предста-
вители на 8 държави.

ЕВТИМ КОСТАДИНОВ: ИЗКАЗВАНЕТО
НА ПРЕМИЕРА Е ОБИДНО

ва отношение от премиера, каза Коста-
динов. Той се обърна с апел към Марин
Райков “вместо да ни критикува, да напра-
ви всичко възможно, примерно, на подчи-
нените си ведомства да разпореди да ни
предадат по закон архивите”. Костадинов
не вижда за какво Божан Стоянов ще съди
Комисията за досиетата, след като доку-
ментите срещу него са явни и публични.
Питан дали партиите са искали проверка
на досиетата на кандидатите си за избо-
рите, Костадинов отговори, че от партията
на Кунева са пожелали такава проверка.
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България
Блиц

Анна Славова,
общински
съветник от БСП:

ЗА КОНЦЕСИЯТА
НА БАНЯТА В БАНКЯ
ТРЯБВА ДА СЕ
РАБОТИ НА СВЕТЛО

Интервю на
Деси ВЕЛЕВА

 Г-жо Славова, в
края на миналата сед-
мица бе оттеглено
предложението на
ГЕРБ за даване на кон-
цесия на централната
минерална баня в Бан-
кя. Ден по-рано с коле-

коло 16% от фир-
мите не биха на-
ели служител с
някакъв процент
нетрудоспособ-

гите ви общински съветници от БСП се обя-
вихте срещу концесията в този й вид. Удов-
летворени ли сте от отглагането й?

- Това е успех, който се дължи на сигнала на
политическата ни група. Сега очакваме широко
обществено обсъждане на предложението за
концесията и смятаме, че е належащо специа-
листи да огледат подробно всички материали по
договора, тъй като те са няколкостотин страници.

 Какви са причините, заради които се
противопоставихте на концесията?

- Първо, това са обемистите материали, кои-
то ни бяха предоставени за разглеждане за из-
ключително кратко време. Оказа се, че има ко-
мисия, която работи повече от година по доку-
ментацията, но в нея не са поканени за участие
представители на БСП. В комисията са включе-
ни съветници от управляващото мнозинство и
само един от опозицията. Не можем да приемем,
че това е работа на светло. Имаше и много
неясноти и никой не можа да ни обясни каква
част от парка в Банкя ще се предостави на кон-
цесионер. А това вече веднъж сме го виждали
там. Бившият централен минерален плаж беше
приватизиран с едно публично-частно парт-
ньорство и в момента на негово място се намира
петзвезден апартхотел. Нашите подозрения са,
че нещо подобно ще се опита да бъде направе-
но в минералната баня. Масово гражданите на
Банкя ни се обаждаха, че са против концесията.

 Какво целят от ГЕРБ с тази концесия?
- Подозрения за облагодетелстване винаги

може да има, когато става въпрос за земи в
Банкя. Вече знаем за така наречения кръг “Бан-
кя”, който се опитва да направи частна собстве-
ност цялата Банкя.

 Как трябва да се развият нещата с
концесията оттук нататък?

- Както казах, първата стъпка трябва да бъде
широко обществено обсъждане с хората от Бан-
кя. От ГЕРБ трябва да представят какво е работе-
но до момента с концесионния договор, какви са
точните условия. Защото в момента на различни
хора се предоставят различни скици и настава
объркване. На практика не знаем какво точно се
предоставя на бъдещия концесионер. Искаме да
се извадят на бял свят данни за правени геолож-
ки проучвания, тъй като има информация, че
мястото не е подходящо за строителство на ком-
плекси. През последните седмици работихме в
тясна връзка с неправителствено сдружение на
граждани на Банкя, според което, ако там започ-
не да се копае, може изобщо да се спре мине-
ралната вода. Така че ние не сме против конце-
сията като цяло. Банята трябва да бъде реставри-
рана и ползвана. Ако не може общината да го
направи, трябва да се мисли и за друг начин, но
не този, който ни се предлага в момента.

16% от фирмите
не биха наели човек
с увреждане
България е на предпоследно място в Европа по
осигуреност на хемофилици с лечебни продукти

Аида ПАНИКЯН

О

Във ВВМУ “Н.Й.Вапцаров” във Варна бе открит нов стрелбищен комплекс

ност. 52% от фирмите
твърдят, че биха наели
служител с хемофилия. За

56% от работодателите от
значение е степента на не-
трудоспособност на канди-
дата за работа. Това показ-
ват данните от проучване
на “Ноема”, проведено през
април сред 202 фирми. В 2%
от анкетираните фирми се
оказва, че работят хемофи-
лици. Според 21% от анке-

тираните фирми хората,
страдащи от хронично за-
боляване, ще имат значи-
телни трудности при реали-
зирането си на пазара на
труда. Само 27% от анкети-
раните смятат, че е възмож-
но хемофилиците да се ре-
ализират само в определе-
ни браншове, но от всяка

десета фирма са убедени,
че няма проблем хората с
хемофилия да са успяващи
служители.

Проучването “Нагласи
на бизнеса към наемане на
служители с хронични за-
болявания и хемофилия” е
проведено в навечерието
на Световния ден на хемо-
филията 17 април. Около
600 души у нас са с хемо-
филия - заболяване на
кръвта, при което кръвосъ-
сирването е трудно, а кръво-
излив може да се получи и
при най-малко нараняване.
Заболяването е генетично,
като носител на “дефект-
ния” ген са жени, но забо-
ляват само мъже. Близо 100
са децата хемофилици. Учи-
телите и възпитателите в
детските градини ги посре-
щат с неохота, каза Виктор
Паскалев, председател на
УС на Българската асоциа-
ция по хемофилия, в отго-
вор на въпрос на ДУМА. По
думите на Паскалев по-го-
леми затруднения с приема
в детско заведение има в
малките населени места.
Основният проблем според
представителите на асоци-
ацията е свързан с недо-
статъчната информация за
заболяването. По-възраст-
ните хемофилици имат за-
труднения в работата, защо-
то голяма част от тях са
получили увреждания на
опорно-двигателния апарат,
но младите, които имат
достъп до съвременно ле-
чение, едва ли след години
ще имат проблеми в трудо-
вата си кариера, убедени са
от асоциацията.

В момента осигуреност-
та с препарати за лечение
на хемофилия у нас е 2,19
единици на глава от насе-
лението. Според световни-
те изисквания минимумът е
2 единици на глава от насе-
лението. 3 единици гаран-
тират, че пациентите няма
да получат увреждане на
опорно-двигателната систе-
ма, 4 единици се приемат
за норма, 5 единици гаран-
тират социална адаптация
и интеграция в обществото.
Сред страните в ЕС най-
добра осигуреност с препа-
рати има в Швеция (8 еди-
ници на глава от населени-
ето), в Ирландия и Унгария
- по 7. След България в
класацията е само Румъния.

Снимка БГНЕС

РАБОТНИК
ПРОДАВА КРЪВ,
ЗА ДА ИЗХРАНИ
СЕМЕЙСТВОТО СИ

Цветанов:

ГЕРБ дал 9 милиарда
повече за пенсионерите

Г

Работник от “Напоителни системи”, кой-
то не е получавал заплата от дълго време,
продава кръвта си, за да може да изхрани
семейството си. Борис Найденов от ломско-
то село Ковачица работи като охранител и
поддръжка на цялата инсталация в местна-
та помпена станция. Над двеста служители
на дружеството в Северозападна България
не са получавали заплати от началото на
годината. След дълго закъснение в края на
март “Напоителни системи” платиха дължи-
мите възнаграждения за последните месе-
ци на миналата година. В началото на този
месец трябваше да се изплатят и останали-
те заплати, но това не се случи.

„Бях принуден да дам кръв, взех за де-
цата памперси и храна. Сега за Гергьовден
и Великден не искам и да мисля, че идват
празници, защото не мога да си позволя
нищо. Ако колегата ми помогне и ми даде
яйца, ще мога да осигуря Великден, но да
взема агне за семейството е просто немис-
лимо. Парите, които ни дадоха за заплата,
бързо свършиха”, разказа Борис.

решения на Административ-
ния съд във Видин са отме-
нени две писмени покани
на директора на РЗОК-Ви-

ГЕРБ даде 9 милиарда повече за пен-
сионерите. Тази позиция на предишните
управляващи повтори отново вчера Цве-
тан Цветанов пред ТВ 7. Той обаче така
и не успя да обясни за какво са дадени
такива средства.

Реакциите около скандалното изяв-
ление на Бойко Борисов, че пенсионе-
рите са изяли фискалния резерв,
продължиха и вчера.

Със своята политика Бойко Борисов
и ГЕРБ отнеха законните доходи на пен-
сионерите, които са и техни родители,
извършвайки национално предателство,
заяви вчера Венелин Новаков, лидер на
Националната инициатива “Социална
солидарност”. С парите ни те финанси-
раха своите магистрали, с които толко-

ва се хвалят, поясни той. Изказването на
Борисов, че “пенсионерите са изяли фи-
скалния резерв”, показва неговото отно-
шение и на партията му към възрастните
хора, подчерта Новаков. От ГЕРБ посто-
янно говореха, че пенсионерите са во-
деничен камък на шията им, коментира
Новаков. Българските пенсионери бяха
убити от тази недалновидна политика,
заяви лидерът на “Социална солидар-
ност”. Той напомни, че депутатите от
ГЕРБ единодушно гласуваха против ак-
туализация на пенсиите. Вместо да гла-
суват за своите майки и бащи, те гласу-
ваха като национални предатели, защо-
то да предадеш майка си и баща си е
все едно да предадеш родината си,
допълни Новаков.

ССССС

ВИДИНСКАТА
БОЛНИЦА
ОСЪДИ НЗОК

дин за възстановяване на неосно-
вателно получени суми, научи
ДУМА от Центъра за защита на
правата в здравеопазването.
Спорът е по повод на болнично
лечение на 4 пациенти, за всеки
от които по време на престоя са
регистрирани прегледи в лечебни
заведения за извънболнична по-
мощ.

Съдът приема, че в нито един
от случаите НЗОК не е доказала,
че е налице неизпълнение от стра-
на на болницата на изискванията
за минимален престой и из-
вършване на всички заложени в
алгоритъма на клиничните пътеки
дейности.

Писмените покани на обща
стойност 1503 лв. са отменени, а
на болницата са присъдени напра-
вените съдебни разноски.

Тъй рече той!

ÃËÎË ÒÚ‡Ë ıÓ‡, ÚÂÔÂÂÚÂ!
¬ËÂ ÒÚÂ Ò Ì‡È-ÚÂÊÍ‡Ú‡ ‚ËÌ‡!
¬Ë‰ËÏÓ ·ÂÁ ÔÓ¯Í‡ ˘Â ÛÏÂÚÂ,
Ú˙ÚÂË Ì‡ Ó‰Ì‡Ú‡ ı‡ÁÌ‡...

¬‡Ò ÔÓÒÓ˜Ë ·Ë‚¯ËˇÚ ‚Î‡‰ÂÚÂÎ.
— ËÒÚËÌ‡Ú‡ - ‚‡Ò ËÁÓ·ÎË˜Ë.
ÕˇÏ‡ÚÂ ÒË ˜ÂÒÚ Ë ‰Ó·Ó‰ÂÚÂÎ,
‚ËÂ, Ò ÌÂÌ‡ÒËÚÌËÚÂ Ó˜Ë.

√˙ÎÚ‡ıÚÂ Ë ÊË‚Ë ÒÂ ÓÎˇıÚÂ
Ò ÔÂÌÒËË ¯ÂÒÚˆËÙÂÌË ÍÓÏ‡È.
 ÛÔËıÚÂ ÒË ‚ËÎË˜ÍË Ë ˇıÚË.
’‡˜ÂıÚÂ ‚ ÃÓÌ‡ÍÓ Ë ƒÛ·‡È.

 ËÂıÚÂ ÒË ÒÏÂÚÍËÚÂ ÓÙ¯ÓÌÓ.

Поетът ЯСЕН ВЕДРИН отново разбуни фейсбук с последното си сти-
хотворение. То е посветено на изявлението на Бойко Борисов, че фис-
калният резерв е бил изяден от българските пенсионери. Стихотворени-
ето му бе споделено хиляди пъти в мрежата и заради това ДУМА реши
да го публикува.

¬ ·ÓÒËÚÂ ÔÂ˜ÂÎËıÚÂ Ì‡ ìÂÍÒî.
«‡ÚÓ‚‡ ‚Ë ÔËÚ‡Ï ÓÚ„Ó‚ÓÌÓ:
√‰Â ‚Ë Â ÏÓ‡ÎÌËˇÚ ÍÓ‰ÂÍÒ?

 ‡Í ‚ Ò˙ˆ‡ ‚Ë ıË˜ ÌÂ ÔÓÚÂÔÂ‚‡,
˜Â ÊË‚ˇıÚÂ Ò Í˙‚‡‚Ë Ô‡Ë?
¬ËÂ ÒÚÂ ËÁÚÓ˜‚‡ÎË ÂÁÂ‚‡,
Ë ÒÚÂ „Ó ÔÂÚÓ˜ËÎË ‰ÓË...

¿ ÒÂ„‡, Ó·ÎÂ˜ÂÌË ÏËÁÂÌÓ,
ÍËÂÚÂ Ì‡Ó˜ÌÓ ‚ÒÂÍË ÎÂ‚...
’‡È‰Â ‰Â! œËÁÌ‡ÈÚÂ, ˜Â Â ‚ÂÌÓ
‚ ÚÓÌ Ò˙Ò ÔÂÏËÂÒÍËˇ Ì‡ÔÂ‚!

—˙‚ÂÒÚÚ‡ ÏÛ ‰ÌÂÒ ÛÒÔÓÍÓÂÚÂ,
˜Â ÒÚÂ ÓÌˇ ìÎÓ¯ Ï‡ÚÂË‡Îî,
ÍÓÈÚÓ ˘Â ÔÓÂÏÂ „ÂıÓ‚ÂÚÂ
Ì‡ Ï‡Ì‰‡Ú, Á‡‚˙¯ËÎ Ò˙Ò ÔÓ‚‡Î...

„Пенсионерите
изядоха резерва...”
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а бъдат изградени два ветро-
парка по хребетите на Боснеш-
кия рид в подножието на Вито-
ша и Голо бърдо, предвижда
инвестиционно предложение,

Изграждат още 117
мегавата ветропаркове

Д

Перките ще бъдат недалеч от уникалната
пещера „Духлата”, защитена местност
Белите кладенци и резерват „Острица”

което бе обсъдено публично вчера в
Перник, предаде БТА.

Ветропарк “Орисол 1” ще премина-
ва малко над 1 км от защитения приро-
ден парк “Витоша” край село Боснек,
през землището на несъществуващото
вече село Крапец, Долна Диканя, Ра-
домир и ще се включва в мрежата в
подстанция “Червена могила”, обясни
експертът Георги Загоров. Ще бъдат
монтирани 21 перки, които ще използ-
ват вятъра като източник на енергия.
Възможно е да се окаже прогонващо

въздействие върху 20 вида птици и ня-
кои прилепи, твърди Загоров, който е
автор на доклада за оценка за въздей-
ствие върху околната среда.

“Орисол 1” ще преминава недалеч
от  никалната пещера “Духлата”, защи-
тена местност Белите кладенци, резер-
вата “Острица”, който е един от най-
старите у нас, както и от находище на
муховидна пчелица. Предвижда се вет-
ропаркът да има система, която да от-
чита прелетите и при необходимост да
се изключва автоматично.

С изграждането на ветропарка ще
бъдат безвъзвратно унищожени до 10
дка земя.

Вторият ветропарк “Орисол 2” се пред-
лага да бъде разположен в землищата на

Перник и Батановци. Там ще бъдат поста-
вени 18 перки. Според общинския съвет-
ник Галина Асенова обаче ще има съоръ-
жения в непосредствена близост до пер-
нишкия квартал “Бела вода”. Председате-
лят на Общинския съвет Владислав Кара-
илиев възрази, че не е направено съгла-
суване относно трасето на преминаващия
през местността магистрален газопровод,
намираща се в съседство с кариера за

строителни материали и други важни, по
думите му, детайли.

Според инвеститора Йордан Йорда-
нов двата ветропарка ще бъдат с мощ-
ност 117 мегавата. Той изрази готов-
ност да се съобрази с направените
предложения. Предстои да се произне-
се РИОСВ-Перник по доклада за оцен-
ка на въздействие върху околната сре-
да, след което евентуално ще се пре-
мине към процедура за изготвяне на
подробен устройствен план и ще се
изиска становище от Висшия експертен
съвет към Министерството на околната
среда и водите.

БСП и всички в листата на Коалиция
за България от Пернишки регион кате-
горично възразяват срещу намерението
за изграждането на двата ветропарка в
защитени територии. Това заяви пред
ДУМА Ненко Темелков от левицата. Той
бе категоричен, че ще създаде инициа-
тивен комитет и ще започне събирането
на подписи срещу проекта.

Пети блок на АЕЦ
“Козлодуй” е бил изклю-
чен в 22,39 ч. в неделя от
енергийната система на
страната поради устано-
вен пропуск на водород,
служещ за охлаждане на
турбогенератора в ма-
шинната зала - конвенци-
оналната, неядрена част
на блока, съобщиха от
централата вчера.

От техническа гледна
точка причината за по-
вредата е елементарна -
разкъсване на уплътне-
ния, коментира зам.-
председателят на Аген-
цията за ядрено регули-
ране Борислав Станими-
ров, който заедно със
зам.-министъра на енер-
гетиката Божан Стоянов

Стопани от Монтана
организираха подписка,
адресирана до министъ-
ра на земеделието и хра-
ните срещу двукратното
увеличение на парите за
поливане. До момента
подписката е подкрепена
от седемдесет души.

През миналата годи-
на хората, които имат
лозя и градини в околно-
стите на Монтана, са пла-
щали между 50 и 60 лв.
за осемнадесет поливки
на 100 квадратни метра
площ. От това лято, ако
искат да ползват вода, ще
трябва да дават по 120
лв., съобщава Fermer.bg

Увеличението е зара-
ди такса “потребление”
на електроенергия, пояс-

Повреда в турбогенератора
спря V блок на „Козлодуй”

се е включил в 3 ч. през
нощта в сформирания
щаб за установяване на
причините за инцидента.

Не говорим изобщо за
авария с радиационна
заплаха, няма никаква
опасност за служителите
на централата и за граж-
даните, коментира Стани-
миров пред БТА. Отстра-
няването на повредата
ще бъде в рамките на ня-
колко дни, след което ще
се прецени дали блокът
отново да се пусне в ек-
сплоатация, или да бъде
започнат плановият му
ремонт, който така или
иначе се предвиждаше
за края на април.

Изключването на тур-
богенератора не е дове-

ло до задействане на
аварийната защита на
реактора и неговата
мощност постепенно е
била намалена до 2 на
сто.

Спирането на реакто-
ра няма да създаде про-
блеми за мрежата, тъй
като и без това в момен-
та вътрешното потребле-
ние е слабо, а производ-
ството на електроенергия
от възобновяеми енер-
гийни източници - голя-
мо, посочват от ЕСО.

Към 11 ч. вчера шести
блок на АЕЦ “Козлодуй”
работеше с 81 на сто от
мощността си в съответ-
ствие с разрешение на
ЕСО, допълват от центра-
лата.

Ведомствени бензиностанции, кои-
то се използват само за зареждане на
собствените превозни средства, маши-
ни, съоръжения и др., не продават го-
риво и извършват плащанията си към
доставчици на гориво само по банков
път, може да не въвеждат електронна
фискална система с нивомери, припом-
нят от Националната агенция за при-
ходите (НАП) вчера.

Вместо това от 1 май тази година
собственикът на такава бензиностан-
ция ще е длъжен да изпраща инфор-
мация за доставчика и доставените ко-
личества гориво чрез електронна ус-
луга, достъпна на сайта на НАП.

Освен това от 1 май 2013 г. всяко
данъчнозадължено лице, доставчик
или получател по доставка на течни

България и Русия са
стратегически партньори
и имат дълготрайни и
специални отношения,
заяви премиерът и
външен министър Марин
Райков на срещата с по-
сланика на Русия Юрий
Исаков, съобщиха от
МВнР вчера.

Той подчерта значе-
нието на проекта “Южен
поток” за България и за
целия регион. “За
българската страна газо-
проводът “Южен поток” е
важен енергиен проект.
Ние подхождаме изклю-
чително отговорно към

Любителският риболов е забра-
нен от вчера до 31 май със заповед
на министъра на земеделието и хра-
ните проф. Иван Станков, съобщиха
от Изпълнителната агенция по ри-
барство и аквакултури (ИАРА). Забра-
ната е на основание Закона за ри-
барството и аквакултури и се прила-
га ежегодно през размножителния
период на видове във водите на Чер-
но море, Дунав и вътрешните водни
обекти.

Сроковете за забраната за рибо-
лов на пролетно-лятно размножава-
щи се риби се определя в зависи-
мост от надморската височина на
водния обект. Във водни обекти, на-

Протест срещу двойно
по-скъпата вода за поливане

ниха от “Напоителни сис-
теми” в Монтана.

Досега фирмата, коя-
то стопанисва язовир
“Огоста”, откъдето се оси-
гурява водата за полива-
нето, е поемала този раз-

ход. С повишените цени
на тока и критичното фи-
нансово състояние на
предприятието това ста-
ва невъзможно. Водо-
ползвателите в района са
около 300 души.

Ведомствените бензиностанции ще
докладват доставките по интернет

горива ще подава в НАП данни за до-
ставката и движението на доставените
и получените количества течни горива,
както и за промяната в тях.

Данните ще се подават по електро-
нен път с квалифициран електронен
подпис в приложение на интернет-стра-
ницата на НАП на датата на данъчното
събитие или на датата на възникване
на промяна в обстоятелствата.

Това означава, че лицата директно
ще подават данните в НАП чрез интер-
нет-страницата на агенцията. Електрон-
ната услуга ще бъде пусната в експло-
атация до края на април. Най-много-
бройни са ведомствените бензиностан-
ции при селскостопанските производи-
тели, както и в пътническите и товарни-
те превози, уточняват от НАП.

Райков: „Южен поток” е важен
енергиен проект за България

подготовката за негова-
та реализация. По тази
причина аз натоварих
министъра на икономи-
ката, енергетиката и ту-
ризма Асен Василев
съвместно с руската
страна да обменят ин-
формация по някои де-
тайли от проекта”,
изтъкна Райков. Той
очерта приоритетите на
България по отношение
изграждането на газо-
провода. “Ние ще отстоя-
ваме строителството на
газопровода да бъде ця-
лостно и да обхваща ця-
лото проектиране и из-

граждане на трасето на
територията на Бълга-
рия, ще държим на пари-
тет при наемането на
персонал и прозрачност
при избора на финансо-
ва институция, както и на
спазване на българско-
то и европейското зако-
нодателство в сферата на
обществените поръчки”,
допълни премиерът.

Посланик Исаков под-
черта значението на про-
екта за Руската федера-
ция и заяви готовност за
разговори по всички де-
тайли от реализацията на
“Южен поток”.

Любителският риболов забранен до 31 май
миращи се до 500 м надморска висо-
чина, забраната е от вчера до 31
май, а в рибностопански обекти, на-
миращи се от 500 до 1500 м надмор-
ска височина - от 1 май до 15 юни.

Уловът на карагьоз (дунавска ску-
мрия) в българския участък на река
Дунав се забранява до 15 май вклю-
чително.

Уловът на калкан в общностните
води на Черно море се забранява до
15 юни включително, съгласно Рег-
ламент (ЕС) N1261/2012 на Съвета
от 20 декември 2012 г.

Уловът на попчета с мрежени рибо-
ловни уреди във водите на Черно море
се забранява до 15 май включително.
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В периода до 20.04.2013 г. времето ще бъде благоприятно за провеждане
на агротехнически мероприятия. Минималните температури за по-голямата
част от страната ще бъдат в диапазона 3/6 С, максималните стойности ще
надвишават 16 С. Не се очакват валежи.

ВРЕМЕТОВРЕМЕТОВРЕМЕТОВРЕМЕТОВРЕМЕТО

НОВИНИ

МИНИСТЕРСТВО НА ЗЕМЕДЕЛИЕТО И ХРАНИТЕ

СТАТИСТИКА
По оперативни данни на МЗХ към 08.04.2013 г. засетите площи с пшеница

са 11 400 292 дка, от които подхранени с азотни минерални торове са 92 на сто.
От площите, засети с ечемик (1 890 355 дка), подхранени с торове са 93 на сто.

Площите, засети с маслодайна рапица през есента, са в размер на 1 715 146
дка, като се отчитат 75 639 дка напълно пропаднали площи. Най-голям е раз-
мерът на пропадналите площи в област Варна - 17 410 дка. Подхранени с
азотни торове са 75 на сто от площите.

Изостава сеитбата на пролетните култури най-вече поради влошените кли-
матични условия и падналите повсеместни валежи в страната през последни-
те 10 дни.

Предсеитбена обработка при слънчогледа е осъществена при 3 192 388 дка,
а засетите площи са едва 355 хил. дка. При царевицата положението също не
е по-добро. Подготвени са 1 758 141 дка площи за засяване, а към 08.04. са
засети едва 14 хил. дка.

При другите пролетни култури засетите площи са както следва: пролетен
ечемик - 25 388 дка; овес - 47 007 дка; фуражен грах - 3205 дка; шарен
слънчоглед - 5700 дка; картофи - 23 499 дка; градински грах - 2005 дка.

ЕВРОПЕЙСКА КОМИСИЯ
ЕК прие нова мярка за регулирано използване на ГМО в храни и фуражи.
Приоритетните цели на приетия от ЕК  регламент са: да се засили и да

се подобри процесът на разрешаване на генномодифицирани храни и фура-
жи; да станат ясни изискванията за подаване на искане. Новите изисквания
имат за цел да подсигурят по-прозрачен процес и да повишат доверието на
потребителите.

Регламентът беше предмет на широки консултации и дискусии между
държавите членки и заинтересованите страни и беше одобрен на заседание
на Постоянния комитет по хранителната верига и здравето на животните
(ПКХВЗЖ), проведено на 25 февруари 2013.

Стратегията за оценка на риска, застъпена в регламента, се основава на
насоките на Европейския орган за безопасност на храните (EFSA). Наред с
мярката регламентът изяснява протоколите, които трябва да бъдат използ-
вани от кандидатите при провеждане на проучвания, искания за преразг-
леждане на допълнителни проучвания, веднага когато те станат достъпни.
Освен това определя и изискванията за осигуряване на качеството на из-
следванията, проведени по отношение на ГМО.

Наредбата включва и задължението на компаниите да предадат проуч-
вания на храненето върху гризачи за единични ГМО събития, проведени в
рамките на 90 дни, за които
предварително е бил разрабо-
тен протокол от EFSA, въз ос-
нова на протокола на Органи-
зацията за икономическо
сътрудничество и развитие
(ОИСР) за химикали.

Този примерен регламент
предвижда гратисен период
от 6 месеца за компаниите,
за да изпълнят новите изиск-
вания. Новите правила ще
станат активни 20 дни след
публикуването на регламен-
та в официалния вестник на
Европейския съюз.

ИЗПЪЛНИТЕЛНА
АГЕНЦИЯ ПО ГОРИТЕ

През 2012 г. служителите на ИАГ са
извършили над 370 000 проверки

Над 6400 акта са съставени за не-
законно транспортиране на дървесина

През 2012 г. служителите на
Изпълнителната агенция по горите
(ИАГ) и регионалните й дирекции са
извършили над 370 000 проверки на
превозни средства, лица и обекти,
свързани с ползването, преработката и
търговията с горски, дивечови и рибни
продукти. За констатираните наруше-
ния, свързани с горското и екологич-
ното законодателство, са съставени 18
738 акта за установени административни нарушения. От общо съставените
актове най-голям брой са тези за нарушение на Закона за горите - 18 050, или
това представлява 96% от всички актове. От тях над 6400 са за незаконно
транспортиране на дървесина. По Закона за лова и опазването на дивеча са
съставени 523 акта.

По съставени актове и констативни протоколи за 2012 г. общо задържана-
та дървесина е 27 868 плътни кубични метра. Дървата за огрев продължават
да са обект на най-често срещано нарушение, като през миналата година
горските служители са задържали 21 035 пространствени кубични метра.

В последните години прави впечатление, че незаконното добиване на
дървесина се извършва най-вече в регионите с висока безработица и преоб-
ладаващо ромско население. Нарушенията са най-често за малки количества
с по 0,5-1 куб. м и се използват за лични нужди. Нарушителите транспортират
дървесината предимно с каруци и леки автомобили. Това показват и данните
на задържаните превозни средства.

МИНИСТЕРСТВО НА
ЗЕМЕДЕЛИЕТО И ХРАНИТЕ

Седем експертни групи ще работят по основни сектори в земеделието.
Работните групи са: “Анализ на състоянието на аграрния сектор” с ръково-

дител проф. д-р Румен Попов - директор на Института по аграрна икономика,
ССА; “Растениевъдство” - проф. д.с.н. Димитър Греков, ректор на Аграрния
университет в гр. Пловдив;  “Биоземеделие” - д-р Стоилко Апостолов - управи-
тел на Фондацията за биологично земеделие “Биоселена”; “Плодове и зелен-
чуци” - проф. Пламен Моллов - председател на Националната лозаро-винарска
камара; “Хранителна промишленост” - проф. д.т.н. инж. Кольо Динков, ректор на
Университета по хранителни технологии и за горското стопанство; “Живот-
новъдство” - проф. Радослав Славов, декан на Аграрния факултет при Тракий-
ския университет; “Горско стопанство” - проф. д-р инж. Веселин Брезин, ректор
на Лесотехническия университет, гр. София.

Работните групи ще изготвят предложения с конкретни мерки и визия за
повишаване на конкурентоспособността, внедряване на иновациите, разкрива-
не на нови пазарни ниши и увеличаване на доходите на заетите в земеделието.

Глобализацията, прекомерната ек-
сплоатация на природните ресурси, из-
менението на климата и огромният при-
раст на населението поставят повече
въпроси за удовлетворяването на търсе-
нето на храни от населението. Продо-
волствената сигурност е от основно зна-
чение за всяка държава.

Днес е налице спешна необходимост
от използването на иновационни методи
в селското стопанство, икономически
ефективни по отношение на разходите.

Традиционните методи включват из-
ползването на химикали за борба с вре-
дителите и плевелите, използването на
синтетични торове, които не са икономи-
чески и екологично чисти.

Макар че традиционните методи имат
своите предимства, то в общата практика
има ограничени възможности за реша-
ването на тези проблеми.

Някои от методите се използват за
разработването на земеделските систе-
ми и включват използването на природ-
ни и биологично активни вещества, като
например биопестициди. Този тип пести-
циди са получени от природни материа-
ли, които са екологично чисти.

Биопестицидите обикновено са по-
малко токсични в сравнение с конвенци-
оналните пестициди и като цяло влияят
само на вредителите. Биопестицидите са
лесни за употреба. Биоторовете се из-
ползват за подобряване на плодородие-
то с използването на биологични отпадъ-
ци. Те не съдържат никакви химикали,
които са вредни за почвата.

Биоторовете са полезни за обогатя-

Иновациите в селското стопанство
ване на почвата с микроорганизми, кои-
то произвеждат органични хранителни
вещества и помагат в борбата срещу
болестта.

Земеделската продукция, получена
по този начин, не съдържа следи от опас-
ни и токсични материали. Целта на при-
лагането на биоторовете е снабдяването
на почвата с основни хранителни веще-
ства за растенията и за техния по-добър
растеж. Използват се природни стимула-
тори на растежа. Синтетичните стимула-
тори на растежа имат малко странични
ефекти, но в дългосрочен план те са
причина за много заболявания. Ако кли-
матът е склонен към промени, трябва да
се използват стимулатори на растежа и
храненето на растенията.

Те са много икономични и могат да се
използват навсякъде. Иновативните под-
ходи в селското стопанство включват еко-
логично чисти, лесни за употреба средст-
ва, които се прилагат лесно и се използ-
ват в различни екологични условия.
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андидатът на управляващата
партия във Венецуела Николас
Мадуро е избран за президент
с 50,7 процента от гласовете,

Ръководителката на европейската дипломация Катрин
Аштън ще посети тази седмица Черна гора, после Албания
и Македония. Възможни са и други стъпки в тази част на
Балканите, където ЕС се опитва да посредничи между
Сърбия и Косово, според изявление, публикувано неделя.

“Другите стъпки ще бъдат обявени по-късно”, е написано
в този документ, който не споменава Сърбия и Косово. Про-
блемът между Белград и Прищина остава. Декларацията за
независимост през 2008 г. на Косово бе отхвърлена от Бел-
град, който все още определя официално територията като
южна своя област. От друга страна, властите в Прищина
отказват категорично всякаква автономност на сръбските об-
щини в северната част на Косово.

Припомняме, че преговорите по този въпрос с посредни-
чеството на Аштън зациклиха.

“Ще насърча лидерите в региона, за да продължат про-
цеса на реформи и за насърчаване на добросъседските
отношения”, поясни тя. Аштън изрази съжаление за решени-
ето, обявено на 8 април от Сърбия да не подписва споразу-
мение, предложено от Европейския съюз, за да нормализи-
ра отношенията си с Косово и я призовава да “направи
последно усилие”.

Белград е подложен на силен натиск след завършилата
с провал последна среща с Прищина с посредничеството на
ЕС. Европейската комисия трябва да представи доклад на 16
април, а оценката ще бъде представена на лидерите на ЕС
преди срещата им на върха през юни.

В изявлението си от неделя Аштън обясни, че отива в
западната част на Балканския полуостров, за да “засили
ангажиментите на ЕС” за бъдещата интеграция към съюза
на “страните от региона”.

Аштън започва
балканска „совалка”

K
Фаворитът на Чавес обеща да продължи
курса към социализъм на предшественика си

подадени на проведените в неделя
избори, или с 300 хиляди гласа разли-
ка, съобщи избирателната комисия,
цитирана от Ройтерс. Мадуро ще
продължи курса към социализъм, след-
ван от покойния му предшественик Уго
Чавес, посочва агенцията. За съперни-
ка на Мадуро - губернатора на щата
Миранда Енрике Каприлес, са гласува-
ли 49,1 на сто от избирателите. Коми-
сията заяви след преброяване на 99
процента от гласовете, че резултатите
от изборите са необратими и призова
венецуелците да ги зачитат, добавя
Ройтерс.

“Днес можем да кажем, че постиг-
нахме честна изборна победа”, заяви
Мадуро, облечен в яке с цветовете на
националния флаг, пред хиляди
привърженици, събрали се пред прези-

дентския дворец Мирафлорес в Каракас,
предаде Франс прес. Из цялата столица
привържениците на Мадуро празнуваха
победата с фойерверки, докато симпа-
тизантите на опозицията тропаха с тен-
джери и тигани в знак на протест.

Кандидатът на венецуелската опо-
зиция Енрике Каприлес отказа да при-
знае победата на Николас Мадуро.
“Ние не признаваме резултата преди
всяка бюлетина на венецуелците да
бъде преброена една по една”, заяви
Каприлес на пресконференция. “Губе-
щият днес сте вие и аз ви го казвам
твърдо”, заяви кандидатът на опозици-
ята на обявения победител, размахвай-
ки документ, в който са изброени 3200
инцидента, установени по време на
избирателния процес. “Тази битка не е
свършила, ще настояваме истината да
бъде установена”, допълни Каприлес.

Единственият представител на опо-
зицията Висенте Диас също поиска пре-
брояване на 100% от подадените бю-

летини, което беше прието от обявения
за победител на изборите. “Да се отво-
рят 100% от урните, не се страхуваме,
нека урните говорят и кажат истината”,
заяви Мадуро пред привържениците си
в президентския дворец Мирафлорес в
Каракас.

Междувременно Николас Мадуро
осъди “интервенционизма” на САЩ,
заявявайки, че ще представи “нови до-
казателства за намесата на служители
от посолството в САЩ във вътрешните
работи на Венецуела”, съобщи АФП.
“Със САЩ винаги има трудности, защо-
то те винаги заговорничат”, заяви на-
следникът на Чавес. “Докато ние сме
тук, в президентството, и революцията
води съдбините на Венецуела, няма да
приемем никоя империя да мърси до-
стойнството на страната”, подчерта
Мадуро.

Припомняме, че няколко часа пре-
ди смъртта на Уго Чавес Венецуела
изгони двама военни аташета в посол-
ството на САЩ. Мярката бе последвана
от подобна мярка от страна на Съеди-
нените щати. Двете страни нямат съот-
ветните посланици от 2010 г. насам.

Мадуро победи,
макар и с малко
Мадуро победи,
макар и с малко
Мадуро победи,
макар и с малко
Мадуро победи,
макар и с малко
Мадуро победи,
макар и с малко

Най-голям процент от
жертвите на трафик на хора
в страните от ЕС са гражда-
ни на Румъния и България,
като техният брой възлиза
на 23 632 души за периода
2008-2010 г. Това стана ясно
от доклад за проблема с тра-
фика на хора в Европа, опо-
вестен от Европейската ко-
мисия в Брюксел. Общо 68
на сто от жертвите са жени,
17% са мъже, 12 на сто са
момичета и 3% са момчета.

Според данните броят на
жертвите на трафик в ЕС
отчита ръст от 18% за посо-
чения период. В същото вре-
ме обаче броят на трафикан-
тите, които са осъдени или
заловени, намалява с 13 на
сто. Основните европейски
нации, от които произхождат
заподозрените за организи-
ране на трафик на хора, са
България, Румъния, Герма-
ния и Франция.

Българи и румънци
рекордьори в
трафика на хора

България е сред евро-
пейските страни, които
съобщават за влошаване на
отвлечените хора. През
2008 г. са потвърдени 250
подобни случая, а през
2010 г. вече се повишават
до 432.

Според еврокомисаря по
вътрешните работи Сесилия
Малмстрьом ЕК работи с
българските и с румънските
власти за намаляване на
тези тенденции. Според
данните на Брюксел най-
често жертва на трафик ста-
ват хора от ромското мал-
цинство в двете държави.

Еврокомисарят отхвърли
предположението, че евен-
туално влизане на България
и на Румъния в Шенген ще
влоши още повече тази кар-
тина, тъй като “престъпни-
ците и сега с лекота преми-
нават европейските грани-
ци”, коментира БТА.

Гърция и Тройката кредитори по-
стигнаха споразумение за продължа-
ването от страната на усилията за
възстановяване на финансите, откри-
вайки пътя за деблокирането на нови
траншове от заемите на ЕС и МВФ,
съобщи гръцкият финансов министър
Янис Стурнарас.

Преговорите, които се водят от март,
“стигнаха до своя край, имаме спора-
зумение”, заяви министърът в реч пред
конгрес, организиран от сп. “Иконо-
мист”. “Очакваме деблокирането на
траншове от заемите” на обща стой-
ност 8,8 милиарда евро, допълни ми-
нистърът. Те бяха замразени преди
анализа на Тройката (ЕС-МВФ-ЕЦБ) на
бюджетното оздравяване, осъществе-
но от Атина, и на течащите реформи
за продължаването му.

Преговорите между Атина и пред-
ставителите на кредиторите до момен-
та бяха в задънена улица заради на-
маляването на държавните служители,
изисквано от кредиторите. Според ме-
диите гръцката страна в крайна смет-
ка е приела да съкрати 4000 работни
места до края на годината и още 11
000 през 2014 г.

Гърция се
споразумя
с Тройката

Путин прие съветник
на Обама

Руският президент Владимир
Путин разговаря със Том Донилън
- съветник на Барак Обама по
националната сигурност, който
му предаде послание от Вашинг-
тон, което става на фона на ес-
калиращо напрежение след публи-
куването в САЩ на “списъка Маг-
нитски”. Разговорът между Путин
и Донилън и сигналите, които в
момента ни изпраща администра-
цията на Обама, бяха позитивни,
и че Москва ще отговори по същия
начин, обяви съветникът на рус-
кия президент Юрий Ушаков.

Италия ще избира
нов президент

В четвъртък италианският
парламент и регионалните деле-
гати ще проведат гласуване за
президент, който ще наследи се-
гашния държавен глава Джорджо
Наполитано. Председателят на
Камарата на депутатите Лаура
Болдрини е свикала Сената и дол-
ната камара за обща сесия на 18
април в 10 часа местно време.

Гърция хвана трафик
на оръжие

Гръцката полиция задържа
сирийски гражданинна границата
с Турция с голяма пратка оптич-
ни мерници за пушки и преносими
ракетни установки. При проверка
на автомобила му митничарите
са открили 281 оптични мерника.
Предполага се, че пратката е
била за гръцката опозиция.

Французите не
вярват в политиците

Около 70% от французите ня-
мат доверие в политиците, сочи
социологическо проучване. Едва
27% от общо 957 анкетирани
французи казват, че изпитват
доверие към политиците, което е
спад от 3% спрямо подобно проуч-
ване, направено през 2011 година
след избухването на скандала око-
ло Доминик Строс-Кан в Ню Йорк.

„Мудис”: Банкрут
грози Кипър

 Кипър продължава да е запла-
шен от банкрут и излизане от
еврозоната, въпреки постигнато-
то споразумение с Еврогрупата за
спасителен пакет в размер на 10
млрд. евро в замяна на реструкту-
рирането на двете водещи
кипърски банки и провеждането на
антикризисни мерки. Агенцията не
изключва възможността да се на-
ложи Кипър да потърси допълни-
телна спасителна помощ.
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Свят

зборите за Европарламент в
Хърватска преминаха при ниска
избирателна активност (под
21%), предадоха информацион-

Евроскептицизъм
обхваща Европа

ИИИИИ

Вотът за европейски депутати в Хърватска
премина без ентусиазъм, новата германска
партия срещу еврото пък заяви целта си да се
бори срещу единната валута, Румъния се сдоби
с Партия на разочарованите

ните агенции. Според хърватски наблю-
датели ниската акнивност е резултат на
слаб интерес на гражданите към про-
блемите на ЕС, както и на вялата кам-
пания на политическите партии, стра-
дащи от недостиг на средства при чес-
тите избори в страната. Стеклите се към
урните хървати са едва половината от
избирателите, които подкрепиха член-
ството на страната на референдума в
началото на миналата година, комен-
тира Франс прес.

Опозиционната дясна коалиция спе-
чели първите избори за европейски
депутати в Хърватия, показват данните
от преброени 98% от бюлетините.
Хърватският демократичен съюз събра
почти 33% от гласовете, което му оси-
гурява шест места в парламента в Стра-
сбург. Лявоцентристката управляваща
Социалдемократична партия завърши
втора с близо 32% от гласовете и пет
места в Европейския парламент, дока-
то Партията на труда с под 6% получа-
ва едно място.

Междувременно в неделя новата
германска евроскептична партия “Ал-
тернатива за Германия” се събра на уч-

редителен конгрес в Берлин, заявявай-
ки целта си да влезе в германския пар-
ламент на парламентарните избори
през септември, за да води борба сре-
щу единната европейска валута, разру-
шаваща според нея Европа, предаде
Франс прес. Основаната през февруа-
ри партия има около 7500 членове и
дарители. На учредителния конгрес
присъстваха около 1500 делегати.

Основна мотивация на привържени-
ците на евроскептичната партия са
гневът и разочарованието от европей-
ската политика на канцлерката Ангела
Меркел и в по-широк план - развитието
на Европейския съюз. Усещането, че
Германия непрекъснато плаща заради
задлъжнелите страни от еврозоната
преобладава във всички изказвания на
конгреса, наред с чувството, че Европа
става все по-безчовечна и технократ-
ска.

Според последния политически ба-
рометър, представен в петък от герман-
ската телевизия (ZDF), над една четвърт

от германците гледат с добро око на
евентуално излизане на страната от
еврозоната, а 17 процента изразяват
готовност да гласуват за партия,
застъпваща се за такова решение.

Другото голямо послание на “Алтер-
натива за Германия” е, че вече устано-
вените политически партии с изгубили
всякакъв контакт с очакванията на елек-
тората.

Подобни са и мотивите на но-
восъздадената партия в Румъния - Пар-
тия на разочарованите. Неин основа-
тел е бившият сенатор от пропрезидент-
ската Либерално-демократическа пар-
тия Юлиан Урбан, предаде “Молднюз”.
Според него основният проблем на
румънската политика остава фактът, че
избирателите се подмамват с обеща-
ния, използват се, а след това се игно-
рират. “Румъния се нуждае от критична
маса от един милион души, които да се
съберат на едно място, и Партията на
разочарованите е първата стъпка в това
направление”, отбеляза Урбан.

Съединените щати са
готови да водят прегово-
ри със Северна Корея,
увери в Токио американ-
ският държавен секретар
Джон Кери, цитиран от
Франс прес. “Съединени-
те щати са готови да во-
дят честни и надеждни
преговори, но топката е
в полето на Пхенян”, каза
Кери в реч в Технологич-
ния институт в Токио.

Вчера завърши него-
вото посещение в Япония
- третата страна от азиат-

САЩ готови на
диалог с Пхенян

ската му обиколка след
Южна Корея и Китай.
“Едно е сигурно: ние сме
единни. По този въпрос
няма никакви съмнения.
Опасната програма на
Северна Корея за създа-
ване на ядрени оръжия
заплашва не само нейни-
те съседи, но и нашия
народ”, подчерта държав-
ният секретар на САЩ.

Той повтори предложе-
нието за диалог с Пхенян,
но предупреди, че Север-
на Корея трябва да напра-

ви значителни стъпки, за
да докаже, че ще изпълня-
ва задълженията си и ще
зачита международните
норми и закони.

Ръстът на китайската
икономика се забави до
7,7% през първото триме-
сечие на 2013 г., съобщи
правителството в поне-
делник, като тази цифра
е под очакванията на ана-
лизаторите, анкетирани
от АФП, които заложиха
средно на 8% . През
четвъртото тримесечие на
2012 г., увеличението на
брутния вътрешен про-
дукт (БВП) на Китай се
ускори до 7,9%, след 7
тримесечия забавяне.
През март, Пекин обяви
като основна цел растеж
от 7.5% за цялата 2013
година, същия, както през
2012 г..

Китайските лидери
облекчиха миналата го-

Над 8000 демонстран-
ти дефилираха на цент-
ралния площад “Пуерта
дел сол” в Мадрид, при-
зовавайки за установява-
не на република в Испа-
ния и край на монархия-
та, чийто образ повече от
година е помрачен от
скандали, съобщиха
Франс прес и Асошией-
тед прес.

Както всяка година,
протестиращите се обеди-
ниха около мотото “Долу

Китайската икономика
с темпо от 7,7%

режима на монархията, за
Трета република”, отбе-
лязвайки годишнината на
републиката, обявена на
14 април 1931 година и
последвана от 40 години
франкистка диктатура
след гражданската война
(1936-1939 година). Гене-
рал Франсиско Франко
назначи крал Хуан Кар-
лос за свой наследник
начело на страната, като
кралят зае този пост след
смъртта на диктатора

през 1975 година.
Популярността на

Хуан Карлос се срина
през последните месеци
с разкритията на раз-
следването за корупция
срещу неговия зет Иняки
Урдангарин, съпруг на
испанската инфанта Кри-
стина Федерика. 75-го-
дишният монарх беше
критикуван и за участие-
то си в луксозно сафари
в разгара на финансова-
та криза в Испания.

дина паричната полити-
ка и кредитните условия
в подкрепа на растежа,
като същевременно се
стремят да преориенти-
рат икономиката, за да се
осигури по-голям дял на
потреблението, коменти-
ра агенцията.

В изявление на Наци-
оналното статистическо
бюро се представя “слож-
на и нестабилна иконо-
мическа среда, както в
страната, така и в между-
народен план”, за да се
обяснят слабите резулта-
ти на растежа през първо-
то тримесечие във втора-
та по големина икономи-
ка, която е основен дви-
гател на бизнеса в свето-
вен мащаб.

Кувейтски съд осъди лидера на основ-
ната опозиционна партия и бивш депутат
Мусалам ал-Барак на пет години затвор,
след като беше признат за виновен за
обида към емира.

 Барак беше признат за виновен за
изказвания, сметнати за обидни, по адрес
на управляващия богатата на петрол пер-
сийска държава шейх Сабах ал-Ахмад ал-
Сабах, на политически митинг на 15 ок-
томври. Той беше задържан за четири дни
в края на октомври, след което беше осво-
боден срещу гаранция. Той ще бъде съден

Затвор за лидера на
кувейтската опозиция

по още няколко обвинения, включително
за това, че е щурмувал парламента и е
участвал в протести. Няколко опозиционни
потребители на туитър и бивши депутати
бяха осъдени на затвор по обвинения в
обида към емира. Опозицията в Кувейт за-
почна протести с искане за разпускането
на парламента, избран през декември ми-
налата година въз основа на изборен за-
кон, в който емирът внесе поправки. Опо-
зицията твърди, че промените са незакон-
ни и целят избирането на марионетен пар-
ламент.

Военните разходи в света намаляват

В Сидни протестираха с искане
за намаляване на военните разходи

Съд в Мюнхен заяви, че
отлага за 6 май началото
на процеса срещу заподоз-
ряната неонацистка Беате
Чапе от Националсоциали-

ОТЛОЖИХА „ПРОЦЕСА НА СРАМА”

Военните разходи в
света са намалели през
2012 г. в сравнение с
2011-а за първи път от
1998 г., съобщи Между-
народният институт за
изследване на мира в
Стокхолм (СИПРИ), цити-
ран от световните аген-
ции.

Глобално военните
разходи са намалели
миналата година до 1,75
трлн. долара, отбелязва
Ройтерс. Това явление се
обяснява на първо място
с намаляването на бюд-
жетите за отбрана на
западните страни, за раз-
лика от Китай и Русия,
които са ги увеличили,
посочва СИПРИ.

“Свидетели сме на
промяна в съотношение-

то на военните разходи в
света, която може би бе-
лежи начало на измест-
ване на разходите за от-
брана от богатите запад-
ни страни към държавите
с бързо развиващи се
икономики”, отбелязва
Сам Перло-Фриман, ди-
ректор на програмата на
СИПРИ за военните раз-
ходи и производството на
оръжия, цитиран от
Франс прес.

“Всичко сочи, че воен-
ните разходи в света ще
продължат да намаляват
в следващите две-три го-
дини - най-малкото дока-
то НАТО завърши изтег-
лянето от Афганистан в
края на 2014 г.”, добавя
Перло-Фриман, цитиран
от Ройтерс.

стическия ъндърграунд,
след като Конституционни-
ят съд на Германия поста-
нови, че трябва да бъде
осигурен по-голям достъп

за чужди медии по делото,
съобщиха Ройтерс и ДПА.
Делото, очаквано с голям
интерес, придоби названи-
ето “процесът на срама”.

Снимки БГНЕС

Снимка ПРЕСФОТО/БТА

Нови протести срещу
монархията в Мадрид
Нови протести срещу
монархията в Мадрид
Нови протести срещу
монархията в Мадрид
Нови протести срещу
монархията в Мадрид
Нови протести срещу
монархията в Мадрид
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Хайде на Олимпиада
Забраниха на хотелите в Сочи да установяват минимални срокове за престой

По време на зимните Олим-
пийски и Параолимпийски игри
през 2014 г. собствениците на
хотелите и минихотелите в
Сочи няма да могат да устано-
вяват минимални срокове за
престой на гостите си. Такова
постановление подписа преми-
ерът Дмитрий Медведев. Целта
е да не се допусне необосно-
вано увеличаване на цените.

Днес в Русия хотелите имат
право да установяват всякакъв
лимит за престой, еднакъв за
всички техни гости.

Заради изискване на Меж-
дународния олимпийски коми-
тет обаче по време на игрите в
Сочи ще бъде направено из-
ключение. Практиката показва:
за да спечелят колкото се може
повече пари, собствениците на
хотели в града, където ще се
провежда Олимпиадата, слагат
минимални срокове за престой,
често това е седмица, а може и
две. Дори и туристът да е
дошъл само за няколко дни, му
се налага да плаща за целия
установен срок. За да се избег-
нат такива ценови завишения в
Сочи, правителството внесе
промени в правилата за предо-
ставяне на хотелски услуги и
най-вече в частта за регулира-
нето на сроковете за престой.

Елена ДОМЧЕВА Според мнението на гене-
ралния директор на компания,
занимаваща се с хотелски биз-
нес, Елена Лисенкова, това по-
становление е просто знак на
уважение към Международния
олимпийски комитет.

“Подобни неща на практика
просто не могат да се контроли-
рат”, убедена е тя. Ако все пак
собствениците на хотели тръгнат
по законния път, то в хотелите в
Сочи по време на игрите ще
може да се остава по желание,
дори за един ден. А и цените,
както твърдят в правителството,
няма да нагарчат много силно. В
края на миналата година власти-
те наложиха ограничения на це-
ните на хотелските стаи в Сочи.

Например максималната
цена на стая от категория
“лукс” в петзвезден хотел ще е
13 896 рубли (351 евро - бел.
ред.), стаите по-ниска катего-
рия са съответно - 8253 руб. и
10 569 рубли. В хотелите с
четири звезди “лукс” стаята е
оценена на 13 148 рубли. В
най-популярните хотели - с три
звезди и по-малко, а също
така в минихотелите цената за
едно денонощие в обикнове-
на стая ще струва 4339 рубли
и по-малко.

Според Елена Лисенкова
да се ограничат цените е доб-
ра мисъл, но от това, за съжа-

ление, могат да пострадат ту-
ристите, свикнали да резерви-
рат хотелска стая предвари-
телно. “Хотелите, както и авио-
компаниите, винаги правят
отстъпка при ранна резерва-
ция - отбеляза тя. - Ако това е
направено непосредствено
преди пристигането или 60-80
дни по-рано, цената трябва да

е различна. А сега се получа-
ва, че тези, които си купят мя-
стото три-шест месеца по-рано,
няма да получат отстъпка”.

Освен това според експер-
тите желаещите да посетят
Олимпиадата могат да се
сблъскат с недостиг на свобод-
ни места в хотелите. Още днес
вече са резервирани повечето

хотели. Това от своя страна оз-
начава, че ще се увеличи търсе-
нето на квартири в частния сек-
тор, където на практика е
невъзможно да се влияе върху
сроковете на престоя и цените.

На гостите на Олимпиадата в
Сочи ще бъдат предоставени 41
хиляди стаи в хотелите и мини-
хотелите.

НОВИЯТ ПОЛИТИЧЕСКИ ХИТ ВЪВ ВЕЛИКОБРИТАНИЯ

Петър ГЕРАСИМОВзвестна е
с т а р а т а
м а к с и м а : Англия на площадите на-

излязоха хора с бутилки
шампанско, пеещи една
мелодия от филма “Магь-
осникът от Оз” -  “Бим-бам,
вещицата умря”.

Кулминацията на тази
“антитраурност”, ако мога
така да се изразя, беше
миналата събота, когато
хиляди заляха улиците на
Лондон, пеейки и танцу-
вайки, размахвайки кари-
катури на покойната ми-
нистър-председателка
под строгия поглед на
многобройни полицейски
сили. Това събитие, при-
личащо повече на карна-
вал, даде повод на френ-
ския вестник “Монд” да
пише, че новият полити-

арестувани. Същевре-
менно кметът на Лондон
Борис Джонсън заяви “че
ще направи всичко необ-
ходимо за спазване на
реда и спокойствието” по
време на погребалната
церемония на Маргарет
Тачър.

Според мен тези до-
ста спорни прояви не са
толкова израз към сама-
та покойница, колкото  са
поредна проява на про-
тест срещу консерватиз-
ма, срещу унизителната
(и катастрофална) поли-
тика на неолиберализма
и срещу прехвалената
икономическата доктри-
на Рейгън-Тачър, която в
крайна сметка докара
целия свят до сегашната
незапомнена по мащаби-
те и силата си социална
и стопанска криза.

Той не е нито Борис Годунов, нито Борис
Карлоф (българинът от Холивуд, пионер в
създаването на филми на ужаса). Всъщност
49-годишният кмет на Лондон се казва
Аликзандър Борис дьо Пфефел Джонсън, но
изрично държи да го наричат само Борис.
Роден в Ню Йорк (и доскоро с американско
поданство), той е най-големият син на Стенли
Джонсън, бивш консерватор - член на Европей-
ския парламент и служител в Европейската
комисия и Световната банка, и художничката
Шарлот Джонсън - дъщеря на сър Джеймс
Фосет, президент на Европейската комисия по
човешки права. По бащина линия лондонският
кмет Борис е правнук на Али Кемал бей,
журналист, министър на вътрешните работи в
правителството на Дамат Ферид паша и Велик
везир на отоманската империя. Убит е по време
на Турската война за независимост (1919-1923
г.). По време на Първата световна война дядото
на Борис и леля му са признати за  британски
поданици?! и приемат английското име Джонсън
(едно от най-стандартните фамилни имена).
Освен това бабата на кмет Борис е французой-
ка, родена във Версай (прочутото бивше крал-
ско имение край Париж). Бабата на баща му -
Мари Луиз дьо Пфефел е правнучка на принц
Пол Вюртенбергски (в резултат на връзката му
с една германска актриса). Чрез принц Пол
Борис Джонсън се явява потомък на крал
Джордж Втори, а по линията на пра- пра-
прадядото на въпросния крал е наследник на
всички предишни британски кралски фамилии.
Кметът на Лондон е 8-ми братовчед на сегашния
премиер на Великобритания Дейвид Камерън.
Пък в чужбина казват нямало роднинство...

Снимки БГНЕС

И
“За мъртвите - или добро,
или нищо”. Очевидно тази
етична норма не се отна-
ся и до политиците, до
онези, които по един или
друг начин са оставили
диря в обществото. За по-
реден път това пролича и
в мъгливия Албион след
кончината на  дългого-
дишната бивша министър-
председателка Маргарет
Тачър, известна още като
“Желязната лейди”.

На фона на официал-
ните траурни изявления
на британските медии
още в средата на мина-
лата седмица в шотланд-
ския град Глазгоу и в ня-
кои селища в югоизточна

чески песенен хит във Ве-
ликобритания е “Бим-
бам, вещицата умря”.
Специалният кореспон-
дент на вестника, изпра-
тен в Лондон, цитира
изявления на участници в
този необикновен про-
тест, според които Тачър
е била “ужасна жена” и
че тази проява била на-
сочена срещу твърдения-
та, че “цяла Великобри-
тания скърби за покойна-
та” и срещу подготвяната
от държавата мащабна
траурна церемония на 17
април.

По време на тези
съботни прояви в англий-
ската столица, все пак, се
е стигнало до изолирани
сблъсквания със силите
на реда и осем души са

„Бим-бам, вещицата умря”„Бим-бам, вещицата умря”„Бим-бам, вещицата умря”„Бим-бам, вещицата умря”„Бим-бам, вещицата умря”
КОЙ Е БОРИС
ДЖОНСЪН?
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Интервю

Гласът на хората
трябва да бъде чут

Зита Гурмай:

Интервю на
Кристиела СИМЕОНОВА

Единствената партия, която може да замени ГЕРБ в
управлението, е БСП, смята председателката на ПЕС-Жени

ЗИТА ГУРМАЙ е член на Комисията за правата на
жените и равенството между половете в Европей-
ския парламент, заместник-председател на Комиси-
ята по транспорт и туризъм и заместник-предсе-
дател на Комисията по конституционни въпроси в
ЕП. Миналата година Гурмай бе преизбрана едино-
душно за председател на жените-социалистки в
Европа. Зита Гурмай има значима роля не само на
европейско, но и на световно равнище. В периода
1999-2008 г. е заместник-председател на Социалис-
тическия интернационал на жените и в момента
заедно с новата му председателка работят по
въпросите за правата на жените и глобализацията
към Глобалния прогресивен форум.

‘Ùîì Áîéêî Áîðèñîâ å ïîäàë îñòàâêà,
çíà÷è ñàìèÿò òîé å îñúçíàë,
÷å  íå å ïîäõîäÿù çà Áúëãàðèÿ ‘
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 Г-жо Гурмай, на какво
равнище е днес равнопоста-
веността между половете?
Какви са предизвикателства-
та в тази насока?

- Това, с което напоследък
се борим по-сериозно от ПЕС-
Жени, е разликата в заплаща-
нето между половете. Жените
все още работят 59 дни, т.е.
2 месеца, без заплащане.
Всъщност точно в това се из-
разява пропастта в разликата
между заплащането при двата
пола. Когато се вгледате в тази
разлика, ще осъзнаете, че про-
блемът се корени именно в
бедността, която все още има
лицето на жена. Трите основ-
ни проблема в кампанията на
ПЕС-Жени са свързани със
сексуалните права, репродук-
тивното здраве на жените, как-
то и насилието срещу нежния
пол. Всеки ден 7 жени в Евро-
па умират в резултат на наси-
лие срещу тях. Има още много
да се работи в тези насоки.
Този въпрос засяга и канди-
дат-премиера на БСП. Програ-
мата на социалистите е много
добра, но може да бъде и по-
ориентирана към равнопоста-
веността между половете. Да
не забравяме, че 52% от
българското население са
жени.

 Според доклад на Евро-
комисията социалният диа-
лог в Европа е под натиск
заради кризата. Мерки за ико-
номии, фискална дисциплина
са най-често употребявани-
те думи от политиците в
последно време. Не се ли нуж-
даем всъщност от една по-
социална Европа?

- Това, което казвате, е
музика за моите уши. Като со-
циалдемократ аз искам да чу-
вам точно такива идеи, защото
ние всички вярваме в необхо-
димостта от една по-социална
Европа. Непрестанното орязва-
не на разходите се прилага,
без да се мисли. Не може да
се прилагат съкращения при
най-уязвимите. Проблемът е,
че има твърде малко жени
сред тези, които взимат реше-
нията. А именно те са отворе-
ни към нуждите на общество-
то. Именно при работата с по-
вече жени може да се стигне
до една по-социална Европа и
България. Както виждате, в
програмата на БСП е заложе-
на именно нуждата от по-со-
циална България. Гордея се с
тях, защото те са осъзнали
нуждата от участие на хора от
обществото, тъй като партиите
не са толкова популярни зара-
ди корупция, недостатъчна
прозрачност. Едно от преиму-
ществата на програмата на
БСП е именно диалогът с граж-
данското общество.

Доколкото разбирам, БСП
са събрали 700 хил. подписа,
което означава, че те са влез-
ли в пряк контакт с 10 процен-
та от българското население.
Много е важно програмата им
да бъде преведена на езика
на обикновения човек. Лично
самият Сергей Станишев се е
срещнал с много хора лице в
лице. Това са причините, по-
ради които вярвам, че единст-
вената партия, която може да
замени ГЕРБ в управлението,
е БСП. Високо оценявам и
факта, че БСП е номинирала
за министър-председател екс-
перт, който е вещ по икономи-

ческите въпроси.
 Като говорим за нуж-

дата от диалог с обикнове-
ния човек, няма как да не
ви попитам за Европейска-
та гражданска инициатива
(ЕГИ), която навърши една
година. Като съдокладчик по
нея как оценявате действи-
ето й?

- Вярвам, че успяхме да
накараме Европейския парла-
мент да гарантира, че хората
имат възможност да се възполз-
ват от тази инициатива. Пуснах-
ме в уебсайта едно кратко ани-
мирано филмче, достъпно на 23
езика, посредством което се
разбира как протича тази про-
цедура. Разбира се, че има
нужда от подобряване на ин-
формираността. Целта на тази
инициатива е гражданите да
участват по-пряко в демокра-
тичния процес. Европейската
комисия подпомогна нашата
дейност. Надявам се, че ще
успеем да създадем един про-
зрачен инструмент, който да
работи. Причината, поради ко-
ято включваме тази инициати-
ва в законодателството, е, че
трябва да видим как ще реаги-
рат хората на него. Имаме вече
27 ЕГИ, но някои от тях ще
бъдат отхвърлени, тъй като не
отговарят на това, което е за-
ложено в европейските дого-
вори. Този инструмент е изклю-
чително важен и той ще ни по-
могне да излезем от икономи-
ческата, социалната и морал-

ната криза, в която сме изпад-
нали. Защото посредством него
ще можем да чуем гласа на
хората.

 Един от основните и
най-болезнени проблеми в
Европа е високата младежка
безработица. Какви дейст-
вия трябва да се предприе-
мат за справяне с нея?

- Ние бяхме партията, коя-
то преди две години стартира
преговорите по младежката
гаранция. Защото осъзнахме,
че ако не се погрижим за след-
ващото поколение, всъщност
после кой ще се погрижи за
нас. Всъщност това е огромен
проблем. Защо младите хора
се обръщат към екстремизма?
Защото нямат никаква ясна
перспектива, нямат визия за
бъдещето. Изключително гор-
да съм с това, което Сергей
Станишев постигна с младеж-
ката гаранция. Съвместно с
него създадохме първия семи-
нар, посветен на младежката
безработица, на който присъ-
стваха и млади хора. Тезите,
които ние впоследствие зало-
жихме в младежката гаранция,
се базираха на техните идеи.
В дискусията участваше пред-
седателят на ЕКОСИ и Никола
Шмит, който, честно казано, не
бе особено благоразположен
по въпросите, свързани с ра-
венството между половете. То-
гава му обясних, че трябва да
мислим на първо място за мла-
дите жени, защото ако не им
предоставим равни възможно-
сти от самото начало, то тога-
ва няма как да се избегне тази

разлика в заплащането между
половете впоследствие.

Създаването на 250 000
нови работни места и гаранти-
ране на първа работа, зало-
жени в програмата на БСП,
означава, че те наистина мис-
лят за следващото поколение.
Това на практика са и основ-
ните принципи на младежката
гаранция. Трябва да се учим от
европейския опит. Австрия на-
пример въведе 4-месечен пе-
риод, при който се гарантира
работно място. Когато загово-
рихме за младежката гаран-
ция, в Европа имаше 5,5 млн.
безработни младежи, сега
имаме 6,7 млн. Тази тенденция
трябва да бъде прекратена.
Докато се опитвахме да нака-
раме Европарламента и Евро-
комисията да приемат и про-
карат младежката гаранция,
изгубихме една година. Сега
разполагаме с 6 млрд. евро, за
да се справим с този проблем.
Радвам се, че успяхме да на-
караме Комисията, чието усе-
щане за реалния проблем е
нулево, да обърне внимание
на този въпрос.

 Предишното българско
правителство непрестанно
изтъкваше “хвалбите” на гер-
манския канцлер Меркел, че
страната ни е пример за
фискална дисциплина. В край-
на сметка обаче недоволст-
вото на хората именно от
тази политика доведе до
предсрочни парламентарни

избори. Какво е мнението ви
по този въпрос?

- Има една стара поговор-
ка, че не знаеш колко е вку-
сен пудингът, докато не го
опиташ. Г-жа Меркел е на
власт вече доста време и,
разбира се, трябва да покаже
солидарност към партиите от
своето собствено политичес-
ко семейство, към което при-
надлежи и ГЕРБ. Между дру-
гото Меркел е доста популяр-
на, но само в пределите на
Германия. Смея да кажа, че тя
няма никаква представа как-
ва е ситуацията в България.
Разбира се, няма еднаква ре-
цепта за справяне с пробле-
мите. Европейският съюз може
да даде някакви насоки, но
националните правителства
са тези, които трябва да ги
пригодят към ситуацията в
съответната държава. Сигурна
съм, че г-жа Меркел знае
много по-добре от мен какво
трябва да се направи в тази
икономическа ситуация. Отст-
рани обаче е много трудно да
се дават съвети.  Добре за-
позната съм със ситуацията в
България, тъй като поддържам
тесни контакти със страната.
Например когато ние в ПЕС-
Жени приемем някакви мерки
на европейско ниво, то Мару-
ся Любчева (член на Бюрото
на ПЕС-Жени) е човекът, кой-
то трябва да ги пригоди към
ситуацията в България. През
2002 г. отново имахме криза и
подобен режим на строги ико-
номии, но за съжаление па-
метта ни е къса и не помним

как тогава отвърнахме на кри-
зата. Тогава тя не беше толко-
ва тежка според мен, защото
управлението на Европейска-
та комисия беше предимно от
социалисти. Десните опреде-
лено не предприеха необхо-
димите мерки, затова изпад-
нахме в такава криза.

 През февруари на де-
бата за върховенството на
закона и свободата в Бълга-
рия вие бяхте от тези евро-
депутати, според които
трябва да се засили кон-
тролът над България. Защо?
Какъв е имиджът на страна-
та ни в Европа?

- Бях тук по време на пре-
зидентската кампания през
2011 г. и тогава прекарах до-
ста дни в провинцията. Разбрах
колко популярен е моят коле-
га Ивайло Калфин сред хора-
та, защото той разбира про-
блемите и желанията на обик-
новения човек. Но определено
бях шокирана от резултата.
Въз основа на своите убежде-
ния смятам, че БСП са напълно
прави в твърдението си, че пре-
дишните избори не са били
честни. Вярвам, че хората, с ко-
ито говорих тогава, не са ме
излъгали. Срещнах се с изклю-
чително бедни хора, които ми
казаха колко важно е за тях
следващият президент да
обръща внимание на социал-
ните въпроси. Корупцията,
фактът, че хора продължават
да бъдат убивани по улиците
на България, сигурността оп-
ределено си остават пробле-
ми за България. Не мога да си

обясня защо толкова рядко
виждах бившия министър-пред-
седател на България на сре-
щите на Европейския съвет. Да
не би да не е достатъчно смел
да се покаже пред Европа и
да заяви къде са проблемите?
Щом Бойко Борисов е подал
оставка, значи самият той е
осъзнал, че не е подходящ за
България. Не мисля, че моята
функция ми позволява да ко-
ментирам нечие минало. Смя-
там обаче, че е важно хората
да разберат, че техните жела-
ния трябва да се изпълнят. Това
според мен не се случи на пре-
дишните президентски избори.
Не мога да си обясня и защо
вътрешният министър е този,
който отговаря за контрола на
изборния процес. Това трябва
да е на-пълно независим чо-
век. Имам много приятели, ко-
ито непрекъснато ми се оплак-
ват. Сещам се за един приятел
журналист, който наскоро на-
пусна България, защото тук не
се чувства добре. Не е допус-
тимо от редакцията, където
работи, да му заявяват, че не
могат да публикуват интервю-
то му, тъй като то не отговаря
на стила на правителството.
Мога да говоря спокойно по
тези въпроси, тъй като ситуа-
цията в Унгария е сходна. Дой-
дох в България, за да дам на
хората надежда, че те имат
правото на промяна, имат пра-
вото техният глас да бъде чут.

 За съжаление обаче
много малка част от тях
използват правото си на
глас...

- Именно затова смятам, че
през оставащото време до из-
борите от БСП трябва макси-
мално да се възползват от кво-
тата, която е отделена за пред-
ставители на гражданското
общество. Те могат да спече-
лят изборите само ако комуни-
кират с хората лице в лице,
убеждавайки ги, че ако искат
промяна, трябва да станат част
от нея. За да можем да върнем
България на хората!
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Датата

Принос към учебниците

ЮРИЙ
БОРИСОВ

ДЕН НА БЪЛГАРСКАТА КОН
СТИТУЦИЯ И НА ЮРИСТА. С

решение на Министерския съвет от
12 март 1991 г. 16 април - денят, в
който първото Велико Народно
събрание приема през 1879 г.
Търновската конституция, е обявен
по инициатива на Съюза на юристи-
те в България и за професионален
празник на българските юристи.

1850 - УМИРА МАРИ ТЮСО, ШВЕЙЦАРСКА
СКУЛПТОРКА ОТ ФРЕНСКИ ПРОИЗХОД (Р.
1761 Г.). Рожденото й име е Ма-

рия Гросхолц. Известна е с восъчни-
те фигури, които извайва, както и с
музея на восъчните фигури “Мадам
Тюсо”, основите на който полага в
Лондон. Сред многото восъчни
знаменитости гостите на музея и
днес различават фигура на дреб-
на женица, с гърбав нос, бяла
шапчица и синя рокля. Това е ма-
дам Тюсо, предвидливо напра-
вена от самата скулпторка девет години преди
нейната кончина. Днес подобни музеи има в
много държави по света.

1889 - РАЖДА СЕ ЧАРЛИ ЧАПЛИН, БРИТАН-
СКИ АКТЬОР (УМИРА 1977 Г.). Сър Чарлс

Спенсър Чаплин е една от най-
креативните личности в ерата
на нямото кино, а по-късно и
забележителен режисьор. Из-
работва легендарния образ на
Малкия човек. Първият му зву-
ков филм е “Великият диктатор”
- антихитлеровски, заснет през
1940 г. Незабравими са ленти-
те с негово участие “Хлапето”,
“Треска за злато”, “Светлините
на града” и др. Жени се четири пъти, има 11 деца.

1893 - РАЖДА СЕ ЕЛИСАВЕТА БАГРЯНА,
ПОЕТЕСА (УМИРА 1991 Г.). Рож-

деното й име е Елисавета Любоми-
рова Белчева. Утвърждава се като
поетеса след издаването на първата
си поетична книга “Вечната и свята-
та”. Следват десетки стихосбирки,
между които “Звезда на моряка”,
“Сърце човешко”, “Пет звезди” и пр.
Чрез нейната поезия за пръв път в българската
литература жената разкрива смело и откровено
своята природа. Стиховете й са преведени на 30
езика. Удостоена е със златен медал на Между-
народната асоциация на поетите в Рим.

1925 - УБИТ Е ЙОСИФ
ХЕРБСТ, БЪЛГАРСКИ
ЖУРНАЛИСТ И ОБЩЕСТ-
ВЕНИК (Р. 1875 Г.). След

Септемврийското въстание
през 1923 г. в публикациите
си разобличава репресиите
на режима на Цанков. При
убийството на комуниста
Вълчо Иванов през нощта на
12 срещу 13 февруари 1925
г. става свидетел на из-
хвърлянето на трупа му от
извършителите. Описва видяното във вестници-
те. С това си спечелва омразата на режима и
“безследно изчезва” през април 1925 г.

1947 - ОФИЦИАЛНО СЕ НАЛАГА ИЗРАЗЪТ
„СТУДЕНА ВОЙНА”. Непосредствено след

края на Втората световна война британският
писател и публицист Джордж Оруел използва
наименованието “студена война” в есето си “Ти
и атомната бомба”, публикувано на 19 октомври
1945 г. в сп. “Трибюн”. Разглеждайки света,
живеещ в сянката на заплахата от атомна вой-
на, той предупреждава за създаването на “мир,
който не е мир”, а перманентна студена война,
имайки предвид засилващата се идеологичес-
ка конфронтация между СССР и Запада. Навли-
зането на наименованието в политическата ре-
торика се приписва на американския финансист
и политик Бърнард Барух, който в реч от 16 ап-
рил 1947 г. в Сената на Южна Каролина казва:
“Нека не се заблуждаваме - днес ние сме в
състояние на студена война.” Журналистът
Уолтър Липман дава на термина популярност с
книгата си “Студена война”.

АИДА
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В “Монд дипломатик”
(април 2011 г.) Хари Хару-
тюнан в статията си “Домът
“Япония” се пропуква” на-
прави извод, който шокира.
“Суша, епидемии, вулканич-
ни изригвания или метео-
рен дъжд - традиционна
Япония смяташе природни-
те явления... като следствие
от нехайството на управля-
ващите класи”. Авторът под-
крепи своя извод с два ци-
тата, взети от “Ню Йорк
Таймс” (20 март с.г.). “Кога-
то управляващите не си
вършат добре работата, се
случват природни катастро-

фи”, обяснява с фатализъм
възрастна жителка на То-
кио”. И вторият - “По време
на публично изказване гу-
бернаторът на Токио Шин-
таро Ишихара сравни зе-
метресението и цунамито с
небесно въз-мездие. Той
видя в тях божие наказание
“за пъплещия индивидуа-
лизъм, материализма и кул-
та към парите”.”

За тези хора няма
обективни извинения за
социалните неблагополу-
чия. Човек предизвиква
природата. Природата на-
казва. Източник на всички
беди е човекът, неговият
морал, неговият професи-
онализъм, неговият миро-
глед. Този факт непремен-
но ще влезе в японските

учебници по политическа
психология.

В нашите учебници ще
влезе точно противопо-
ложното явление и като
ярък пример ще бъде да-
дено отношението “ГЕРБ -
обществена подкрепа”.
Всички злини са плод на
обективни обстоятелства.
“Криза”, “Преждеуправля-
ващи”, “Комунизмът”, “Кле-
ветници и саботьори”.

Гонят те с камъни от
властта, виновна е поли-
тическата система. Не си
изпълнил нито един соци-
ален ангажимент от пре-
дишната си програма,
ръкопляскат ти на девиза
“Имаме воля”, защото че-
тири години някой те е
връзвал, запушвал и

смазвал волята. Казва Б.
Борисов великата глу-
пост: “ГЕРБ увеличиха
разходите за български-
те пенсионери с 9 мили-
арда лева”, обществено-
то мнение мълчи. Сигур-
но Бог или Дяволът е из-
парил тези пари. Глаголи
Вторият: “Търсехме всич-
ки възможни механизми
за подкрепа на малкия
бизнес”, проблеми няма.
Търсели се, но трудно се
намира. Който бизнес е
загинал, сигурно е кал-
пав, смотан и без воля. А,
да бе, Кризата!

Наскоро популярният
журналист Найо Тицин
предложи интересно
разсъждение за Чет-
въртата власт. “Четвърта-

та власт не са медиите,
а информираните граж-
дани. Медиите просто
предоставят тази власт
на гражданите”, цитирам
по памет. Бих попитал: “А
ако медиите не инфор-
мират? Ако гражданите
не искат да са информи-
рани? Ако на информи-
раните не им пука кой
управлява? В кого е
четвъртата власт тога-
ва?” Сигурно на уютно
някъде в първите три.

Може би ние и япон-
ците си приличаме. Ня-
маме нужда от много ин-
формация. Предварител-
но си знаем кого да
държим отговорен. Те -
управляващите, ние - на
Господа шлифера.

Тенджерите " аргумент

АЛБЕРТ
АВРАМОВ

За последната година
за грижите си за децата
на България правителст-
вото получи една измъче-
на тройка. Държавната
грижа за здравето на
българските деца през по-
следната година е оцене-
на още по-ниско - с 2,38. С
такава оценка не се мина-

ва изпит! Но ГЕРБ очевид-
но работят на свой извра-
тен принцип: разликата
между тройка и шестица е
минимална, а разликата
между двойка и тройка
може с повече усилия да
купи следващ мандат!

Едва ли някой се учуд-
ва на тази оценка, след
като повече от 3 години
доходите на родителите на
децата бяха във фризера и
нормалното им отглежда-
не бе под въпрос. По тази
причина и повечето семей-
ства след 2009 г. се отка-
заха от второ дете, което
намали раждаемостта ряз-
ко. В същото време в
България детската смърт-
ност е по-висока, отколко-
то в европейски страни,

които още не са приети в
ЕС. Доказано е, че само
от организацията в здра-
веопазването зависи рав-
нището на детската
смъртност до 7-ия ден след
раждането, ала у нас тя е
над 1,5 пъти по-висока и
от най-бедните слоеве в
Западна Европа.

Без никакъв анализ не
е трудно да си спомним
множеството случаи на от-
каз от страна на държавни
фондове да отпускат сред-
ства за животоспасяващо
лечение на деца в чужби-
на (да припомним случая с
5-годишната Габи от Русе,
за който ДУМА писа през
ноември 2012 г). Не е не-
обходим и анализ, нито
дълга памет, за да кажем,

че с превенцията на изо-
ставането на бебета в со-
циални заведения се зани-
мават предимно неправи-
телствени организации, а
осиновяването все още е
единственият шанс на де-
цата от домове. Мерки от
държавата така и не са
предприети, въпреки мно-
гократни обещания.

В края на краищата как
да не изпадат в бедност 1/
3 от българските деца,
след като над 4 години
детските надбавки са по 35
лв. и като компенсация за
тези години родителите на
някои от тях получават по...
50 лв. (по 1,2 лв. месечно
за целия минал мандат на
ГЕРБ)! Цяло чудо е, че все
още има деца в България.

Спомняте си този сим-
воличен в гнева си и
мъчително натрапващ се
звук, характерен за мно-
го протести (най-вече
срещу гладорията и не-

доимъка) по време на
мъчителния преход към
“истинската” демокрация
у нас. Не е наш патент,
разбира се, но по естест-
вото на заложения в него
смисъл е станал популя-
рен по света. Така, както
и в неделя, след края на
изборите във Венецуела,
противниците на “чавиз-
ма” нагледно озвучиха
настроенията си.

Социализъм се гради
трудно, особено ако мир-
ният му възход означава
да предложиш честна,
при това априори недо-
любвана от някои сили

програма, която трябва
да спечели вярата и под-
крепата на народа ти, за
да те последва той. В това
Уго Чавес успя. Народът
му повярва и пое тежес-
тите на прехода към со-
циалното равенство. По-
вярва му и почти цялата
Латинска Америка.

Преждевременната
смърт на Чавес постави
Венецуела пред ново ог-
ромно изпитание. Това,
което страната постигна
- оттърсването от колони-
алното заробване, бе по-
ставено на карта и нови-
ят лидер на страната Ни-

колас Мадуро изведнъж
се изправи пред една
странно подсилена опо-
зиция. Стана ясно, че “го-
лемият брат” на Венецу-
ела - Вашингтон, стои и
тук съвсем открито в
дъното на финансовото
подклаждане на “подбу-
дите”, прокламирани от
опозицията на Чавес.
Програмите и на двама-
та основни претенденти
бяха насочени, общо
взето, в една посока, но
реваншизмът на монопо-
лите лъсна. Тенджерите
пак се появиха, но чий е
аргументът?
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Велиана ХРИСТОВА

Страсти около
меча на Севт III

Ювелирна реставрация
позволява да видим как е
изглеждало въоръжението
на последния голям
владетел на одрисите
в IV в.пр.Хр. Да, но... Има проект за паметник

на Георги Китов на ул.
“Московска” в София,
одобрен от Столичната
община. Сметката за
набиране на средства е:
Банка ДСК, клон
“Батенберг”, IBAN:
BG46STSA93000019051808,
BIC: STSABGSF

Георги Китов и Диана
Димитрова с бронзовата глава

Дръжката
на меча е
оформена
като глава
на орлица

Георги Мавров и Петя Пенкова при откриването на изложбата

Преди 9 години екипът на
видния наш археолог доц. Геор-
ги Китов направи поредното си
знаменито откритие - величест-
вената трикамерна тракийска
гробница в могилата “Голямата
косматка” край гр. Шипка. На 4
октомври 2004 г. ученият от На-
ционалния археологически ин-
ститут с музей (НАИМ) при БАН

проникна в най-вътрешното по-
мещение на гробницата и на
пода пред огромно каменно
ложе откри истинско съкровище
- 76 предмета, сред които 20 из-
работени от чисто 24-каратово
злато. Входът към втората каме-
ра е бил затварян с двукрила
мраморна врата, украсена с ре-
лефи на Хелиос и Горгона Меду-
за. Според траколожката проф.
Валерия Фол, при Севт симво-
ликата е свързана със Слънце-
то, защото при траките изобщо
царят е син на Великата богиня
майка и нейния син, който е
Слънце-огън. Находките от “Го-
лямата косматка” станаха част от
колекциите на Историческия
музей “Искра” в Казанлък. Две
седмици преди това пред сама-
та гробница  екипът разкри
знаменитата бронзова глава,
която е уникална за нашите
земи и е сред големите ценно-
сти в трезора на НАИМ. Върху
няколко от находките - сребърна
каничка, фиала, и върху бронзо-
вия шлем, се откроява надпис -
“Севт”, което убеди скептиците,
че гробницата е принадлежала
на последния голям владетел на
одрисите Севт III (IV в.пр.Хр.).
Според откривателите главата
е част от портретна статуя на
владетеля, разчленена на 7
части при неговата смърт спо-
ред погребалните обредни тра-

диции на траките.
Кой можеше да си помис-

ли, че сега - 9 години след
откритието, ще станем сви-
детели на нова сензация,
свързана с него? Преди дни
в НАИМ бе открита изложба
на бойните доспехи на Севт III
-  мечът с инкрустирани кания и
дръжка, двата наколенника, час-
ти от златната сбруя на коня му.
Водещият реставратор доц. Ге-
орги Мавров от Софийския уни-

верситет и гл.ас. Петя Пенкова от
НАИМ са направили чудо, като
за три месеца с деноношен труд
са успели да съберат фрагмент
по фрагмент останките от меча и
канията и да възстановят цялото
оръжие с неговата изключител-
но сложна и впечатляваща деко-
рация. Защо чак сега? Ами за-
щото за такава сложна рестав-
рация трябват пари, а в Бълга-
рия вечно няма средства за ис-
тински ценните археологически
находки, които превръщат стра-
ната ни в резерват на значими
паметници на древната история
и изкуство. Виж, за вампири и
съмнителни мощи доскорошният
археолог номер 1 (казва се Дян-
ков, ако сте забравили) весело
ръсеше стотици хиляди левове.

Та неотдавна УниКредит Бул-
банк дари средства за реставри-
рането на меча, благодарение
на което днес можем да видим
зримо как е изглеждало оръжи-
ето на тракийските владетели
преди 2300 години, което спо-
ред древните автори е впечатля-
вало с блясъка си. Самият Севт III
е тракийски владетел от 330 г
пр.Хр. вероятно до 300 г.пр.Хр.
(точната дата на смъртта му не е
известна). Воювал е срещу Ли-
зимах, който е бил телохрани-
тел на Александър Велики и уп-
равител на завзетите от македо-
ните одриски земи. При проучва-

нето на могилата екипът на
ТЕМП не намери кости в камера-
та и според хипотезата на Китов
(той напусна нашия свят на 14
септември 2008 г.) поребението
е било ритуално - тракийският
цар вероятно е загинал някъде
далече, затова в подготвената
гробница са били положени само
ритуални предмети и дарове за
преминаването му в Отвъд. Ло-
гично е обредът да е бил
извършен в тази голяма гробни-
ца, която е близо до столицата
на владетеля Севтополис - един-
ственият голям тракийски град у
нас, проучен навремето изцяло,
преди да остане през 1956 г. под
водите на яз. “Копринка”. В
НАИМ се пази намерена там
мраморна плоча, висока 63 см,
на която с гръцки букви е изпи-
сан договор между Севт III и
Спарток - владетелят на друг
голям тракийски град Кабиле,
сключен през IV в.пр.Хр.

Районът около Казанлък не-
случайно носи името “Долината
на тракийските царе”, мнозина
археолози са проучвали над 20-
те известни досега подмогилни
гробници там, но заслугата на
Китов е огромна. Обсебен неис-
тово от каузата си, подчинил
живота си на проучването на
тракийските погребения, той ос-
тава и сега археологът с най-
стойностните открития - две злат-
ни маски, златни венци, царски
пръстени, гробницата със стено-
писите в Александрово, главата

и съкровището на Севт III, Старо-
сел... След всяко голямо откри-
тие Китов казваше: “Нищо пове-
че не може да бъде открито”.
След това траките го опроверга-
ваха и намирахме все нови бля-
скави тракийски неща, разказва
Диана Димитрова, спътница на
Георги Китов и негов заместник
в проучвателния екип, познат с
името ТЕМП (Траколожка експе-
диция за могилни проучвания).

Изложбата в НАИМ ще
продължи до 8 май, тя е плод на
сътрудничеството между музея
на БАН, Историческия музей “Ис-
кра” в Казанлък, Италианския
културен институт в София и
УниКредит Булбанк.

Комплектът въоръжение е
почти пълен, обяснява Диана

мия на БАН и се установява, че
те са направени по характерния
за времето на траките начин -
около нишка от коноп или лен е
увивана тънка плоска лентичка
от много чисто злато, която първо
се изковава на тънка ламарина
и след това се разрязва на лен-
тички, разказва Петя Пенкова.
Върху желязото траките са
издълбавали недълбоки канал-
чета, в които след това се инкру-
стира златото. Именно тази не-
вероятна украса с вграждане на
злато в метала е най-ценното,
смята Диана Димитрова. По ду-
мите й, това са скъпи оръжия и
са ги притежавали знатни хора
с висок ранг. Фиксирането на
отделните елементи на меча и
на ножницата, механичното от-
деляне на корозирал метал от
златните орнаменти е изключи-
телно трудно. Липсващите еле-
менти са изградени от полимер,
следва химична обработка, за
да се спре корозията, нанася се
защитно покритие и се прави
подходяща цветова обработка.
Страничният човек може само
да си представя къртовската
работа за възстановяване на
владетелското оръжие.

„Абе, никак не беше
лесно”

засмива се Георги Мавров и с
тази кратка реплика отбива всич-
ките хвалби за работата, която
двамата с Петя са извършили.

Още нещо обаче направи
впечатление на всички присъ-
стващи при откриването на из-
ложбата. Там бяха и Диана Ди-
митрова, която е откривател на
съкровищата в “Голямата космат-
ка” заедно с Китов, и част от еки-
па на ТЕМП. Сред многото търже-
ствени слова на Диана думата
не бе дадена. Макар тя да е “ви-
новницата” за това, че съкрови-
щата от гробницата на Севт III
станаха достояние на България
и на света. Името на самия Китов
прозвуча веднъж. Не сме призна-
телен народ, не умеем да ценим
хората, които имат принос за
“тази страна”. Във всяка друга
държава откривател като Китов
би бил позлатен. А спомняте ли
си каква благодарност получиха
през 2004 г. той и екипът му за
откритието на същото знамени-
то съкровище на Севт III? Ами,
да напомня - по височайшо на-
реждане полицията (тежко
въоръжена и маскирана)

в бравурна акция и с
прокурор ги... арестува

барабар с пристигналия там
председател на БАН акад. Иван
Юхновски и директора на НАИМ
проф. Васил Николов. И държа
учените цяла нощ в студената
гробница, тарашейки ги до по-
следния джоб и до обувките - да
не откраднат някое злато от от-
критите току-що ценности! Лично
търсих тогава посред нощ дирек-
тора на Националната полиция
ген. Илия Илиев да прекрати ня-
как издевателството. Помогна
човекът с каквото можа. А на
другия ден главният секретар на
МВР Бойко Борисов бе принуден
да се извинява на заподозрените
“престъпници” за безобразието...

Димитрова. По думите й, ножни-
цата е била на мястото, където
би трябвало да е главата на вла-
детеля, въру нея е бил положен
златният венец. Снаряжението
включва бронзов шлем с името
Севт върху челото; бронзови
наколенници с релефни изобра-
жения на Атина (според някои
учени - на Великата богиня май-
ка); нагръдник-яка за ризница от
желязо, кожа и злато; меч с нож-
ница; върхове на копия; конска
сбруя със златна украса - начел-
ник, 6 набузника, странични ви-
сулки и накрайници за ремъци-
те. При намирането

оръжието е било в
окаяно състояние

- на малки парчета от силно ко-
розирал метал, по повърхността
с много повредени останки от
текстил и кожа. При внимателен
оглед под микроскоп реставра-
торът Георги Мавров забелязва
златни нишки и тънки златни
пластинки в местата на счупва-
нията. Първата рентгенография
показва изключително сложна
и прецизно направена декора-
ция върху ножницата и дръжка-
та на меча, която е намерена
отделно от него. След консулта-
ции с реставратори от Флорен-
ция-Италия е избрана методи-
ка, с която да се работи.

Златните нишки са изследва-
ни с електронен сканиращ мик-
роскоп в Института по физикохи-

Снимки Мариета ТОМОВА
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На фокус

П
Преди повече от десетиле-

тие и у нас навлезе концесио-
нирането на водоснабдителния
сектор. Това представлява при-
ватизация на жизнено важен
за всички ни ресурс. Последи-
ците вече са налице - навсякъ-
де многократно скочи цената
на синьото злато (в София
поскъпването вече е десето-
кратно, т.е. 1000%!). При това -
без да бяха направени сериоз-
ни инвестиции в амортизира-
ните тръбопроводи и без по-
качване на качеството на ус-
лугата. Но експлоататорите на
ВиК-съоръженията не се задо-
волиха с досегашните безоб-
разни поскъпвания и сега от-
ново се позиционират за по-
редния ценови удар срещу
съгражданите ни.

В пазарната икономика це-
ните на стоките и услугите, с
които се задоволяват потреб-
ностите, се определят от тях-
ното търсене и предлагане.
Когато обаче търсенето е га-
рантирано от неотменими био-
логични нужди на хората, а
предлагането се извършва от
позицията на

монополно предлагане

на потребния продукт от част-
ни притежатели, то тогава
нищо не може да ги спре. Те
са водени от основния стимул
на пазарната икономика -
стремежът към максимална
печалба, да изнудват общест-
вото да плаща възможно най-
високата цена за жизнено не-
обходимия продукт. Тази осо-
беност на капиталистическата
икономика обяснява непосил-
ните вече цени на електриче-
ството, отоплението, лекарст-
вата, медицинското обслужва-
не, на телефона и на още мно-
го други стоки и услуги от
първа необходимост, с които
сме конфронтирани от 23 го-
дини. Затова не бива да се
учудваме, ако в крайна сметка
при тези условия цената на
водата отново се покачи.

За да стигнем до този из-
вод, е достатъчно да поглед-
нем какво се случва в другите
страни по света след привати-
зиране на водоснабдяването
им и как частните снабдители
там “рекетират” потребителите
на вода, за да не си правим
погрешни илюзии за това, кое-
то ни очаква в бъдеще. Защото
България не е изключение и
върви по пътя на комерсиал-
ната неолиберална икономи-
ка, изминат вече от десетки
народи по света.

Във Франция 80% от водо-
снабдителния сектор е в част-
ни ръце на големите компании
“Веолиа”, “Ондео”, “Суез-Заур”,
които заедно с немския гигант
РВЕ и британската “Бехтел”
владеят не само галийския во-
ден пазар, но контролират и
50% от приватизираното водо-
снабдяване на целия свят.
Същите имат над 300 млн. по-
требители в над 100 страни, от
които засмукват милиарди евро
печалба годишно.

Френски анализатори от-
резвяващо коментират практи-

Иван
АЛАДЖОВ

Когато и питейната
вода убива

Концесионирането
във водоснабдителния
сектор взриви цената
на живителната
течност

ките, упражнявани от 3-те най-
големи френски водоснабди-
телни компании: “Методите на
приватизираното водоснабдя-
ване са подготвили почвата за
всякакъв вид злоупотреби. Кон-
церните използват монополис-
тичното си положение в ущърб
на потребителите. За общини-
те практически е невъзможно
да констатират колко от назна-
чените в даден частен снабди-
тел са реално заети по кон-
кретен концесионен договор,
какви са разходите за този
персонал, които без основание
се начисляват на сметките на
потребителите. Стотици общи-
ни напразно се опитват да раз-
берат какво се случва със сред-
ствата за поддръжка и подно-
вяване на водопреносните мре-
жи. А тук става дума за мили-
арди евро. Злоупотреби, кои-
то се констатират при провер-
ки, разкриват специфични
форми на структурна коруп-
ция. Тя е много по-разпрост-
ранена от случаите на лично
облагодетелстване и на скри-
то партийно финансиране.
Всичко това свидетелства за
стряскащ дефицит на контрол,
абсолютно необходим при
една толкова жизненоважна
обществена услуга.”

Структурната
корупция

е възможна, защото от едната
страна на концесионната сдел-
ка стои общината, която пре-
отстъпва на концесионера пра-
вата и задълженията по снаб-
дяване на населението с вода,
без да разполага с необходи-
мите финансови средства, тех-
нически възможности и персо-
нал за упражняване на ефика-
сен контрол над мощните част-
ни олигополи (няколко прода-
вачи или купувачи, които кон-
тролират пазара - оказват вли-
яние върху размера на цената,
формират и управляват потре-
бителското търсене в зависи-
мост от собствените си интере-
си). В повечето случаи те са и
глобални играчи, които освен
с неограниченото си финансо-
во и техническо преимущество
имат и възможността да наемат
на високоплатена работа висо-
коквалифицирани специалисти
заедно с техните знания, както
и политици с връзки, готови да
лобират в техен интерес. Това
не е нищо друго освен легално
корумпиране. Вследствие на
фактически монополното поло-
жение на частните водоснаб-
дители във Франция, на неефи-
касния контрол на държавата
над тяхната дейност и практи-
ческата липса на конкуренция,
там и дума не може да става
за либерализиран пазар на
водата след неговата привати-
зация. И резултатът от тази
паразитираща практика е на-
лице - цената на водата посто-
янно нараства над изравнител-
ния инфлационен коефициент
и това е изцяло за сметка на
потребителите.

В Германия най-големият
частен водоснабдител е ком-
бинираният електро-газово-во-
ден гигант - концернът РВЕ.
Неговата практика по нищо не
се отличава от тази на френ-
ските му конкуренти. РВЕ ре-
довно вдига цените не само на

тока и на газта, но и на водата.
В Сицилия, Италия, като

траен ефект от проведената
през 90-те години приватиза-
ция кризата във водоподаване-
то се задълбочи. Водопровод-
ните мрежи трайно се засуши-
ха и жителите бяха принудени
да си доставят “синьото злато”
на няколко пъти по-висока
цена с цистерни от частни во-
дохранилища или да купуват
скъпа бутилирана вода. Досе-
га неопровергани останаха
слуховете, че приватизаторите
на водоснабдяването на кра-
сивия средиземноморски ост-
ров са свързани със сицилиан-
ската мафия, която от 120 го-
дини е неразделна част от
икономическата система на
Италия.

Не по-различен е ефектът
от преотстъпването на водо-
снабдяването на Лондон на
“Thames Water”. Компанията се
създава през 1989 г. по време-
то на Тачър, която отдава на
концесия водоснабдяването и
канализацията на мегаполиса.
Идеята е фирмата да поддържа
и ремонтира остарялата ВиК-
мрежа с приходите от таксите.
Въпреки че многократно по-
качва цените на услугата,

фирмата не
инвестира

и минимална част от договоре-
ните суми в обновяване на
мрежата. Затова днес лондон-
чани пият най-скъпата и най-
некачествена вода. Вследствие
на над 30% течове от аморти-
зираните тръби живителната
течност често не достига до
потребителите от горните ета-
жи без допълнителни помпи,
но които са за тяхна сметка. А
водата е с лошо качество, за-
щото продължава да се доби-
ва от замърсената Темза чрез
крайречни филтриращи сонда-
жи. Канализационната мрежа
и пречиствателните станции за
отпадни води на Лондон също
са стари и недостигат, а кон-
цесионерът инвестира колкото
да поддържа тяхното функцио-
ниране. Средно 50-60 пъти го-
дишно се стига до разливи на
необработени отходни води в
Темза, които не само замърся-
ват нея, но и крайбрежните
кладенци за питейна вода.

И докато в индустриално
развитите страни тези, които
не са безработни все пак имат
приходи, които засега им поз-
воляват да преглътнат, макар
и с неохота, постоянните пови-
шения на този жизнено важен
за всеки човек продукт, пре-
следването на максимална
печалба от транснационални-
те компании в третия свят вече

застрашава физическото оце-
ляване на не малка част от
засегнатото от приватизацион-
ното цунами население. 20% от
обитателите на страните от
Юга, т.е. над 1,3 млрд. души,
въобще нямат достъп до чиста
питейна вода, а още толкова
от населението на третия свят,
т.е. 40%, или 2,5 млрд. души,
страдат от недостиг на вода.
Всекидневно това води до
смъртта на 30 000 деца. Това
са ужасяващи цифри.

Симптоматичен пример за
хищното грабителство на
транснационалните водни
компании, преследващи мак-
симална печалба на всяка
цена, е приватизацията на во-
доснабдяването в Манила,
Филипините. През втората по-
ловина на 90-те години там
бе сключен договор с гиганта
“Ондео” за доставяне на вода
на 6-те милиона жители на
филипинската столица. Широ-
ко пропагандираната цел на
тази най-голяма приватиза-
ционна сделка в третия свят,
проведена както винаги в та-
кива случаи по инициатива
на Световната банка, бе пи-
тейната вода да достигне и
до най-бедните жители на ми-
лионния град. Реалностите
впоследствие се оказаха оба-
че съвсем други. Само за 5
години цената на питейната
вода в Манила поскъпна с
600%, при влошаване на ка-
чеството й, а разходите за
нея достигнаха до 10% от
средните доходи на едно се-
мейство. Водата се превърна
в почти недостъпен лукс за
голяма част от жителите на
филипинската столица, а вло-
шеното й качество доведе до
масови стомашно-чревни
епидемии. В резултат на това
градската управа след дълги
преговори прекрати ангажи-
ментите си с “Ондео” и рена-
ционализира водоснабдява-
нето на мегаполиса.

Подобни ненаситни практи-
ки на западните компании до-
ведоха до т.нар.

водни бунтове
след 2000 г.

в боливийската столица Ла
Пас и в Кочабамба. Вследст-
вие на претенции от страна на
френския концерн “Суез-Заур”
за гарантиране на минимална
печалба от 12%, за 6-кратно
повишение на цената на вода-
та, за удвояване на таксата за
включване към мрежата, за
прехвърляне на загубите от
течове изцяло за сметка на
потребителите. При отказ да
бъдат изпълнени инвестицион-
ни задължения за снабдяване

с вода и на най-бедните се
стигна след народни бунтове
със стотици убити и ранени до
анулиране на сключените с
компанията договори и до из-
гонването й от страната. А в
крайна сметка и до идването
на власт на истински, автенти-
чен социален президент, ле-
вия синдикалист от индиански
произход Ево Моралес.

Не по-различно е поведе-
нието на “Суез-Заур” и в
съседна Аржентина. Вследст-
вие на опити за неоправдано
повишение на цената на во-
дата в Буенос Айрес до непо-
силно за средния аржентинец
ниво и вследствие на неспаз-
ване на задължения по дого-
ворни инвестиции, както и по-
ради влошаване на качество-
то на водоснабдяването
въпросната компания бе гло-
бена в размер на десетки ми-
лиони евро.

След подобни проблеми в
Уругвай бяха проведени рефе-
рендуми, с които гражданите
с огромно мнозинство от 2/3
решиха всички общественоз-
начими снабдители на елект-
ричество, вода, телефонни ус-
луги и на канализационната
мрежа да останат или да
бъдат върнати отново на
държавата, а западните кон-
цесионери и приватизатори в
обществено-снабдителния
сектор бяха най-учтиво помо-
лени да напуснат страната, т.е.
бяха изгонени.

Необяснимо е тогава защо
при наличието на толкова
красноречиви и поучителни
примери управляващите в
България

упорито продължават
да търпят и

отдават на концесия и прива-
тизират обществени сектори
за снабдяване на население-
то с жизнено важни стоки и
услуги като вода, електриче-
ство и медицинско обслужва-
не, след като световната прак-
тика недвусмислено свидетел-
ства, че това неминуемо води
до непосилно повишение на
цените им.

Днес ние сме свидетели
на поредното искане на кон-
цесионера “Софийска вода”
за поскъпване на живителна-
та течност и нищо чудно в
бъдеще и тя да се превърне в
недостъпен лукс за  средно-
статистическия българин, как-
то електричеството, отопле-
нието и здравеопазването. А
това да доведе до нова вълна
от самозапалвания или друг
вид суицид на лишените от
нормално съществуване наши
съграждани.
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Позиция Зад ъгъла

ражданите на ЕС не само
болезнено усетиха през
последните години стягане-
то на коланите, но излязо-
ха по улиците заедно с

Зорница
ИЛИЕВА

Магистрали с
дупка на моста

Г

Или как си търсим държавата

новите милиони безработни. Про-
пастта бедни-богати дотолкова се
разшири, че лидерите на водещите
европейски политически сили са при-
нудени да търсят спешно пътища за
изход и възстановяване на глобал-
ния икономически ред. Ред, който се
изчерпваше с правилата и съответно
невъобразимите печалби на т.нар.
финансово-пазарни световни акули.
На този фон някак нелепо стои, но
затова пък много се коментира пове-
дението на папа Франциск, който се
появи в скромни одежди, с железен
кръст, със стари обувки, без служе-
бен автомобил. И препоръча на ка-
толиците да не харчат пари за не-
нужни неща, за скъпи пътувания, и
дори заяви, че не е важно колко
имаш, а какъв си. Това е симпатично,
то допада, но дали ще промени нещо
в системата? Ще се появи ли искре-
но желание за подражание на кого-
то трябва? Или е поредният жест за
“изпускане на парата”, както казва-
ме на Балканите?

В това време у нас, “барабар
Петко с мъжете”, на принципа “спа-
сяването е акт на самите давещи се”
изведнъж решихме, че “висящите
кафета” или “висящ хляб” ще помог-
нат в ситуацията на безизходица и
отчаяние и ще консолидират обще-
ството около каузата за оцеляване.
Само че идеята за prepagato (вися-
що кафе) е измислена отдавна в Ита-
лия - след войната, и смисълът й е
бил с дребен жест да се покаже как
човек може поне за миг да забрави,
че е отхвърлен от обществото и че
мизерията го е стиснала за гушата
безвъзвратно. Може би в случая по-
вече работа ще свърши организира-
нето на специални места, където да
се продава хляб на далеч по-ниски
цени от пазарните, за да могат хора-
та с нищожни доходи да си купуват
насъщния и да не се чувстват унизе-
ни. Поне така от години правят в Тур-
ция, където общините поемат разхо-
дите за такива малки павилиони, на
които табели известяват специализи-

раните продажби, и то само на хляб.
Никой от хората с по-високи доходи
дори и не помисля, че може да паза-
рува от такива места, а контролът се
осъществява без афиширане с карти
за социално положение.

Идеи много, дори без да са мина-
ли през процедури за защита на
проекти, но на практика стигнахме
до самозапалвания и самоубийства,
които се коментираха три дни, кол-
кото и “висящите кафета”. После се
реши, че това влияе зле върху обще-
ството в стремежа му за единение и
еуфорията на коментарите стихна.
Един от отчаяните “факли”, оцелял
по случайност, призова да не се
следва примерът му, защото нямало
полза. Само не се разбра как се
обединява обществото и в името на
какво. Може би предизборният пери-
од не е особено подходящ за повече

размисли в тази посока, защото щом
и мешерето се събра в “Шератон” да
бистри политиката, значи ситуацията
е напечена. “Шератон” е онзи лукс,
който за нас е “хай” и подхожда за

изяви именно в настоящия момент.
Папа Франциск да си гледа католи-
ците. Ние пък да си гледаме “Зала
Армеец”, защото и шоуто там заедно
с видни европейски политици из-
глежда толкова подходящо, колкото
“като няма хляб, да ядат пасти”. Каз-
ват,че там не се е говорело за про-
мяна в благосъстоянието на хората,
а само за работа, работа... Ама и тая
работа, ако е като оная, при която се
строяха на километър магистрали,
превърнати в национална кауза, пък
накрая единственият ни действащ
мост над Дунава цъфна с дупка и
задръсти с тирове цяла българска
Крайдунавия. Значи има нещо
сбъркано в представите ни за управ-
ление и политика. Може би защото
ни накацаха за късмет симпатични
калинки!

Всичко това навежда само на
мисълта, че икономическата и поли-
тическа криза в България се харак-

теризират най-вече с изгу-
бената надежда за по-доб-
ро бъдеще. Именно това
води младежите ни на тер-
минал 1 и 2 с еднопосочен
билет, именно това разру-
ши илюзията, че европей-
ската интеграция ще ни до-
ближи от само себе си поне
до средните нива на стан-
дарт в Европа. Сега отново
настояваме за промяна, но
вече със съмнение, че мак-
роикономическата рамка е
панацея за просперитет на
хората.

Търсим си държавата, а
ако се убедим, че има и ал-
тернатива, значи сме налуч-

Проф. Алеко БИЧЕВСКИ

Т

Далечният Запад
и Близкият изток

ия дни видни
икономичес-
ки експерти
заявиха, че

българската иконо-
мика скоро нямало
да се вдигне на
крака, защото ев-
ропейските пазари
били в криза, а на-
шият износ бил
предимно за там. Оттук възниква съвсем есте-
ственият въпрос: а защо са ориентирани пре-
димно натам? Защото ние винаги залитаме от
една крайност в друга. Преди България изна-
сяше към бившия СССР 62% от стоките си, а
към СИВ 75%. 23 години по-късно влязохме в
икономическата криза на Евроикономическа-
та зона със същите 60% износ, ориентиран
този път към нея. Отново се оказахме в съща-
та ситуация, в която доходите ни от износа са
прекалено зависими от пазари, които се сви-
ват и където сред продажбите ни преоблада-
ват суровинни продукти. Прекрасно е, че ико-
номиката ни е отворена към европейските па-
зари. Но само това не стига.

Какви са другите възможности? Защо
загърбихме например традиционните за нас
до преди две десетилетия пазари на Близкия
изток и Африка? А и какво друго ни остава,
след като европейските пазари се свиват,
Америка, Китай и Индия са далече, а и мал-
кото останали традиционни български стоки
постепенно са изместени от пазарите на бив-
шия СССР? Има редица основания близкоиз-
точните пазари да бъдат сред приоритетните
за българската външноикономическа полити-
ка. Експерти и бизнесмени с богат опит от
външнотърговския бранш твърдят, че в регио-
на са запазили добър спомен както за българ-
ската продукция, която се е продавала там по
време на социализма, така и за нашите спе-
циалисти, които са работили в тези държави.
Стоките ни се приемат там като европейски.
За арабите България винаги е била Европа.
Поради това търговците от този регион при-
емат, че цените могат да бъдат по-високи от
тези на конкурентите от Турция или Китай. Не
е маловажно, че сухопътният транспорт от
България до редица големи пазари в региона
е по-евтин от този от Централна и Западна
Европа.

Разбира се, връщането ни на тези пазари
би било възможно единствено при положе-
ние, че балансираме разумно външната си
политика в този регион. Абсолютно непонятни
от гледна точка на икономиката ни са заявле-
нията на външния ексминистър Младенов, че
България ще третира всяко нападение над из-
раелската държава като агресия срещу сама-
та нея. Очевидно късогледство е налагането
като редовна практика на смесени заседания
на правителствата на двете страни. При цяло-
то уважение към Израел и неговия народ, но
когато се прави политика, най-важни са наци-
оналните интереси, включително и икономи-
ческите. Ако се погледне търговското ни сал-
до с Израел и това с Арабските страни, вед-
нага става ясно кои наши стоки имат потенци-
ал да се продават на израелския пазар и кои
- на арабските.

Официалната статистика на ООН показва,
че арабските страни имат население от 372
милиона със среден годишен прираст от 7,5
милиона. Като добавим още 78 милиона иран-
ци и 211 милиона жители на страните само от
Западна Африка, цифрата става внушителна.
Всичките тези милиони имат нужда от
всевъзможни стоки. При това те не произвеж-
дат почти нищо, което може да се конкурира
с качеството на нашите продукти. На всичко
отгоре тези пазари общо взето не са интерес-
ни на големите мултинационални компании,
произвеждащи стоки за широко потребление,
което вдига котировките на нашите продукти.
Но масираното ни навлизане в Близкия изток
ще вдигне котировките и на страната ни като
цяло в очите на европейските ни партньори.
Те също биха потърсили своята изгода от
българското присъствие там.

И какво прави нашата държава в това от-
ношение? Най-много да организира някой
безсмислен бизнес форум. Или пък да закрие
посолства и търговски служби в страните от
споменатите региони. Така в момента имаме
само едно посолство, отговарящо за 28 стра-
ни в Западна Африка!

Глупаво е да се оправдават, че всичко това
се прави заради продънения бюджет. Той ще
става все по-продънен, ако държавата не из-
работи дългосрочна стратегия за връщането
ни на традиционни наши пазари.

5 или 15...
Лозан
ТАКЕВ

Ж

самата власт, а идва да
спре упадъка, плячкосва-
нето, идва в името на
професионализма и отго-
ворите на въпросите, ко-
ито улицата продължава
да задава и да чака ре-
шение...

И отново става дума за
икономически растеж, за
почтеност в политиката и
управлението на страна-
та, за социални грижи, за
стабилност. Става дума за
повече усмивки по лица-
та на хората, повече на-
дежди в очите им. Пове-
чето думи съм взел наза-
ем от националното откри-
ване на кампанията за
парламентарните избори
на Коалиция за България,
станало в Южния парк в
столицата на 13 април в
събота.

Логото е чудесно. Да

върнем България на хора-
та. Да върнем хората си в
България. Почти милион
са вече извън пределите
на страната. И почти ми-
лион вероятно - чух го от
специалист - са безработ-
ни у нас. Дали няма да
станат два милиона без-
работни, ако се върнат
имигрантите! В това отно-
шение от ГЕРБ са рекор-
дьори. Под тяхно управле-
ние безработните стигна-
ха над 400 хиляди.

 Песента “Кой сега е
номер едно?” има нов
аранжимент. Петицата е
много по-близо от 15 до
номер едно. Избирателят
решава на 12 май. Защо
например на 12 май да
няма примерно най-малко
12 народни представите-
ли от Коалиция за Бълга-
рия от София в бъдещия

парламент... Друг беше
подсказал още по-добра
перспектива. Петицата е
номерът в интегралната
бюлетина. А пет на трета
степен е чудесен отговор
за 42-ро обикновено на-
родно събрание!

 Чудесна е и инициа-
тивата за чистотата... Да
изчистим България за
един ден - 20 април! Но
още по-добре да изчис-
тим истински България за
един ден. На 12 май.
Това може да стане, ако
повече ръце сложат си-
ньото кръстче в интеграл-
ната бюлетина на номер
5 и Коалиция за Бълга-
рия.

 Ако ви звучи като ло-
занка, прибавям: “Купува-
нето и продаването на
лозанки не е престъпле-
ние, а перспектива”.

Жребият определи
номер 5 за Коалиция за
България и номер 15 за
ПП “ГЕРБ” в състезани-
ето на 12 май т.г. Битка-
та е съдбовна за Бълга-
рия. Дали ще управлява
отново Бойко Борисов с
вицепремиер и ми-
нистър на вътрешните
работи Цветан Цвета-
нов, или ще дойде при-
мерно Пламен Орешар-
ски и едно ново про-
грамно правителство,
предложено от бъдеща
коалиция... Втората идея
на левицата е ново сви-
детелство, че БСП не
иска власт в името на

кали пътя за
изход. В про-
тивен случай
ни чака она-
зи политиче-
ска неста-
билност, коя-
то пълни със
страх сърца-
та на итали-
анците, а нас
обрича на
нови неволи.
Защото ня-
маме основа-
та на разви-
тата демо-
крация на
с т а р и т е
членки на
ЕС. Както се
казва, “греш-
ките на де-
мокрацията

се лекуват с повече демокрация”.
Този път просто трябва да се мисли.
Историята е доказала, че когато
ножът е опирал до кокала ни, това
сме го правили без проблеми.
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Не гледайте
забрадките...
Активната дейност на емисари ислямисти връща
назад развитието на българо-мохамеданите

П
Христо ХРИСТОВ-Референта,
Правец

реди известно време
по Нова телевизия
излъчиха интервю с
подалите жалба уче-
нички от Девин. Те се

оплакват, че им забраняват да
ходят забрадени на училище.
Водещите и правозащитниците
застават твърдо зад правата на
тези ученички българо-мохаме-
данки. Не ги попитаха обаче
какви са били имената на рода
им преди смяната на имената
през седемдесетте години и как-
ви са сега.

Както е известно, през седем-
десетте години бяха възстанове-
ни имената на потурчените пре-
ди векове българи. Голямата
маса от това потурчено населе-
ние приеха нормално този факт.
Те не знаеха турски език и име-
ната им завършваха на  “-ов” или
“-ев”. Някои наши псевдополити-
ци и псевдоучени казват, че е
имало само турско присъствие по
нашите земи. Наричат потурчва-
нето “помохамеданчване”. Моха-
медани има в целия свят, но тур-
ци е имало в България и това си
е било жестоко потурчване. За
това има безброй доказателст-
ва, документи и признания от
висши турски служители. Наред
с това книгата на Антон Дончев
и направения по нея, закъснял
във времето филм “Време раз-
делно”, показват нагледно

ужасите при
потурчването

Кощунство с паметта на пра-
дедите ни, жестоко страдали от
това, е да се омаловажава и да
се отрича това потурчване. Битът
на тези хора е променен изцяло
и са подчинени на ислямските
закони. Особено тежко е било
положението на жените, които
са третирани по-зле от добитъка.

Този битов консерватизъм при
тези хора продължава до голяма
степен и днес.

След връщането на българ-
ските имена животът на тези хора
се промени коренно. Фередже-
тата и шалварите при жените
бяха изоставени. Празнуваха се
българските празници и тради-
ции. Беше приятно да гледаш
как тези хора играят прекрасно
българските хора. Жените се
обличаха като тези от големите
градове и дори се надпреварва-
ха в модата. Процесите по при-
общаването на тези хора към
българското вървяха по-бързо от
очакваното, особено при жени-
те. Държавата помагаше на тези
райони с всички средства. Бяха
обновени градовете, направени
бяха пътища, създадени бяха
предприятия. Поощряваше се об-
разованието и с известно пре-
димство се приемаха децата от
тези райони в училища и уни-
верситети. Всичко вървеше доб-
ре, обаче ислямските порядки,
практикувани през вековете,
трудно се променяха.

Аз съм сигурен, че подадена-
та от тези момичета жалба не е
по тяхно желание. Още

неизживения битов
консерватизъм

при потурчените българи и ак-
тивната дейност на вътрешните
и външните ислямисти са причи-
на за връщането назад. Новите
имена на тези българо-мохаме-
дани вече, както се разбра, са
без окончания - турски имена.
Какво е положението в домове-
те на тези хора - те си знаят. Аз
обаче ще разкажа случай от
онова време, за да се изяснят
моите съмнения.

В Родопите, където работех,
при работничките, които
изпълняваха физическата рабо-
та, беше дошло едно момиче. То
беше завършило основно обра-

зование и дошло да работи.
Попитах го няма ли да учи по-
нагоре и то ми отговори, че ако
помогна да влезе в по-горно
училище, ще учи. Казах й да си
избере училище и да ми каже.
Имах възможност да й помогна.
Мина време, тя не казва нищо.
Срещнах баща й, запитах и него
защо не отива момичето на учи-
лище. Отговорът беше същият -
ако помогна. Обещах и на него и
чаках да ме потърсят. Минаха две
години и те си мълчат. Един ден
видях, че момичето има кариес
на предните зъби. Въпреки не-
желанието, задължих го да оти-
де на зъболекар, като му уредих
прием. След известно време дой-
де една сутрин и плачейки ме
молеше да отменя отиването му
в школа. По това време имаше
междуокръжна школа на Отече-
ствения фронт в Смолян. Там
обучаваха млади жени безплат-
но на стопански дисциплини.
Учеха ги да готвят и шият и дру-
ги битови дейности. Не склоних
да отменя отиването и тя зами-
на.

Отидох един ден в Смолян и
случайно я срещнах с още едно
момиче от нейното село и три
по-млади момичета от Мугла.
Вече имаха нови прически и
леки изкуствени сенки на очите.
Стигнахме до сладкарницата в
центъра и двете влязоха, но ос-
таналите три момичета останаха
отвън и не искаха да влязат,
въпреки кандърмите. Попитах
нашите защо и те ми обясниха,
че не смеят. Щял да ги види ня-
кой от тяхното село и ако кажел
на техните, че са с мъж в слад-
карницата, тежко им.

Върна се момичето, беше се
научило да готви и я оставих в
стола. По-късно изкара готвар-
ски курс и досега продължава
работа като готвачка, създаде и
семейство. Един ден я извиках и
я помолих да прочете една кни-
га. Заглавието на книгата беше

“Ариф и Амзина”. Като видя за-
главието, се изчерви, но я взе.
Тогава се избягваше споменава-
нето на турски имена. Минаха се
два-три месеца и тя ми донесе
книгата. Разсеяно я попитах ха-
ресала ли й е книгата. Пак се
изчерви и ми отговори: “Другарю
Христов, книгата е добре напи-
сана, но при нас все още е така.
Да не мислите, че не исках да
уча?

Исках, ама татко не ми
разрешаваше

„Ама аз питах баща ти и той
беше съгласен” - вметнах аз.
“Пред вас говори така, ама у дома
не е така. За Смолян пак не ме
пускаше, затова плаках пред вас
и добре, че не ме спряхте, там
беше добре.”

Книгата, за която стана дума
и която е желателно да бъде
прочетена от който се интересу-
ва, отразява женската трагедия
при тези хора. Жената е трети-
рана по-зле от добитъка.

Независимо от всичко проце-
сите вървяха напред, времето
лекуваше душевните рани и има-
ше поколение, което не е имало

стари имена. Дори се срамуваха
да казват, че са с такъв произ-
ход. Така беше до 1989 г. Новите
псевдодържавници и Тренчовци
тръгнаха да правят евтина поли-
тика с тези хора и сега всичко
постигнато се руши. Движението
за права и свободи провежда
своята асимилаторска политика.
Строят се джамии и текета, та
дори и паметници на завоевате-
лите. Обезверените хорица от
тези краища са заплашвани, че
там ще стане пак турско. Емиса-
ри-ислямисти мътят мозъците на
млади и стари. Влагат се луди
пари в ислямски училища и в
строителството на джамии. Ско-
ро чух, че и в затворите ще стро-
ят джамии. Турските попълзно-
вения се придвижват бавно, но
сигурно и към центъра на Бълга-
рия, не подминават и Правец.
Българите подценяват тези
неща, управляващите още пове-
че проспиват процесите. Може
би ще се събудят, но ще бъде
късно.

Правозащитниците да не гле-
дат забрадките, а да надникнат
зад забрадките и в бита на тези
хора, та да видят на какви ужаси
ще се натъкнат.

Нека запазим историята на София
Да ни върнат паветата
на ул. „Цар Иван Асен II”!

Ние сме различни, а имаме една
кауза.
Има много по-важни каузи! Битуване-

то ни също е важно, доходите, семейство-
то, образованието на децата.

Нашата кауза ни отличава от нарои-
лите се напоследък “граждански инициа-
тиви”, зад нея не прозира традиционната
партизанщина.

Каузата ни обединява граждани, кои-
то са надмогнали дребното си консума-
торско ежедневие. Каузата ни не се при-
познава от вечно недоволните, нереали-
зираните, тези които не знаят какво искат
и как да го постигнат. Каузата ни не е и
за тези, които не знаят къде се намират.

Ние използваме социалната мрежа, за
да се чуе гласът ни. Подкрепят ни хора и
извън пределите на страната. Но за раз-
лика от други подобни инициативи, пове-
чето от нас живеем и сме израснали за-
едно. Ние сме тук и сме избрали да оста-
нем! Обичаме България, град София и
най-вече квартала ни “Цар Иван Асен II”,
нищо че сега е с друго име. Искаме спо-
койствие и сигурност. Повечето от нас
живеят нормално и държат, когато са на
улицата, също да се чувстват комфортно.

Търпим много, за да сме тук! Търпим
Футболния съюз, мачовете и агитката,

ИСКАНЕ
от ЛАВРЕН ПЕТРОВ - галерист
Роден в гр. София, 1971 г.
Живеещ на ъгъл с улица
“Цар Иван Асен II” от 1971 г. до днес
С предшественици на същото
място от 1945 г.

търпим всевъзможни демонстрации и бло-
кади, търпим многобройните заведения,
които не спазват обществения ред, търпим
недисциплинирани шофьори да паркират
неправилно и да карат в забранени ули-
ци, търпим, без да има паркоместа, от
“Паркинги и гаражи” да вдигат колите ни
пред домовете... търпим какво ли не.

Но няма да позволим да ни отнемат
малката част от историята, която ни е ос-
танала. Няма да позволим да посегнат на
хубавата ни улица, с която ни свързват
детските спомени, по която са вървели
родителите ни и техните родители. Моето
семейство живее тук от 1945 г. И днес съм
уверен, че когато са дошли тук баба ми и

дядо ми, те са направили добър избор.
Колко ли български граждани могат

да кажат същото за местата, където са се
родили!?

Ние сме от различни поколения и това
прави сплотяването ни още по-ценно.
Хубавият ни квартал е опасан от големи
булеварди - “Цариградско шосе”, “Евлоги
Георгиев”, “Яворов”. Убедени сме, че не
искаме централната ни улица “Цар Иван
Асен II” да се превръща в тяхна алтерна-
тива! Ще стане още по-шумно денонощ-
но, както и по-опасно. Асфалтът се превръ-
ща в писта за неадекватни шофьори и
мотористи, особено през нощта! Не иска-
ме бели, за да се взимат мерки!

Софийският паваж е изключително
ценно архитектурно наследство, за което
може дълго да се говори. Живеем в евро-
пейска столица! Жалко е, че хората, взе-
ли грешните решения, не знаят какво е
Култура, Архитектура и най-вероятно са
имали двойка по История!

Да махнеш паважа и да поставиш
асфалт на стара и известна софийска ули-
ца, е все едно да бутнеш Софийската баня,
за да построиш хотел, или да замениш
къща-паметник на културата с панелен
блок.

В тази връзка, защо Столичната об-
щина не се премести от “Московска” в
люлинска панелка, с асфалтирана улица
и запазени паркоместа, а горките общи-
нари се друсат по паветата и заседават в
стара и красива сграда?

Или пък те са неимоверно заинтере-
совани да изхарчат или усвоят много
пари? Но нека да не ги обвиняваме без
доказателства.

Не бива да твърдим, че в общината се
намират некадърници, отхвърлени от го-
лямата политика и оставени в резерва на
партийните централи.

Не бива да твърдим, че това, което
обединява общинарите от различни пар-
тии, са общите им икономически интерес-
ни и дребните битови потребности.

Не бива да твърдим, че общинарите
крадат.

Не бива да твърдим, че общината е
мащеха за обикновените граждани и
щедра майка-закрилница за нарушения-
та на едрия, средния и дребния бизнес.

Не бива да твърдим, че паветата са
откраднати.

Трябва само да искаме... да ни върнат
паветата обратно!
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Култура
очаквайте

С

П
Пролетни културни салони за съвре-

менно изкуство 2013 г. започнаха вче-
ра с прожекция на филма “Футболни
хамелеони” на Стойчо Шишков и ще
продължат до 19 април. За шести по-
реден път организатор и домакин на
проявата е Гранд хотел Поморие, на-
учи ДУМА от Весела Вацева.

Афишът продължава с фотоизложба
и прожекция на документалния филм
“Сирия - бунтовниците на Алепо” на
Елена Йончева. Те ще бъдат представе-
ни лично от журналистката днес от 18 ч.
в зала “Георги Баев” на Морското кази-
но. Тя ще покаже фотоси от най-горещи-
те точки на света - Сирия, Сомалия,
Израел и Палестина. Фотографиите са
направени в периода 8-30 януари
2009 г. Те са отражение на нейния по-

Вечер в БАН
с Елена Алекова

Парчета от първия двоен албум
на Марк Нопфлър ще звучат в София
Парчета от първия двоен албум
на Марк Нопфлър ще звучат в София
Парчета от първия двоен албум
на Марк Нопфлър ще звучат в София
Парчета от първия двоен албум
на Марк Нопфлър ще звучат в София
Парчета от първия двоен албум
на Марк Нопфлър ще звучат в София

Пролетни културни
салони в Поморие

Литературната гостопри-
емница при НЧ “Д-р Петър Бе-
рон”, Националният литерату-
рен салон “Старинният фай-
тон”, Тангра ТанНакРа Об-
щобългарска фондация, Съюзът
на тракийските дружества в
България и Българската акаде-
мия на науките организират
вечер с Елена Алекова и книга-
та й “Сънища и скрижали” -
стихотворения и поеми. Вечер-
та ще премине със специално-
то участие на Бисер Киров, На-
дежда Захариева (водеща), Ни-
кола Иванов (слово), Никола
Инджов, Велин Георгиев и ак-
тьора Веселин Калановски. Сре-
щата е на 17 април (сряда) от
18 ч. в голямата зала на БАН,
пл. “Народно събрание” 4.

Камерен ансамбъл
„Виена-София”
свири в НМА

Австрийските музикални сед-
мици продължават. Един от най
важните концерти ще се състои
днес в 18 ч. в Националната
музикална академия “Проф. Пан-
чо Владигеров” в София. Камерен
концерт “Импулси” - In memoriam
Анестис Логотетис, ще изнесе
ансамбъл “Виена-София”, с арти-
стичен директор Реналд Деппе.
В програмата - Анестис Логоте-
тис, “Импулси: Качествено-Коли-
чествено” (1961), Р. Хаубенщок-
Рамати, “Многократно” (1969),
Й. Барун, “Фолио&четири систе-
ми (1954)/ фолио II” (1982), Михаел
Брукнер-Вайнхубер, “МакроФО-
НИЯ” (2012), Ал. Станковски,
“Контрасти” (1993, Нова редак-
ция 2013), Дж. Кейдж, М. Фелдман.

Шест романа
се борят за приза
„13 века България”

Шест романа са финалисти
за Националната литературна
награда за роман на годината на
фонд “13 века България”, съобщи
БТА. Това са “Физика на тъгата”
на Георги Господинов, “Възвише-
ние” на Милен Русков, “Всичките
мои лъжи” на Пламен Панев, “За-
конът” на Владимир Зарев, “Но-
белистът” на Елена Алексиева,
“Кучета под индиго” на Чавдар
Ценов. Те са избрани от жури в
състав проф. Боян Биолчев,
проф. Кирил Топалов, Здравка
Евтимова, Деян Енев и Анита Ди-
митрова. Романите са издадени
през 2011 и 2012 г. На 15 май едно
от тези шест заглавия ще бъде
удостоено с голямата награда от
11 000 лв. и художествен диплом
на церемония по връчването на
приза в Софийската градска худо-
жествена галерия.

Изложби и филми са част от афиша на
проявата, която продължава до 19 април

глед към събитията в Сирия, където за-
едно с оператора Николай Николов
прекарва 16 дни в един от най-размир-
ните градове - Алепо. В Сомалия Елена
се промъква до леговището на сомалий-
ските пирати и кадрите ще ни срещнат
с всекидневието на хората, които живе-
ят в най-опасните райони в света.

На 17 април проявата се пренася в
конферентната зала на Гранд хотел По-
морие за дискусията “Поморие - пробле-
ми и възможности на градската среда”.
След това ще бъдат представени 12 ли-
тографии по 12 песни на Робърт Бърнс.

Как известни сгради се превръщат в
кораби и крепости благодарение на 3D
ефекти, както стана с община Бургас
преди няколко седмици? Тази тайна ще
разкрият Нина Ковачева и Валентин

Стефанов чрез “Видеоинсталации в
публичното пространство”.

Гост на Пролетните салони е Геор-
ги Тошев, който представя два филма.
Първият е за Марина Абрамович, на-
ричана “Лейди пърформънс”. Сцена-
рист и оператор на филма е Георги
Тошев, а режисьорка - Ема Констан-
тинова. Вторият филм е за Тим Иъп -
първия китаец, който получава Оскар
за работата си като художник на фил-
ма “Тигър и дракон” на Анг Лии. Сце-
нарист на “Тим Иъп - Китайски при-
казки” е Георги Тошев.

Кулминацията е на 19 април, когато
ще бъде открита изложбата “Пролетни
културни салони за съвременно изкуст-
во”. Ще бъдат показани творбите на
повече от 25 художници и скулптори -
платна, пластики, керамика и дърворез-
ба. Партньори на Пролетните културни
салони са община Поморие, община
Бургас и БТА.

Сдружение “Епископ Йосип Щросмайер” е предложило в Столичния об-
щински съвет да бъде издигнат паметник на Ернест Солвей - белгийски
химик, индустриалец и филантроп, поради големите му заслуги към България,
каза за ДУМА Трифон Павлов, председател на сдружението. Солвей е пост-
роил Захарна фабрика, която дава името на едноименния софийски квартал.
Поводът за паметника, чиято идея е да бъде издигнат в парк Света Троица,
е 175 години от рождението на Ернест Солвей (1838-1922), които се
навършват днес. Eдна от целите е да бъде запазено това, което е останало
от Захарна фабрика, защото теренът се руши, отбеляза Трифон Павлов.

На 21 години Солвей започва работа в химическата фабрика на чичо
си. През 1861 г. патентова открития за получаване на натриев бикарбо-
нат (сода) и основава фирмата “Solvay&Cie” в съдружие с брат си Алберт.
Двамата откриват първата фабрика за производство на сода в Белгия.
През 1878-а Солвей въвежда социални осигуровки и пенсии за работни-
ците си, още преди това да е изисквано със закон, през 1897 г. въвежда
8-часов работен ден, а през 1913-а - платени отпуски. Използването на
неговите патенти му донася богатство, което той използва за филантроп-
ски цели. Сред тях са създаването на няколко института към Брюкселския
университет: по физиология, социология, физика, химия.

Световната организация на фестивалите за
фолклор и традиционни изкуства CIOFF
организира традиционно над 1500 фестивала
по целия свят. “За нас е много важно Бълга-
рия да бъде представена на най-високо
художествено ниво”, каза при откриването
на IV Национален преглед на фолклорните
ансамбли - сцена Добрич (първи етап),
членът на журито Емил Павлов. Той изрази
мнение, че в Добрич са едни от най-добрите
състави. В България се провеждат 11 фолк-
лорни прегледа с над 250 колектива.
В прегледа се включиха над 10 формации -
от Добрич, Варна, Тервел, Китен, село
Соколово, село Житница и др. Участниците
оценява жури в състав Иван Тодоров,
Агрепина Войнова, Стоян Господинов,
Мирослав Славов, Емил Павлов.

Започна прегледът
на наши състави за
световната сцена
Дана РУСЕВА

ДА БЪДЕ ИЗДИГНАТ
ПАМЕТНИК НА
ЕРНЕСТ СОЛВЕЙ
ИСКАТ ОТ „ЕПИСКОП
ЙОСИП ЩРОСМАЙЕР”

Деца от всички краища на България участват
в конкурса „Напеви от Северозапада”

Институтът за етнология и
фолклористика с Етнографски
музей към БАН партнира на
Младежкия дом в Монтана за
осъществяването на Петия
детски национален фолкло-
рен конкурс “Напеви от Се-
верозапада”, научи ДУМА от
Нели Василева. Директорка-
та му проф. д.н. Лозанка Пей-
чева ще бъде член на жури-
то в раздел “Народно пеене”,

Снимки АРХИВ НА КОНКУРСАс който започва конкурсът на
19 април. Фестивалът, про-
веждан под патронажа на
кмета на Монтана Златко
Живков, се утвърди и намери
подкрепа от страна на авто-
ритетни научни институции и
медии, фирми и неправител-
ствени организации. Освен
Академията за музикално и
танцово изкуство, представе-
на от проф. Тодор Киров и
доц. д-р Светла Станилова,
тази година и Югозападният
университет “Неофит Рилски”
ще бъде съпричастен към
творческото състезание. Една
от най-добрите му музикални
педагози гл. ас. Мариана
Манолева - солистка на ан-
самбъл “Пирин”, ще оценява
гласовитите нашенчета.
Доц. Петър Григоров от Вар-
ненския свободен универси-

ПМГ “Св. Кл. Охридски” и КСТ
“Астра” към Младежкия дом
ще забавляват публиката. Ще
бъде излъчен и филмът
“Монтана - златото на Све-
тия Дух”, както и новият филм
на сценариста и оператор
Ивайло Пенчев и режисьора
Иван Георгиев-Гец “Чипров-
ските килими”, представен от
проф. Лозанка Пейчева.

В тазгодишното издание
на детския национален фол-
клорен конкурс “Напеви от
Северозапада” ще участват
близо 900 деца от 24 насе-
лени места. Във видеокон-
курса ще участват с изпълне-
ния българчета, живеещи в
чужбина.

тет “Черноризец Храбър” ще
оглави журито в раздел “Хо-
реография”.

Наред с традиционната
етнографска изложба на ки-
лими и предмети на бита от
фонда на Историческия му-
зей в Чипровци, домакините
ще покажат във фоайето на
Младежкия дом изложба-ба-
зар на народни занаяти, ха-
рактерни за този край. В
паузата между изпълнения-
та на 19-и ще бъде предста-
вен вторият брой на алмана-
ха “Резерват Северозапад”.
Докато близо 200 млади пев-
ци и техните преподаватели
очакват класирането, Мла-
дежкият духов оркестър на
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Фондация “А`Аскеер” ще

връчи своите награди за пости-
жения в театралното изкуство
през изминалия сезон на 23 май
в театър “Българска армия”. Ака-
демия “Аскеер” удостоява с го-
лямата награда за цялостен при-
нос към изкуството актрисата
Емилия Радева.

Номинациите за “Аскеер
2013” в категорията “Изгряваща
звезда” са Васил Дуев за ролите
на Свалячът и Сексистът в “Са-
мотни персонажи”, ТР “Сфума-
то”; Гергана Плетньова за роля-
та на Соня във “Вуйчо Ваньо”,
ТМПЦ - Варна, ДТ “Стоян Бъчва-
ров”; Димитър Живков за ролите
му в “Живак”, ПК “Креди Арте”.

Атанас Атанасов за ролята
на Труман в “Хората от Оз” от
Яна Борисова, Театър 199, Ве-
жен Велчовски за ролята на
Абдел в “Летище” на Младеж-

Някога Карл Маркс споде-
ля, че навсякъде, където отиде,
се говори само за Рихард Ваг-
нер. Взривил деветнайсети век
с революционните си идеи и
творчество, немският компози-
тор и в ХХI век е в центъра на
вниманието на световната кул-
турна общественост. Поводът е
200-годишнината от рождение-
то му. Тези празници припом-
нят и неговите толкова актуал-
ни и днес мисли. За това, че
изкуството не е забава и раз-
влечение, а носител на значи-
ми идеи, които може да проме-
нят света. Припомни вярата му,
че изкуството може да спаси
света. В света на операта ожи-
вяват сценичните му опуси със
заострен ракурс към нашето
време. Време на променящия се

Емилия
Радева
с „Аскеер”
за цялостен
принос

За „Най-добро представление” са номинирани
„Майките”, “Търси се стар клоун” и „Хамлет”

Емилия Радева получава голямата награда
за цялостен принос към изкуството

кия театър “Н. Бинев” и Павлин
Петрунов за ролята на Гунчо в
“Духът на поета” от Стефан Ца-
нев, НТ “Иван Вазов”, ще се
съревновават за “Поддържаща
мъжка роля”. Номинациите за
“Поддържаща женска роля” са
Даниела Викторова за образа
на Тереза в “Паметта на вода-
та”, ТМПЦ - Варна, ДТ “Стоян
Бъчваров”, Ивана Папазова за
ролята на Шут в “Крал Лир”, на
Пловдивския театър, Станка
Калчева, която е Корделия
Егерман в “Часът на вълците”
на Младежкия. В категорията
“Сценография” ще си оспорват
наградата Даниела Олег Ляхо-
ва и Никола Тороманов и Вене-
лин Шурелов за “Хамлет” на
Явор Гърдев, НТ “Иван Вазов”;
Елена Иванова за “Летище” на
Вл. Люцканов, МТ “Н. Бинев”;
Петя Боюкова за “Очите на дру-

гите” на Народния. Д. Олег Ля-
хова и Н. Тороманов и В. Шуре-
лов отново ще се състезават в
категория “Костюмография” за-
едно с Петя Боюкова за “Очите
на другите” и Юлиян Табаков
за “Идиот 2012”.

За театрална музика са но-
минирани Асен Аврамов за “Ме-
дея - майка ми”, Антоний Дон-
чев за “Ричард III” и Мартин
Каров за “Скачай!” на театър
“София”. Водеща мъжка роля -
Герасим Георгиев-Геро за роля-
та на Ганьо Балкански в “Госпо-
дин Балкански”, Леонид Йовчев
за Хамлет в едноименната по-
становка и Марин Янев за обра-
за на Филипо, Стефан Мавро-
диев за ролята на Николо и
Илия Добрев за Пепино в “Търси
се стар клоун”.

В категорията “Водеща жен-
ска роля” са Ел. Азалова за

ролята на Мария Гаралда в
“Карнавал” на Старозагорския
театър, Жорета Николова за
Нанси в “Морски пейзаж”, НТ
“Иван Вазов”, и Илка Зафирова
за образа на Елизабет Лоу в
“Когато дъждът спря да вали” на
МГТ “Зад канала”. Ивайло Хрис-

тов за “Търси се стар клоун”,
Неда Соколовска за “Майките”
и Явор Гърдев за “Хамлет” ще
се надпреварват в категорията
“Режисура”. За “Най-добро
представление” са номинирани
“Майките”, “Търси се стар клоун”
и “Хамлет”.

Магдалена МАНОЛОВА

Снимка Василка БАЛЕВСКА

Откровението Вагнер с Анна Томова-
Синтова и Радиосимфониците
Откровението Вагнер с Анна Томова-
Синтова и Радиосимфониците
Откровението Вагнер с Анна Томова-
Синтова и Радиосимфониците
Откровението Вагнер с Анна Томова-
Синтова и Радиосимфониците
Откровението Вагнер с Анна Томова-
Синтова и Радиосимфониците

свят, изгубил идеали, морал,
посока към бъдещето. Софий-
ската опера прие предизвика-
телството да представи за
първи път в България тетрало-
гията “Пръстенът на нибелунга”.
В юбилейната година ще
завърши цикъла със “Залезът
на боговете” и с представянето
на цялата тетралогия.

Симфоничният оркестър на
БНР е направил своя оригинален
и различен избор в годината на
Вагнер. Да представи революци-
онера Вагнер в неговия интимен
свят, копнежа по невъзможната
любов. Сюжет, в който специален
гост е Анна Томова-Синтова. По-
знавач на тайните на Рихард
Щраус и Моцарт, на голямата ита-
лианска опера, певицата, която в
дългата си кариера е намерила

мярата за трудното равновесие
между различните стилове.

Драматургията на програма-
та на концерта, за който ДУМА
писа, изгради градуса на емоци-
ите така, както това умее да пра-
ви маестро Емил Табаков. Той е
успял да “изтъче” онази нишка
на взаимна обвързаност в под-
редбата на пиесите, която е под-
чинена на темата за копнежа по
невъзможната любов. Блестящо-
то встъпление с увертюрата към
операта “Риенци”, последвано от
изповедния характер на “Песни
по Матилде Везендонк” бе кон-
траст, който “изрисува” щрих от
портрета на младия влюбен Ваг-
нер. Пътуването в света на Ваг-
нер продължи във втората част
с Въведение към първо и трето
действие на операта “Лоенг-
рин” и Въведение и смъртта на
Изолда от операта “Тристан и
Изолда”. Песните са своеобраз-
но въведение към “Тристан и
Изолда”. Всъщност чувството за
всеобхватната любов и страс-
тен порив за себеотдаване про-
низват и “Лоенгрин” и “Тристан
и Изолда”, нещо, което държи
вниманието при възприемане
идеята на цялостната градация
в програмата.

Изключително удоволствие е
да съпреживееш подобен музи-
кален празник, изключителна
емоция и за публиката, която при
всяка среща с маестра Синтова
показва колко необходими са по-
добни събития, които вдъхват
вяра и сила във време на безду-
ховност, на сътресения в обще-
ствения и социалния живот.
Събитие, което припомни, че го-
лямото изкуство означава нещо
повече от затворено изживяна
емоция в залата. Означава един
от възможните начини за очове-
чаване, за спасение на душата в
консумативния свят.

Ако мощните импулси на ця-

лостното творчество на Вагнер
са вдъхновение за много музи-
канти някога и сега, то “Песни по
Матилде Везендонк” са разли-
чен щрих в портрета на този сво-
еобразен “властелин” на своето
време. След революцията в
Дрезден, Вагнер бяга, установя-
ва се в Цюрих. Среща Матилде
Везендонк, съпругата на неговия
благодетел Ото Везендонк, по-
дарил му малко имение в бли-
зост до тях. Учителят по музика,
младият Вагнер и Матилде са
обзети от страстна любов. Лю-
бовният копнеж ражда стихове-
те на Матилде и песенния цикъл
за женски глас и пиано “Песни
по Матилде Везендонк”. Вагнер
оркестрира “Блянове”, една от
тях, останалите - Феликс Мотл,
австрийски диригент и компози-
тор, ученик на Вагнер.

Това е може би най-искрено-
то и вълнуващо откровение, му-
зика и слово в съвършено еди-
нение, както са били слети
сърцата на влюбените. По-късно
Вагнер споделя: “Нищо по-пре-
красно не съм писал от тези
песни и малко от моите произве-
дения могат да се сравня с тях.”
Песните органично са свързани
с операта му “Тристан и Изолда”,
в която оживяват невъзможната
любов и страданията му. Вагнер
издига паметник на тази “краси-
ва утопия”, неизживяна, изстра-
дана любовна мъка.

“Песните по Матилде Везен-
донк” оживяха като един блян,
интимен, съкровен. Да пресъзда-
деш цялата гама от нюанси на
човешката душа, на копнеж и
любов на концертна сцена е
възможно само при големите май-
стори. Маестра Анна Томова ни
потопи в този магичен свят като
неповторим сърцевед. Повярвах-
ме на този любовен копнеж, про-
низан от болка и страдание, из-
ваян с усещането на големия му-
зикант с голямо сърце. Анна То-
мова събуди у нас заспали чувст-

ва, някак избледнели в динами-
ката и умората на времето ни.
Бурните аплодисменти бяха ис-
крен израз на това.

“Ангелът”, “Спри!”, “В оранже-
рията”, “Скърби”, “Блянове” ни
водеха от едно състояние в дру-
го. Анна Томова сътвори контра-
стните състояния с изяществото
на слово и емоция, с дълбочина
на изживяването и едновремен-
но с това толкова непринудено,
както се говори. Всяка песен бе
откровение, затаяващо дъха.

Молитвата на Ангела за
“върховно блаженство на небе-
то” бе трогваща. “Спри, остави
ме да бъда, свистящо колело на
времето” в песента “Спри!” про-
звуча драматично и смирено. “В
оранжерията” бе  романтична
метафора за багрите на страда-
нието, “Скърби” - изпълнени с
печал и болка от осъзнаването,
че “животът само в смърт се
ражда” кулминира в последна-
та песен, “Блянове” - “блянове,
които като божествени лъчи в
душата ми потъват...”

Любовната смърт на Изолда
бе кулминацията във втората част.
Силната експресивност на любов-
ния копнеж Анна Томова внуши
като неповторим човешки порив
към вечността. Подарък за пуб-
ликата бе ария на Леонора от
“Силата на съдбата”. Подарък за
200-годишнината на Верди, ком-
позитора, в чиито води Анна То-
мова е “плувала” в дългогодиш-
ната си кариера в цял свят.

Емил Табаков и този път
предложи музикален празник, в
който всяка творба изграждаше
драматургията в замисъла на
програмата във възходяща гра-
дация. Неговият оркестър диша
пълноценно и заразяващо. Това
бе тържество на големия Вагне-
ров оркестър, отделните групи,
особено медната, така значима
при Вагнер, бяха главни герои в
изграждането на това звуково
пиршество.

Снимка ЛИЧЕН АРХИВ
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рез следващото денонощие ще е предимно
слънчево. По-значителна облачност ще има
над източните райони. Там ще продължи да
духа умерен североизточен вятър, който в

петък ще се обърне от изток и ще отслабне. Мини-
малните температури ще са между 3 и 8o, максимал-
ните ще се повишат до 15-20o, по морския бряг ще
са по-ниски.

П Изгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи за

EUR
1.95583

USD
1,52740

GBP
2,31295

CHF
1,60380

ВАЛУТНИ КУРСОВЕ
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по високите затворени котловини с градус-двапо високите затворени котловини с градус-двапо високите затворени котловини с градус-двапо високите затворени котловини с градус-двапо високите затворени котловини с градус-два
по-ниски и там не е изключено образуванетопо-ниски и там не е изключено образуванетопо-ниски и там не е изключено образуванетопо-ниски и там не е изключено образуванетопо-ниски и там не е изключено образуването
на слаби слани.на слаби слани.на слаби слани.на слаби слани.на слаби слани.
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6°/18°6°/18°6°/18°6°/18°6°/18°

“≈À≈÷
ƒÌÂÒ ˘Â ËÏ‡ÚÂ
ÌÛÊ‰‡ ÓÚ ÔÓ-„ÓÎˇ-
Ï‡ ‰ÓÁ‡ Ú˙ÔÂÌËÂ,
‚ÒÂ ˘Â ÒÂ Ì‡ÏÂË

Œ¬≈Õ
ŸÂ ÛÒÂÚËÚÂ ÊÂÎ‡-
ÌËÂ ‰‡ ÔÓÂÏÂÚÂ
ÌÂ˘‡Ú‡ ‚ Ò‚ÓË
˙ˆÂ. Õ‡Ô‡‚ÂÚÂ

21 Ï‡Ú - 20 ‡ÔËÎ

21 ‡ÔËÎ - 21 Ï‡È

¡À»«Õ¿÷»
ŸÂ ËÏ‡ÚÂ ÛÒÂ˘‡-
ÌÂ Á‡ ËÁ‚ÂÒÚÌÓ
ÓÒ‚Ó·ÓÊ‰‡‚‡ÌÂ Ë
Ò‚Ó·Ó‰‡ Ì‡ ‰ÂÈ-

22 Ï‡È - 21 ˛ÌË

–¿ 
ÕÂ ÔÂ‰ÔËÂ-
Ï‡ÈÚÂ ÌÓ‚Ë
ÌÂ˘‡, ÔÓ‡·ÓÚÂ-
ÚÂ ‚˙ıÛ ÔË-

22 ˛ÌË - 23 ˛ÎË

À⁄¬
ŸÂ ‚Ë ÒÂ ËÒÍ‡ ‰‡
‚ÍÎ˛˜ËÚÂ ˆˇÎÓÚÓ
ÒË ÒÂÏÂÈÒÚ‚Ó ‚˙‚
‚‡¯ËÚÂ Á‡ÌËÏ‡ÌËˇ

23 ˛ÎË - 23 ‡‚„ÛÒÚ

ƒ≈¬¿
ÃÌÓ„Ó ‰Ó·Â ˘Â ‚Ë
ÒÂ ÓÚ‡ÁˇÚ Í‡ÚÍË-
ÚÂ Ô˙ÚÛ‚‡ÌËˇ ËÎË
ËÁÎÂÚËÚÂ ÒÂ‰ ÔË-

24 ‡‚„ÛÒÚ - 23 ÒÂÔÚÂÏ‚Ë

¬≈«Õ»
ƒÓË ‰‡ ÌˇÏ‡ÚÂ
ÔÓ‚Ó‰, ˘Â ÒË Ì‡-
ÏÂËÚÂ. —ËÎÌÓ ˘Â
‚Ë ÔË‚ÎË˜‡

24 ÒÂÔÚÂÏ‚Ë - 23 ÓÍÚÓÏ‚Ë

— Œ–œ»ŒÕ
ŸÂ ÒÚÂ ÔÓ-‡Ì„‡ÊË-
‡ÌË ÓÚ Ó·ËÍÌÓ‚Â-
ÌÓ, ÌÓ Ô˙Í ˘Â ËÁ-
ÔËÚ‡ÚÂ Û‰Ó‚ÎÂÚ‚Ó-

24 ÓÍÚÓÏ‚Ë - 22 ÌÓÂÏ‚Ë

—“–≈À≈÷
≈‰‚‡ ÎË  ˘Â
ËÏ‡ÚÂ  ÌÓ‚Ë
ÔÓ·ÎÂÏË,  ÌÓ
Úˇ·‚‡  ‰‡  ÒÂ

23 ÌÓÂÏ‚Ë - 21 ‰ÂÍÂÏ‚Ë

22 ‰ÂÍÂÏ‚Ë - 20 ˇÌÛ‡Ë

21 ˇÌÛ‡Ë - 19 ÙÂ‚Û‡Ë

–»¡»
ŸÂ ËÏ‡ÚÂ ÊÂÎ‡-
ÌËÂ Á‡ ÌÓ‚Ë ÔÂ-
ÊË‚ˇ‚‡ÌËˇ Ë ‚ÔÂ-
˜‡ÚÎÂÌËˇ, ˘Â ‚Ë

20 ÙÂ‚Û‡Ë - 20 Ï‡Ú

„Ó, ÌÂ ÒÂ ÍÓÎÂ·‡ÈÚÂ, ·˙‰ÂÚÂ
ÒÏÂÎË ‚ Â¯ÂÌËˇÚ‡.

ÍÎ˛˜‚‡ÌÂ Ì‡ ‚Â˜Â ÔÓÂÚËÚÂ
Á‡‰˙ÎÊÂÌËˇ.

Ë ÓÒÓ·ÂÌÓ ‚ Ú‡ÍË‚‡, ÍÓËÚÓ
ÔÓ‰Ó·ˇ‚‡Ú ·ËÚ‡ ‚Ë.

Ô˙ÚÛ‚‡ÌÂÚÓ Ë Á‡·‡‚ÎÂÌËˇÚ‡ Ò
ÔËˇÚÌ‡ ÍÓÏÔ‡ÌËˇ.

ÂÌËÂÚÓ Ì‡ ˜Ó‚ÂÍ, ÍÓÈÚÓ ÒË Â
Ò‚˙¯ËÎ ‰Ó·Â ‡·ÓÚ‡Ú‡.

ÒÚ‚ËÂ, ÌÓ ÚÓ‚‡ Â‰‚‡ ÎË ˘Â
‚Ë ÛÒÔÓÍÓË.

Ó‰‡Ú‡, ÌÂÁ‡‚ËÒËÏÓ ÓÚ Í‡ÔË-
ÁËÚÂ Ì‡ ‚ÂÏÂÚÓ.

Ó„‡ÌËÁË‡ÚÂ ‰‡ ‡ÁÂ¯Ë-
ÚÂ ÒÚ‡ËÚÂ.

ÒÂ ËÒÍ‡ ‰‡ ‡Á˜ÛÔËÚÂ ÙÓÏËÚÂ
Ì‡ ‰ÓÒÂ„‡¯ÌËˇ ÒË ÊË‚ÓÚ.

¬ŒƒŒÀ≈…
ƒÂÌˇÚ Â ÏÌÓ„Ó
ÔÓ‰ıÓ‰ˇ˘ Á‡ ÔË-
ˇÚÂÎÒÍË ÒÂ˘Ë Ë
Ó·ÏÂÌ Ì‡ ËÌÙÓ-

Ï‡ˆËˇ. ¬Â˜ÂÚ‡ ˘Â ‚Ë ÒÂ ËÒÍ‡
‰‡ ÔÓÒ‚ÂÚËÚÂ Ì‡ ‰ÓÏ‡ ÒË.

06.30 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡
07.35 œ‡Î‡ÏÂÌÚ‡ÌË

ËÁ·ÓË 2013
09.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û

Ì‡Ò
09.05 œ‡Î‡ÏÂÌÚ‡ÌË

ËÁ·ÓË 2013: ƒËÒÔÛÚ
09.30 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡ Ò  ÛÎÚÛ‡
10.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
10.10 ƒÂÌˇÚ ÓÚ·ÎËÁÓ Ò Ã‡Ëˇ
11.30 ¡˙ÁÓ, ÎÂÒÌÓ, ‚ÍÛÒÌÓ
12.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
12.20 œ‡Î‡ÏÂÌÚ‡ÌË ËÁ·ÓË

2013
12.25 —ÔÓÚÌË ÌÓ‚ËÌË
12.30 Ã‡ÎÍË ËÒÚÓËË
12.55 ¿Ô‡Ú‡ÏÂÌÚ˙Ú Ò Ã‡Ú‡

¬‡˜ÍÓ‚‡ /ÚÓÍ¯ÓÛ/
13.55 —ÂÌ “ÓÔÂ - /264 ÂÔ./
15.05  ÓÌ˙ ÔÓ‰ ÔËÍËÚËÂ - Ú‚

ÙËÎÏ /18 ÂÔËÁÓ‰/
15.45 ƒÌÂÒ Ë ÛÚÂ/Ô/
15.55 œ‡Î‡ÏÂÌÚ‡ÌË ËÁ·ÓË

2013
16.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
16.10 ÕÓ‚ËÌË Ì‡ ÚÛÒÍË ÂÁËÍ
16.20 –ÂÚÓ ÒÎÂ‰Ó·Â‰: ì ‡Í ˘Â

„Ë ÒÚË„ÌÂÏ...î
17.05 ƒ˙ÁÓÒÚ Ë Í‡ÒÓÚ‡ - Ú‚

ÙËÎÏ /3154 ÂÔËÁÓ‰/
17.30 Œ˘Â ÓÚ ‰ÂÌˇ
18.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
18.25 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡
18.30 Œ˘Â ÓÚ ‰ÂÌˇ
19.00  ‡ÎËˆËÚÂ Ì‡ ÒÛËÌ„‡ - 2 ÂÔ.
19.55 ÀÂÍ‡ ÌÓ˘, ‰Âˆ‡!
20.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
20.45 —ÔÓÚÌË ÌÓ‚ËÌË
20.50 œ‡Î‡ÏÂÌÚ‡ÌË ËÁ·ÓË

2013
21.00 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ
22.30 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
23.00 œ‡Î‡ÏÂÌÚ‡ÌË ËÁ·ÓË

2013
23.15 ƒÂÌËÒ Ë ÔËˇÚÂÎË

06.30 ì“‡ÁË ÒÛ-
ÚËÌî -
ËÌÙÓÏ‡-
ˆ Ë Ó Ì Ì Ó
Ô  Â ‰ ‡ ‚ ‡ -

ÌÂ Ò ‚Ó‰Â˘Ë ¿ÌÌ‡ ÷Ó-
ÎÓ‚‡ Ë ¬ËÍÚÓ ÕËÍÓÎ‡-
Â ‚

09.30 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î - ‰ÌÂ‚ÌÓ
ÚÓÍ¯ÓÛ

11.30 ì ÛıÌˇÚ‡ Ì‡ «‚ÂÁ‰Â‚î
-  ÍÛÎËÌ‡ÌÓ ¯ÓÛ Ò
»‚‡Ì «‚ÂÁ‰Â‚

12.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Ó·Â‰Ì‡
ÂÏËÒËˇ

12.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî /Ô./
13.30 ìƒË‚Ó Ò˙ˆÂî - ÒÂË-

‡Î, ÂÔ. 36
15.00 ìœËÁ‡Í˙Ú Ì‡ ≈ÎÂÌ‡î

- ÒÂË‡Î, ÂÔ. 58
16.00 ìœÂÒÚ˙ÔÎÂÌËˇ Ë ÒÚ‡-

ÒÚËî - ÒÂË‡Î, ÂÔ. 27
17.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
17.30 ìÀËˆÂ ‚ ÎËˆÂî - ÔÛ·-

ÎËˆËÒÚË˜ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
Ò ‚Ó‰Â˘Ë ÷‚ÂÚ‡ÌÍ‡
–ËÁÓ‚‡ Ë ƒËÏËÚ˙ ÷Ó-
ÌÂ‚

19.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - ˆÂÌÚ-
‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ

20.00 ìŒ„ÎÂ‰‡ÎÂÌ Ò‚ˇÚî -
ÒÂË‡Î, ÂÔ. 53

21.00 ì √Î‡Ò˙Ú Ì‡ ¡˙Î„‡Ëˇî
- ÏÛÁËÍ‡ÎÌÓ ¯ÓÛ

22.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Í˙ÒÌ‡
ÂÏËÒËˇ

22.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî -
‚Â˜ÂÌÓ ÚÓÍ¯ÓÛ

23.30 ì¡ÂÁ ÔÛÍÌ‡Ú‡ Ô‡‡î -
ÒÂË‡Î, ÂÔ. 5

00.00 ìœ‡‰Ì‡Î‡ ÓÚ ÌÂ·ÂÚÓî -
ÒÂË‡Î, Ò. 2, ÂÔ. 7

01.00 ì ÓÒÚËî - Ò. 4, ÂÔ. 8
02.00 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î /Ô./

06.00 ì√ÓÒÔÓ‰‡Ë Ì‡ ÂÙË‡î -
Á‡·‡‚ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ /Ô/

06.30 ì«‰‡‚ÂÈ, ¡˙Î„‡Ëˇî - ÒÛÚ-
Â¯ÂÌ ·ÎÓÍ Ì‡ Õ“¬

09.30 ìÕ‡ Í‡ÙÂî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡
Õ“¬

11.30 ì¡ÓÌ ¿ÔÂÚËî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡
Õ“¬

12.00 ìÃ‡ÎÍË ÊÂÌËî - ÒÂËÂÌ
ÙËÎÏ, 4 ÒÂÁÓÌ

13.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
13.30 ì÷ÂÌ‡Ú‡ Ì‡ ÒÎ‡‚‡Ú‡î - ÒÂ-

ËÂÌ ÙËÎÏ
15.00 ìƒÓÍÚÓ  ÛËÌ ÀÂ˜ËÚÂÎÍ‡Ú‡î

- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
16.00 ì◊‡Ò˙Ú Ì‡ ÃËÎÂÌ ÷‚ÂÚÍÓ‚î

- ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡ Õ“¬
17.00 ì◊ÂÂ¯Í‡Ú‡ Ì‡ ÚÓÚ‡Ú‡: “Ë

ÒË Á‚ÂÁ‰‡Ú‡î - Ú‚ ¯ÓÛ
18.00 ì—‰ÂÎÍ‡ ËÎË ÌÂî - ÚÂÎÂ‚Ë-

ÁËÓÌÌ‡ Ë„‡
19.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡ - ˆÂÌÚ-

‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ
20.00 ì—Ú‡ÌË ·Ó„‡Úî - Ò‚ÂÚÓ‚ÌÓ Ú‚

¯ÓÛ
22.00 ì√ÓÒÔÓ‰‡Ë Ì‡ ÂÙË‡î -

Á‡·‡‚ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
22.30 ì’‡‚‡È 5-0î - 2 ÒÂÁÓÌ
23.30 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
23.45 ìŒÒÏÓ ˜Û‚ÒÚ‚Óî - ÒÂËÂÌ

ÙËÎÏ, 5 ÒÂÁÓÌ
00.45 ì—‰ÂÎÍ‡ ËÎË ÌÂî - ÚÂÎÂ‚Ë-

ÁËÓÌÌ‡ Ë„‡ /Ô/
01.45 ì◊ÂÂ¯Í‡Ú‡ Ì‡ ÚÓÚ‡Ú‡: “Ë

ÒË Á‚ÂÁ‰‡Ú‡î - Ú‚ ¯ÓÛ /Ô/
02.45 ìÃ‡ÎÍË ÊÂÌËî - ÒÂËÂÌ

ÙËÎÏ, 4 ÒÂÁÓÌ /Ô/

 Œ«»–Œ√
¿ÍÓ ÒÚÂ ÔÓ-Ó·ÂÍ-
ÚË‚ÌË, ˘Â ÒÂ Û·Â-
‰ËÚÂ, ˜Â Ë ÓÍÓÎ-
ÌËÚÂ ËÏ‡Ú ‰Ó·Ó-

‰ÂÚÂÎË, ‰ÓË ÏÓÊÂ ‰‡ ‚Ë
ÔÓÏÓ„Ì‡Ú Á‡ ÌˇÍÓË ÌÂ˘‡.

05 .00  ÕÓ‚ËÌË
0 5 . 0 5  ì ƒ Ó ·  Ó

ÛÚÓî
08 .00  ÕÓ‚ËÌË
0 8 . 1 5  ì ƒ Ó ·  Ó

ÛÚÓî

ÍÓÈ ‰‡ ‚Ë ˇ‰ÓÒ‡. œÓˇ‚ÂÚÂ
ÔÓ‚Â˜Â ‡ÁÛÏ.

09.00 ì ÓÌÚÓÎÌ‡ ÔÓÍÛÔÍ‡î
09.30 ìΔË‚ÂÈ Á‰‡‚ÓÒÎÓ‚-

ÌÓî
1 0 . 2 5  ì ƒ ‡   ‡ Á · Â  Â ¯ .  ƒ ‡

ÔÓÒÚË¯î
11 .00  ÕÓ‚ËÌË
11.15  ìÃÓ‰Ì‡  ÔËÒ˙‰‡î
12.10  —ÂË‡Î :  ì“˙„Ó‚ÒÍË

ˆÂÌÚ˙î
13 .00  Œ˘Â ÌÓ‚ËÌË
13.20  ì¬ÂÏÂ  Á‡  Ó·ˇ‰ !î
14 .00  ÕÓ‚ËÌË
14 .20  ì ÂÔÍÓ  Á‰‡‚Âî  Ò

√ÂÌ‡‰ËÈ  Ã‡Î‡ıÓ‚
1 5 . 1 5  ì ƒ Ó Í ‡ Ú Ó  Ó ˘ Â  Ì Â  Â

Í˙ÒÌÓî
16 .05  ì»ÒÍ‡Ï ‡Á‚Ó‰î
17 .00  ¬Â˜ÂÌË  ÌÓ‚ËÌË
1 7 . 4 0  ì ƒ ‡   ‡ Á · Â  Â ¯ .  ƒ ‡

ÔÓÒÚË¯î
18.10  ì’‡È‰Â  ‰‡  ÒÂ  ÓÊÂ-

ÌËÏî
19.00  ìÕÂÍ‡  „Ó‚ÓˇÚî
2 0 . 0 0  ¬  Â Ï Â
20 .30  —ÂË‡Î :  ìœÓ‰  ÔË -

ÍËÚËÂî
22.20  ì¬Â˜ÂÌËˇÚ  ”„‡ÌÚî
23.00  ÕÓ˘ÌË ÌÓ‚ËÌË
23.15 —ÂË‡Î:  ì“ÓÂÌ ÊË-

‚ÓÚî
00.05  ìÕÂÍ‡  „Ó‚ÓˇÚî
01 .00  ì’‡È‰Â  ‰‡  ÒÂ  ÓÊÂ-

ÌËÏî
01 .50  ì»ÒÍ‡Ï ‡Á‚Ó‰î
02.40  ì¬Â˜ÂÌËˇÚ  ”„‡ÌÚî
03.10  —ÂË‡Î :  ì“˙„Ó‚ÒÍË

ˆÂÌÚ˙î
04 .00  ÕÓ‚ËÌË
04.05  ìÃÓ‰Ì‡  ÔËÒ˙‰‡î
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Жив     т
В РИТЪМА НА
ЗАБАВЛЕНИЕТО
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Р

- Романтичните филми са
вредни, защото жените вярват,
че всичко това може да се
случи и в реалния живот!

- Знам. Същото важи за
мъжете и порнофилмите...

ВЕНЦИСЛАВ ХАДЖИЕВ,
учредител на клуба
„Приятели на ДУМА” в Ловеч
ВЕСЕЛИН ТОДОРОВ,
композитор и музикант
Проф. ВЛАДКО МУРДАРОВ, д.ф.н.,
езиковед и преводач
Доц. д-р ЗДРАВКА ВАЛЕРИАНО-
ВА, директор на Национална
онкологична болница
КАТЯ КЕЛЕВСКА,
икономист и политик
КЕАЗИМ ИСИНОВ,
художник
МАРТИН ЗАИМОВ,
финансист и политик
РАБИЕ КЬОСЕВА,
член на НС на БСП
ХАСАН АЗИС,
кмет на община Кърджали
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Св. мъченици деви-

ци Агапия, Ирина и Хиония († ок.304)

Трите благочестиви девойки - Ага-
пия, Хиония и Ирина, били христиан-
ки. Подложени на жестоки изтезания
заради вярата им, те извършили мъче-
нически подвиг. Сестрите били хвърле-
ни в огнена пещ и с молитва на уста
предали Богу чистите си души. Света
Анастасия взела телата им, които ос-
танали неповредени от огъня, и тайно
ги погребала.

ÖÚÐÊÎÂÅÍÖÚÐÊÎÂÅÍÖÚÐÊÎÂÅÍÖÚÐÊÎÂÅÍÖÚÐÊÎÂÅÍ
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Най-културното перо на
ДУМА, публицистът с кауза,

възрожденецът в модерните
времена

БОРИС ДАНКОВ
празнува днес

рожден ден. Сила-
та на неговото

слово е най-добра-
та противоотрова
срещу съвременни-

те безумия на
това, което се

опитва да мине за
култура, но никога
не е било такова.
Борис Данков е име-легенда

не само заради неговите
преводи и поезия, а и благо-
дарение на упорития му труд

да се запазят ценности в
бездуховното време. Като

просветител, Борис от годи-
ни се грижи за приложението

на ДУМА “Пегас”, което е
светлата съпротива срещу

тъмнината на всекидневните
грижи. Желаем му много

здраве, енергия, духовни сили,
светли идеи и малко “глупаво

щастие”, както е казал
Есенин.
От екипа на ДУМА

ЧЕСТИТО!
Нашата колежка

ИНА
МИХАЙЛОВА

има днес свой
празник. А всеки
празник на един
такъв боец за

справедлива
България, за първенството

на закона и за спокойно
битие на хората без заплахи

и удари от престъпния
свят, е и наш празник! От-
дел “Общество” и цялата

редакция пожелават на Ина
да ни радва все така с лъче-
зарния си характер и да се
грижи за доброто ни на-

строение и в най-сивия ден.
А прокуратура, съд и цялата
съдебна система да си по-
мислят как ще си вършат

работата, за да не попаднат
на върха на нейното перо!

            Колегите от ДУМА

часа след пуска-
нето на най-новия
клип на южно-
корейския рапър

Разпарчетосана Венера Милоска,
бродирана 10-доларова банкнота, хар-
тиен самолет, прелитащ над кулите
близнаци, пухкаво бебе, символ на бла-
гополучието, лежащо върху и баланси-
ращо кенчета безалкохолно, са само
част от експонатите, тежащи общо тон и
половина. Всички те са включени в из-
ложбата "Нови гледни точки в китайско-
то съвременно изкуство", с която беше
открита паралелната програма на фес-
тивала Sofia Contemporary. Кураторът
Син Донг Ченг е събрал 3 поколения
артисти, показващи новите концепции,
материали, понятия и изразни средства
на (не)познатата КНР. Подбраните про-
изведения имат за цел да доближат
европейската публика до съвременното
китайско изкуство. Това е най-голямата
групова експозиция по рода си, показ-
вана в Източна Европа, а София е първа-
та й спирка. Творбите на 22-мата худож-
ници могат да бъдат разгледани до

ÂÅÍÅÐÀ ÌÈËÎÑÊÀ

Второто издание на Sofia Contemporary показва
селекция от 27 световнопризнати художници,
лектори и интригуваща паралелна програма

Силвия ШОПОВА

гиталното лице" използва знакови пуб-
лични речи на съвременни политици,
за да възпроизведе с мълчаливи дви-
жения на тялото техните внушения. Лиз
Меджик Лейзър ще обяви на 23 април
името на българския политик, избран
за акцията й, както и коя е речта, обект
на пърформанса.

Основните сцени на Sofia
Contemporary са парк "Заимов", ОКИ -
Дом на културата "Средец", Национал-
ният природонаучен музей в столицата,
както и други външни градски простран-
ства. Пълната програма, всички проекти
и артисти на фестивала могат да бъдат
намерени на адрес edno.bg/sofia-
contemporary-2013.

28 май във Vivacom Art Hall.
Основната програма на Sofia

Contemporary 2013 показва селекция от
27 световнопризнати артисти, колективи
и лектори. Второто издание на междуна-
родния фестивал за съвременно изкуст-
во протича под мотото "Близо, по-близо,
заедно". Авторите ще представят своите
работи между 19 април и 12 май, като
някои от тях ще бъдат постоянни експо-
зиции за периода на събитието, а други
ще се появяват ситуационно, за няколко
дни или часа, във вид на самостоятелни
акции. Лекторите ще изнесат по една
публична лекция с вход свободен.

Българските артисти, които основна-
та програма на Sofia Contemporary 2013
ще покаже, са Самуил Стоянов, Искра
Благоева, Камен Стоянов, Милош Гава-
зов и Любомир Димов. Благодарение
на куратора на фестивала Овюл Дурму-
шоглу родната публика ще може да
види прогресивни турски артисти, както
и провокативната американка Лиз Мед-
жик Лейзър. Последният й проект "Ди-

Една от най-
любопитните рок
групи в света е
създадена в Гер-
мания и се състои
от роботи. Името
на формацията е
“Компресърхед”
и се очаква да
предизвика фу-
рор на музикал-
ната сцена.

Членовете на
бандата, които са
направени от ре-
циклирани отпадъ-

РОК ГРУПА ОТ РОБОТИ
С ФУРОР В ГЕРМАНИЯ

Всеки амбициозен ме-
ниджър, който иска да ръко-
води бандата, може да е
спокоен, че членовете й ве-
роятно няма да избухват че-
сто в гневни изблици и не
ще предявяват претенции
към хонорарите.

радли Купър и Дженифър
Лорънс спечелиха приза за
най-добра филмова целувка,
която може да се види в
“Наръчник на оптимиста”.
Отличието бе връчено на

Ì‡ Ô‡˜ÂÚ‡ ‚ —ÓÙËˇ

ци, свирят хитове на култови
рок групи като “Лед цепелин”
и “Моторхед”. Необичайната
група от роботи се изяви не-
отдавна на Франкфуртския
музикален панаир - едно от
големите събития в музикал-
ната индустрия в Германия.

танцува на различни места в и
около Сеул, включително в
луксозен магазин за дрехи, ре-
сторант, плувен басейн и биб-
лиотека. Рапърът се шегува и
погажда номера на жени, като
дърпа стола им, точно когато
се готвят да седнат, или откоп-
чава горнището на банския на
дама в плувен басейн и имен-
но тогава се появява прияте-
лят й... Критиците приеха но-
вата песен със смесени оцен-
ки, но видеото допадна на
много почитатели на Сай. “Ха-
ресва ми, че нито той, нито
танцьорите се приемат прека-
лено на сериозно. Но са до-
статъчно сериозни, за да
въртят задните си части в пер-
фектен синхрон”, смята един от
феновете на рапъра.

Призът за най-добра киноцелувка
отиде при Купър и Лорънс

Фокс и Самюел Л. Джексън за най-добър
WTF момент в “Джанго без окови”. Зоуи
Салдана, Закари Кинто и Крис Пайн обя-
виха наградата за актьорския състав на
“Отмъстителите” за най-добри бойни сце-
ни. Тя беше приета от Том Хидълстън,
Джос Уедън, Крис Евънс и Самюел Л.
Джексън. По-късно Джос Уедън отнесе
статуетката и за филм на годината за
“Отмъстителите”, а призът му бе връчен
от Брад Пит. Том Хидълстън взе отличи-
ето за най-добър злодей за ролята си на
Локи в “Тор”, а водещата Рибел Уилсън
отнесе награда за пробив за
превъплъщението си в “Напълно пер-

Рут празнува рожден ден
с парти в „Строежа”
Рут празнува рожден ден
с парти в „Строежа”
Рут празнува рожден ден
с парти в „Строежа”
Рут празнува рожден ден
с парти в „Строежа”
Рут празнува рожден ден
с парти в „Строежа”

"Не ме забравяй" на Цао Хуей

Б
актьорите по време на церемонията по
раздаването на кинонаградите на MTV
в Лос Анджелис. Купър и Лорънс също
така получиха статуетки за най-добра
мъжка и най-добра женска роля
(в същия филм).

Адам Сандлър и Крис Рок се качиха
на сцената, за да връчат приза във фор-
мата на кутия златни пуканки на Джейми

фектно” и сподели отличие-
то за най-добро музикално
представяне с колегите си
от същия филм.

Актьорът от “Здрач”
Тейлър Лаутнър взе приз за
най-добро представяне без
риза и се пошегува, че на-
предването на възрастта се
отразява на впечатляваща-
та му физика. “За всички нас,
актьорите без ризи, това е
нещо като да спечелиш “Ос-
кар”, каза той с усмивка.
Джейми Фокс получи награ-
дата MTV Generation Аward,
втората за него за вечерта.
А Уил Феръл отнесе стату-
етката за комедиен гений.

Новата песен на
Сай чупи рекорди
Новата песен на
Сай чупи рекорди
Новата песен на
Сай чупи рекорди
Новата песен на
Сай чупи рекорди
Новата песен на
Сай чупи рекорди

40
Сай броят на гледанията му
достигна 51 млн., подобрявай-
ки всички рекорди на сайта
за видеосподеляне. Песента
Gentleman е дългоочакваното
продължение на хита
Gangnam Style. Видеото на ак-
туалното парче бе качено в
You Tube в 12 ч. по Гринуич в
събота. В първите 24 часа то
събра близо 20 млн. гледания,
побеждавайки предишния ре-
корд от 8 млн., поставен от
песента на идола на тий-
нейджърките Джъстин Бийбър
Boyfriend през май 2012 г.

В клипа Сай носи харак-
терните си слънчеви очила,
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Памет

Българската
Жана Д’Арк

Райна Княгиня пред знамето

Коронясаната за княгиня Райна Попгеоргиева си остава
скромна родолюбка до края на живота си

Д-р Богомил КОЛЕВ

Р
айна Княгиня завинаги
свързва името си с борба-
та на своя народ за поли-
тическо освобождение от
османско владичество.
Думите на френския писа-
тел Ламартин “В основите
на всяко велико дело стои
жена” с пълна сила важат

Къща-музей на Райна Княгиня

и за нея. През настоящата година се
навършват 157 години от рождението
на българската Жана Д’Арк.

Крехката и нежна девойка от Пана-
гюрище Райна Попгеоргиева само за
няколко дни, по време на паметния
Април 1876 г., влезе в страниците на
нашата история с прозвището Райна
Княгиня. Тя е родена на 19 януари 1856
г. в къщата на панагюрския свещенник
поп Георги Футеков. Още в детската си
възраст Райна заживява с революцион-
ните песни на Добри Чинтулов и Хрис-
то Ботев. Тринадесетгодишна, тя про-
изнася дълбоко прочуствено слово в
училище по случай 24 май, което
развълнувало всички присъстващи. То-
гава просълзените родители й разре-
шават да продължи образованието си.
Три години учи на общинска издръжка
в първата българска петокласна деви-
ческа гимназия в Стара Загора, осно-
вана от известната Анастасия Тошева -
първата българка, завършила образо-
ванието си в Русия, майка на бележи-
тия пълководец, генерал от пехотата
Стефан Тошев (участник в Руско-турска-
та, Сръбско-българската, Междусъюз-
ническата и Първата световна войни).
Тук Райна разбира тежкия живот на
българите под турския гнет. На годиш-
ния празник на училището тя смело и с
патос декламира “Стани, стани, юнак
балкански”. Присъстващите я аплодират
с “Браво”, а представителите на власт-
та едва успяват да я свалят от сцената.
Още същата вечер получава похвала
от председателя на тамошния револю-
ционен комитет и предложение да ор-
ганизира девойките в борбата за осво-
бождението на България. Тя приема
тази задача и я изпълнява с желание,
след като се връща в Панагюрище.
Макар и 18-годишна, Райна е назначе-
на за главна учителка в средното учи-
лище, нещо необичайно и нечувано за
времето.

Подготовката
за въстанието
е в пълен ход

Срещата й с красивия, напет, горд и
властен Георги Бенковски се оказва
съдбоносна. Ето какво пише Райна в
собствената си автобиография: “Веднъж
в края на март 1876 г... при мене се яви
пратеник... с молба да се явя в дома на
един от учителите. Влизайки в стаята...
преди всичко забелязах присъствието
на една непозната за мен личност,
която се горещеше повече от всички...
Той (непознатият) разказа за подготов-
ката на турците и за техните замисли,
доказваше, че... ние сме длъжни да
защитаваме живота си... Тъй като те
(правата) са ни отнети, длъжни сме да
си ги извоюваме, че това ще достигнем
само тогава, когато всеки от нас се
откаже от себе си и се принесе в жерт-
ва на олтара на Родината, т.е. когато
ще действаме задружно, в съгласие и
решителност... Ето, каза той, сочейки
присъстващите, по единодушно жела-
ние на всички тези господа на тебе се
възлага длъжността да ушиеш знаме
на българските юнаци. Съгласна ли си
за това! Това беше за мен съвсем нео-
чаквано...” Райна се смутила, поискала
време да помисли и да попита родите-
лите си. Тогава строгият, яростен и не-
удържим Бенковски посегнал към ре-
волвера си и извикал: “Аз мога да
пръсна челото ти още в тази стая. Бълга-
рия ти заповядва, а ти - родителите...”
Нежната девойка и умна учителка от-
говорила достойно: “Аз съм българка!
Добре, готова съм да изпълня общата

заповед, но се боя, че не ще съумея да
направя това както трябва, понеже ни-
кога не съм виждала българско знаме”.
Когато й показват Карловското знаме,
направено от скъпа материя, с изобра-
зен със злато разярен лъв, подпиращ
се на полумесец, над главата на който
са изписани думите “Свобoда или
смърт”, тя категорично заявява: “Аз го
намерих направено много изкусно и
казах, че ще съумея да приготвя подоб-
но”.

За да не я открият

тя работи тайно
на три места

- ту у Георги Мирчев, ту в мазата на
Иван Джурев, ту в хамбара на Захари
Койчев. Най-после пламенна, сияеща
от възторг, радост и удовлетворение от
изпълнения дълг, тя съобщава на Джу-
джев: “Знамето е готово! Обадете на
войводата!” Тържественото освещаване
на знамето става от архиерей поп Грую

и още десетина свещеници на втория
ден след избухването на въстанието
(когато тя го довършва), в присъствието
на апостолите Г. Бенковски, П. Волов и
другите членове на привременното
правителство, начело с Павел Бобеков,
на комисарите, стотниците, много въста-
ници и панагюрци. Лъвът на знамето е
по образец на лъва, отпечатан на ко-
рицата на устава на БРЦК, и е нарису-
ван от Стоян Каралеев-Банеца, букви-
те са от Иванчо Зографа. Под надписа
“Свобода или смърт” буквите “П” и “О”
означават “Панагюрски окръг”. Разме-
рите на знамето са 2 x 1,5 метра. То е
с две лица, два пискюла, поръбено със
сърмена ивица. Освещаването на зна-
мето става на 22 април. В източници се
съобщава, че за честването на 25-го-
дишнината от Априлското въстание
Райна е ушила 3 нови знамена-копия
на оригиналното от 1876 г., от които
две са запазени във Военно-историче-
ския музей и в родната й къща в Пана-
гюрище. Съобщава се, че третото зна-
ме изгаря по време на бомбардировки-
те на София - 1943-1944 г.

Главната учителка от Панагюрската
девическа гимназия е на 20 години,
когато полага клетва: “Заклевам се,
войводо, да служа честно и предано на
поробената ни татковина, да жертвам
мило и драго за борбата, да не открия
никаква тайна никому, кълна се и съм
готова да приема застрелване, ако не
се съобразя със законите на Освобож-
дението”. Следва тържественият марш
на конниците по улиците на града. Бен-
ковски извиква девойката и заповядва:
“Ти ще носиш знамето. Думата СВОБО-
ДА е от женски род, затова и жена
трябва да носи знамето. Райна го е

шила, тя е негова май-
сторка, затова тя ще
развее най-напред
знамето”. Препасват я
с колан и револвер.

Дават й сабя
и я качват
на бял кон

Българската княги-
ня хваща знамето с две ръце и го раз-
вява. Двамата, Райна и Бенковски, един
до друг, горди и величествени, с озаре-
ни от възторг и щастие лица, повеждат
тържественото шествие (младата учи-
телка се влюбила в Бенковски). Хората
ликуват. Улицата е постлана с килим от
цветя. Всеки иска да ги докосне, да
целуне ръцете им и шиите на конете. В
своята биография Райна съобщава:
”Трябваше да седна на бял кон, за да
премина през целия град и да известя
на събралия се по улиците народ, че
турското правителство е отхвърлено

завинаги. Този ден беше най-тържест-
веният от нашата кратковременна сво-
бода. Побелели старци, наред с мало-
летни деца, вървяха навсякъде след
мене и пееха..., хвърляха толкова мно-
го миризливи букети, че целият път
беше постлан с великолепен килим.
Виковете “Ура” и “Да живее” нямаха
край”. Насъбралото се множество
възторжено приветства Бенковски и
Райна: “Да живее княз Бенковски и
княгиня Райна”. Камбаните тържестве-
но звънят, клепалата бият. В ръцете на
хората светят великденски свещици.
Ден велик и неповторим! България ся-
каш се преражда отново! Изведнъж
Бенковски извиква с мощен глас: “Да
живее България! Вижте я, същинска
княгиня” и посочва знаменоската. Той
си спомня за пиесата на Добри Войни-
ков, която е гледал във Влашко. Там
главната героиня е Райна княгиня -
дъщерята на цар Петър.

Панагюрище ликува. В този величе-
ствен момент Райна Княгиня въплъща-
ва надеждите и въжделенията на цяла
България. Шествието спира на края на
Панагюрище и Бенковски обявява не-
обходимостта от формиране на сили за
бързо реагиране - хвърковатата конна
чета. После знамето е закачено на поп
Луковата къща, където се настанява
въстаническият щаб.

Радостта и еуфорията от
свободата са кратки

Турска войска и башибозук се на-
сочват срещу въстаниците. Райна Кня-
гиня е на позициите и окуражява въста-
ниците. При неравностойните по чис-
леност и въоръжение сражения въста-

нието претърпява поражение. Райна е
заловена. Бият я, разкарват я из града
вързана, за показ и за всяване на страх
у всички. Подготвят бесилка, за да я
обесят. Оцелява като по чудо. Закарват
я в Татар Пазарджик, оттам в Пловдив-
ския затвор,  където при разпитите се
държи мъжествено и удържа на клетва-
та си като истинска българка и крис-
тално чист патриот. Пловдивският мю-
тесарафин Хамид паша нарежда: “До-
несете стол на княгинята” и се обръща
към нея с думите: “...Знаем, че си ушила
знамето, но кажи ни кой ти нареди
това”. Тя смело отговаря: “Моята съвест
на българка, моето национално чуство
ме накара да вляза в редовете на
въстаниците и да ушия знамето”. На
въпроса идвал ли е при нея Бенковски,
тя отговаря: “Не е дохождал”. Райна
прекарва цели три месеца в затвора
болна, съсипана от бой, унизена, изна-
силвана многократно и оставена на хляб
и вода повече от месец, но със силна
воля достойно защитава делото на своя
народ и предизвиква възхищение у сво-
ите съдии, които не знаят какво да
правят. Като виждат, че със сила нищо
не могат да изтръгнат от нея, премина-
ват към опит за привличане на тяхна
страна. Предлагат й женитба с някакъв
бейски син. Отказва!

За запряната кралица научават
представителите на чужди посолства.
Известният Макгахан пише: “Казаха ми,
че тя е възглавявала въстание, че била
коронясана княгиня, че възседнала ве-
личествен кон, развявала знамето като
Жана Д’ Арк... У мен се породи жела-
ние да  се запозная с нея”. След
застъпничеството пред Високата порта
на Найден Геров, руски вицеконсул в
Пловдив, на княз Церетелев, на англи-
чанина Скайлер, Райна излиза от за-
твора. Предлагат й да замине за Швей-
цария и Америка.

Тя избира Русия, където
завършва акушерство

Тук написва единствената си книга:
“Автобиография Панагюрской учитил-
нецъiй Раинъiй Георгиевой, прозванной
турками Болгарской Королевной”, изда-
дена в голям тираж от славянския ко-
митет. Съгласно източници, това е
първата книга, отразяваща паметните
априлски дни на 1876 г., преведена на
български език едва през 1934 г. В
Москва родолюбивата българка с по-
мощта на жените от Дамския благотво-
рителен комитет осигурява  възпитани-
ето на 32 сирачета, сред които е и по-
малкият й брат.

След Освобождението се завръща в
България. Поканена е от митрополит
Климент (Васил Друмев) за учителка в
Търново, където се установява да жи-
вее. Три години по-късно отива в Пана-
гюрище. Задомява се, като се омъжва
за кмета на града Васил Дипчев. Се-
мейството се премества в Пловдив. В
източници се съобщава, че по време
на управлението на Стефан Стамболов
кметът на борческия град Панагюрище
и съпруг на Райна като краен русофил
не могъл да намери работа. Райна има
4 сина, от които единият почива твърде
млад. Осиновява и едно момиче. Оста-
налите синове стават офицери. Работи
като акушерка. Когато съпругът й Ва-
сил Дипчев е избран за народен пред-
ставител през 1898 г., семейството се
премества в София. Не след дълго,
вследствие на побои и преследване,
съпругът й умира. Останала сама, тя
работи в различни софийски квартали,
за да изхранва многолюдната си челяд.
Почива в София на 29 юли 1919 г.

Българската
Жана Д’Арк
Българската
Жана Д’Арк
Българската
Жана Д’Арк
Българската
Жана Д’Арк
Българската
Жана Д’Арк
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ФУТБОЛ

 ÏÅ×ÀËÁÈ ÎÒ
ÒÈÐÀÆ ¹30

6 от 49
I ТЕГЛЕНЕ:
I гр. (6) няма
I гр. (6) няма
II гр. (5) 19 по 2035,10 лв.
III гр. (4) 852 по 45,40 лв.
IV гр. (3) 15 060 по 3,60 лв.
Джакпот: 355 136,67 лв.
II ТЕГЛЕНЕ
I гр. (6) няма
Джакпот: 825 333,67 лв.

6 от 42
I гр. (6) няма
II гр. (5) 33 по 1303,70 лв.
III гр. (4) 2051 по 21 лв.
IV гр. (3) 29 661 по 2,10 лв.
Джакпот: 2 320 679,50 лв.

5 от 35
I ТЕГЛЕНЕ
I гр. (5) 2 по 12 203,90 лв.
II гр. (4) 286 по 85,30 лв.
III гр. (3) 11 080 по 2,90 лв.
II ТЕГЛЕНЕ
I гр. (5) 1 от 24 407,70 лв.
II гр. (4) 412 по 59,20 лв.
III гр. (3) 11 898 по 2,70 лв.

ТОТО ДЖОКЕР
I гр. (3) 2 по 11 897,70 лв.
II гр. (2) 2264 по 10,50 лв.

ПО НОВА СПОРТ
14.30 Купа на Англия

(обзор)
17.00 Обзор на кръга

в Англия
21.30 Купа Германия,

1/2-финал: Байерн М - Волфсбург
ПО ЕВРОСПОРТ 2

Купа на Африка (до 17 г.)
18.30 Габон - Тунис

21.30 Ботсвана - Мароко

XXIII Í˙„, Ò˙·ÓÚ‡, 15.00 ˜: ÀËÚÂÍÒ - ÀÂ‚ÒÍË
(T¬7); 17:00 ˜: ¡ÓÚÂ‚ ¬ - ◊ÂÌÓÏÓÂˆ; ÀÓÍÓ —Ù
- ¡ÓÚÂ‚ œ‰ (Õ˛Á 7); 19.45 ˜: ÀÓÍÓ œ‰ - ≈Ú˙;
ÌÂ‰ÂÎˇ, 14.00 ˜: ÃËÌ¸Ó - ÀÛ‰Ó„ÓÂˆ (Õ˛Á 7);
15.45: ÷— ¿ - —Î‡‚Ëˇ (¡Õ“1); 17.00: œËËÌ √ƒ
- ÃÓÌÚ‡Ì‡; 19.00: ¡ÂÓÂ - ◊ÂÌÓ ÏÓÂ

◊ÂÌÓÏÓÂˆ - ◊ÂÌÓ
ÏÓÂ 3:3 1:0 ¡‡ÎÚ‡ÌÓ‚ (8-‰)
1:1 –.  ÓÎÂ‚ (25) 1:2 »‰‡Î„Ó
(64) 2:2 ¿ÌÓ (66) 3:2 ¡‡ÎÚ‡-
ÌÓ‚ (68) 3:3 ¡ÓÊËÎÓ‚ (90);
—Î‡‚Ëˇ - ÀËÚÂÍÒ 2:1; ≈Ú˙ -
÷— ¿ 0:4; ¡ÓÚÂ‚ ¬ - ÃËÌ¸Ó
0:0; ÃÓÌÚ‡Ì‡ - ¡ÂÓÂ 1:3;
ÀÂ‚ÒÍË - ÀÓÍÓ —Ù 2:1; ¡ÓÚÂ‚
œ‰ - œËËÌ √ƒ 5:0;  ÀÛ‰Ó„Ó-
Âˆ - ÀÓÍÓ œ‰ (Í˙ÒÌÓ ÒÌÓ˘Ë)

XXII  –⁄√

 À¿—»–¿Õ≈
  1 .  Л Е В С К И 22 15 4 3   4 4 : 1 5 49
 2 .  Л У Д О Г О Р Е Ц 21 14 6  1   3 6 : 8 48
 3 .  Ц С К А 22 12 6  3   3 9 : 1 2 45
 4 .  Б о т е в  П д 2 2  1 3   5     4     3 8 : 1 7  44
  5 .  Л и т е к с 2 2 1 3 4  5  4 9 : 1 6 4 3
 6 .  Ч е р н о м о р е ц 2 2 1 0 4  8 2 3 : 2 1 3 4
 7 .  Л о к о  П д 2 1  8 8  5 2 8 : 2 3 3 2
 8 .  С л а в и я 2 2  8 5  9 2 4 : 2 6 2 9
 9 .  Б е р о е  2 2  8 4 1 0 2 8 : 3 4 2 8
1 0 .  П и р и н  Г Д 2 2  7 3 1 2 1 9 : 4 3 2 4
1 1 .  Б о т е в  В р 2 2  5 6 1 1 1 3 : 3 3 2 1
1 2 .  Ч е р н о  м о р е 2 2  5 6 1 1 1 9 : 3 3 2 1

1 3 .  Л о к о  С ф 2 2  4 8 1 01 7 : 2 7 2 0
1 4 .  М и н ь о р 2 2  4 5 1 31 3 : 3 4 1 7
1 5 .  Е т ъ р 2 2  4 4 1 41 8 : 5 0 1 6
1 6 .  М о н т а н а 2 2  3 4 1 51 9 : 3 5 1 3

резултати

ФУТБОЛНО
ПЪРВЕНСТВО

ì¡î √–”œ¿, XIX  –⁄√
À˛·ËÏÂˆ - ÕÂÙÚÓıËÏËÍ 2:1; œËËÌ –‡ÁÎ

- —ÂÔÚÂÏ‚Ë 2:0;  ‡ÎË‡Í‡ - ¬Ë‰ËÏ‡-–‡-
ÍÓ‚ÒÍË 1:0, —‚ÂÚÍ‡‚Ëˆ‡ - ¡‡ÌÒÍÓ 2:0; –‡ÍÓ‚-
ÒÍË - —Ô‡Ú‡Í ¬Ì 2:1; ◊‡‚‰‡ ≈Ú - ÿÛÏÂÌ
1:0; —Ô‡Ú‡Í œÎ - —ÎË‚ÂÌ 3:0 (ÒÎ)

XX кръг (неделя, 17.00): Нефтохимик
- Раковски; Спартак Вн - Светкавица;
Банско - Калиакра; Видима-Р - Спартак
Пл; Шумен - Пирин Разл; Септември -
Любимец; Чавдар Етр почива.

 À¿—»–¿Õ≈
 1. РАКОВСКИ 19 11 5 3 31:19 38
 2. СВЕТКАВИЦА 19 10 6 3 23:11 36
 3. Банско 19 10 5 4 32:18 35
 4. Нефтохимик 19 10 5 4 32:17 35
 5. Любимец 19 11 2 6 28:20 35
 6. Спартак Пл 19 9 5 5 25:16 32
 7. Чавдар Етр 19 9 4 6 23:21 31
 8. Спартак Вн 19 9 4 6 23:14 31
 9. Пирин Рз 19 6 6 7 26:23 24
10. Калиакра 19 7 3 9 23:25 24
11. Шумен 19 5 5 9 22:36 20
12. Видима-Р 19 4 4 11 22:24 16
13. Септември 19 3 3 13 12:28 12
14. Сливен 19 0 1 18   4:54  -2

Голмайсторът на Левски и “А” гру-
па Базил де Карвальо със сигурност
ще пропусне двубоите на “сините”
през тази седмица. Той се контузи
по време на мача с Локомотив Сф от
шампионата, в който откри от дузпа,
но бе сменен. Изследванията пока-
заха, че сенегалецът, който играе
за Гвинея Бисау, има мускулен про-
блем и няма да бъде възстановен за
мача утре отново с Локо Сф, но за
купата, както и срещу Литекс в Ло-
веч в събота. Лекарският щаб на
Левски ще направи всичко възмож-
но, за да вдигне Де Карвальо за
дербито срещу ЦСКА, което е след-
ващата събота (27 април).

Съдийската комисия на БФС на-
значи Христо Ристосков за главен
съдия на първия полуфинал за ку-
пата Левски - Локо Сф утре от 17.45
ч. За мача Славия - Берое също
утре, но от 15.30 ч., наряд получи
Цветан Кръстев.

Нападате-
лят на
Черноморец
Исуф
Уатара
(вляво)
изпреварва
в борба за
топката
защитника
на Черно
море Сашо
Александров
в “морско-
то дерби”,
завършило
3:3 в
Бургас

Снимкa ПРЕСФОТО/БТА

тарши треньорът на
Локомотив (София)
Емил Велев запла-
ши, че отборът му
може и да не изле-

ДЕ КАРВАЛЬО
АУТ ЗА КУПАТА
И ЛИТЕКС

Кокала плаши
Левски с бойкот

С

На “Герена” гласят бенефис с ветераните
на Ботев Пд в чест на 70-годишнината на Гунди

Ветераните на Левски и Ботев Пловдив ще изигра-
ят благотворителен мач в чест на 70-годишнината
от рождението на Георги Аспарухов-Гунди. Дву-
боят ще се състои на 9 май на стадион “Георги

Аспарухов” от 17,00 часа. Датата на срещата и съпер-
никът не са избрани случайно. Както е известно, Гунди
стана легенда с №9, като в кариерата си е обличал
екипите само на Левски и на Ботев Пд.

зе в първата полуфинална сре-
ща с Левски от турнира за
Купата на България утре. Дву-
боят е от 17.45 ч. на стадион
“Георги Аспарухов”. Така бив-
шият футболист и тренъор на
“сините” отговори на информа-
ции в медиите, че Локомотив е
отписал турнира за Купата, за
да хвърли сили в битката за
оцеляване. След ХХI кръг сто-
личните “железничари” са под
чертата на застрашените и за-
емат 13-ото място с 20 т., с 1
по-малко от 12-ия Черно море.
Тази година от “А” група изпа-
дат последните 4 отбора, а на
тяхно място влизат само 2, за
да се редуцира формата на
елита до 14 отбора през след-
ващия сезон. Кокала ще про-

пусне и втория мач срещу бив-
шия си клуб в рамките на 5
дни, защото бе наказан за 2
срещи, след като бе изгонен в
Своге срещу Славия.

“Ами може направо и да
не се явим на мача, а? Това го
казвам напълно сериозно.
Какъв е проблемът?! В първия
мач падаме 0:3 служебно, а
после в реванша ще се поста-
раем да бием с 4:0 и отиваме
на финала”, каза Кокала, иро-
низирайки информациите за
приоритетност. Вчера локомо-
тивци тренираха само сутрин-

та на стадиона си в квартал
“Надежда”, на който обаче
още нямат право да играят
официални мачове.

Във втория мач в рамките
на 5 дни със “сините” няма да
играят централният защитник
и капитан Александър Бране-
ков и бразилският халф Евер-
тон Джилио-Том, които полу-
чиха червени картони в дву-
боя за първенството на стади-
он “Георги Аспарухов” в събо-
та, загубен с 1:2. Другият бра-
зилски полузащитник Марки-
ньос тренира с отбора, игро-

вата му форма се подобрява,
но самият Велев все още не е
решил дали ще го пусне титу-
ляр или в течението на мача.

“От много години съм във
футбола, гледам и мачове от
целия свят. Но за първи път
виждам подобно нещо от
съдията. В първия момент си
мислех, че Стефан Спасов
може и да се е подлъгал, но
когато изгледах видеото, се
вижда друго. Не знам какво да
мисля за подобни решения.
Надявах се, че като е опитен
съдия, няма да позволи такива
работи”, коментира още Велев
и допълни, че реакцията от
съдийството и наказанието на
перничанина, известен като
Пастата, са нормални с оглед
на изявите му на терена. Ве-
лев ще проведе още 1 трени-
ровка с възпитаниците си днес
и ще ги отведе на лагер в
хотел в София.

Снимка БГНЕС

Мениджърът на Манчестър Сити Роберто
Манчини скандално призна, че целта пред от-
бора му преди началото на сезона не е била
да се търси продължаване напред в Шампион-
ската лига. Италианецът допълни, че клубните
шефове поискали отборът да дублира титлата
си във Висшата лига и да спечели Купата на
Англия.

“Целта ни преди старта на кампанията беше
спечелването на Висшата лига и ФА Къп”, от-
кровен бе специалистът. “Знаехме, че Шампи-
онската лига ще бъде много трудна, защото
групата ни беше изключително тежка. Имахме
шанс да спечелим първенството само при по-
ложение, че бяхме работили добре през лято-
то. За жалост не успяхме, защото направихме
някои грешки. Доста сме разочаровани, ала
знаем, че сме добър отбор. Сега искаме да
спечелим ФА Къп и имаме шанс да завършим
на второ място, като докажем, че не заслужа-
ваме да бъдем 15 т. зад Юнайтед”, завърши
Манчини след победата над Челси с 2:1 във
втория полуфинал за купата на ФА.

Аржентинският
нападател на

Манчестър Сити
Серхио Агуеро получава

поздравления от
сънародника си Пабло

Сабалета за гола, с
който “гражданите”

надиграха с 2:1
еврошампиона Челси в
полуфинал за Купата

на Англия на стадион
“Уембли”. За

“небесносините” откри
Самир Насри (35), а за

лондончани почетно
вкара Демба Ба (66). На

финала на 11 май пак
на “Уембли” Сити ще

се изправи срещу
борещия се за

оцеляване в елита
Уигън, надвил ден по-

рано Милуол с 2:0

МАНЧИНИ: ОТПИСАХМЕ
ШАМПИОНСКАТА ЛИГА

Десният бек на ЦСКА Иван Банда-
ловски е трансферна цел на гръцкия
ПАОК. Капитанът на “армейците” е бил
предложен за трансфер при “черно-бе-
лите” още през лятото от мениджъра
Никос Либеропулос. Въпреки липсата на
сделка, солунчани не са се отказали от
26-годишния бранител и следят под лупа
изявите му. Руският бизнесмен Иван Са-
видис, собственик на втория във времен-
ното класиране на Гърция, подготвя ма-
щабна селекция за новата кампания.

ПАОК СЛЕДИ
БАНДАТА

СЛАВИЯ ОТБЕЛЯЗВА
ЮБИЛЕЯ С ТУРНИР

Най-старият столичен клуб Славия ще
отбележи стогодишнината си с домакин-
ството на международен турнир по фут-
бол за юноши, родени през 2000 г. Състе-
занието е от петък до неделя на ком-
плекса в “Овча купел”. За участие в него
пристигат турският Галатасарай, сръбски-
те Партизан и Кикер Кралево и Академи-
ята на Георге Хаджи (Румъния). Освен
домакините ще участват още ЦСКА, Лев-
ски и Ботев Пд. Славия е в група с тур-
ците, Кикер и Ботев.

И БАНСКО СЕ
ЖАЛВА ОТ СЪДИЯ

Банско ще подаде жалба срещу съдий-
ството на Адриан Петров в мача от 19-ия
кръг на “Б” група срещу Светкавица. На
срещата в Търговище домакините побе-
диха с 2:0 и с 36 т. се изкачиха на втора
позиция. “Биха ни с измислена дузпа и
гол от засада. Съдията се чудеше как да
помогне на домакините, които имат амби-
ции за “А” група. Само рефер, който
изпълнява нечии разпореждания, може
да даде такава глупава дузпа”, заяви тре-
ньорът на Банско Валентин Лазаров.
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гледайте

кратки

ПО ЕВРОСПОРТ
СНУКЪР

11.00 Мастърс
(финал)

12.00 Германия
Мастърс (финал)
17.15 Уелш Оупън

(финал)

ървата ракета на
България Григор
Димитров записа
рекордно класи-
ране на двойки и

Гришо
с нов
рекорд

Григор Димитров връща с бекхенд топката на Ксавие Малис
в мача от I кръг на турнира “Мастърс” в Монте Карло

Де Карвальо
аут за
Локо Сф
и Литекс
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Хасковлията
започна
успешно сезона
на клей в
Монте Карло

Хасковлията
започна
успешно сезона
на клей в
Монте Карло

Хасковлията
започна
успешно сезона
на клей в
Монте Карло

Хасковлията
започна
успешно сезона
на клей в
Монте Карло

Хасковлията
започна
успешно сезона
на клей в
Монте Карло

Димитров започна по
великолепен начин сезона
на клей, след като в мач от
I кръг на “Мастърс” турнира
в Монте Карло победи бе-
запелационно Ксавие Ма-
лис (Бел) с 6:3, 6:2. Така той
взе реванш за загубата си
от 32-годишния белгиец на
турнира в Букурещ през
2012 г. Във II кръг утре Ди-
митров излиза срещу поста-
вения под №8 в схемата
Янко Типсаревич (Сър), от
когото е загубил 3 пъти в

досегашните си сблъсъци.
Сърбинът от тази седмица
е вече №10 в света, а с ус-
пеха над Малис Григор си
осигури 17 235 евро от на-
градния фонд и 45 т. за
ранглистата, а нов успех би
му донесъл общо 32 700
евро и 90 т., с които почти
сигурно ще дебютира в Топ
30 на света. №2 от нашите
е Александър Лазов, който
се изкачва с 6 места до
№480 с 69 т. 579-и е Ди-
митър Кузманов с 44 т.

На червения корт в
Монте Карло едно от оръ-
жията на Гришо - сервисът,
не работеше, но за сметка
на това първата ни ракета
бе перфектен на ретур и
направи цели 4 пробива,
заради които и едното за-
губено подаване не се ока-
за фатално срещу 50-ия в
ранглистата Малис, когото
отстрани само за 75 мину-
ти и записа първа победа в
основната схема на
“Мастърс” в Монте Карло,
след като при дебюта си
през миналата година от-
падна в квалификациите.

При мъжете лидер оста-
ва Новак Джокович (Сър) с
12 500 т., пред Анди Мъри
(Вбр) 8750, Роджър Феде-
рер (Швейц) 8670 и др.

Цветана Пиронкова пък
запази 53-ата си позиция с
актив от 1111 т. Шампион-
ката на България в зала и
на открито Борислава Бо-
тушарова отбеляза рекор-
ден личен прогрес и вече
е 648-ма, с 36 т. Пред нея
са Диа Евтимова - №250 с
210 т., Елица Костова - 257-
а със 197, Александрина
Найденова - 283-а със 167,
Изабелла Шиникова - 388-
а с 94, Виктория Томова -
442-ра със 75 и Юлия Ста-
матова - 635 с 38. Водач
на листата остава олим-
пийската шампионка Се-
рина Уилямс (САЩ) с
11 115 т., следвана от Ма-
рия Шарапова (Рус)  10
240, Виктория Азаренка
(Блрс) 9325 и др.

П
се изкачи с едно място на
сингъл в световната рангли-
ста. Със 720 т. хасковлията
вече е 105-и при дуетите,
като това е и най-високата
позиция, заемана от бълга-
рин въобще в тази класа-
ция. Гришо бележи прогрес
и в индивидуалното, като
вече е 34-и с 1112 т.

От днес до 25 април в х-л “Банкя
Палас” ще се проведе държавното ин-
дивидуални първенство по шах за
мъже, а ден по-късно пак там започва
и надпреварата при жените.

В 77-ия шампионат при мъжете се
впускат 12 участници, от които 6-има
гросмайстори и 6-ма международни
майстори - ГМ Кирил Георгиев (Локо
Сф), ГМ Васил Спасов, ГМ Николай
Нинов, ГМ Владимир Петков и ММ Тихо-
мир Янев (Локо Пд); ГМ Красимир Ру-
сев, ГМ Момчил Николов и ММ Ивайло
Енчев (Арбитрус Рз); ММ Петър Арану-
дов и ММ Спас Кожухаров (Локо 2000
Пд); ММ Радослав Димитров (Булмекс
ВТ) и ММ Марио Вутов (Виктори Бл).

6-има гросмайстори
гонят титлата в Банкя

В 62-рото издание дамската титла
ще оспорват 10 шахматистки - 2 грос-
майсторки - Ива Виденова (Локо 2000
Пд) и Маргарита Войска (Локо Пд),
както и Дарена Сиркова (Локо 2000,
Пд); ММ Елица Раева (Шах ХХI Сф);
Цвета Галунова (Марица-Изток Радн);
ММ Стефи Бедникова (Капабланка 97,
Дупн); Ани Крумова (Г. Даскалов, Вн);
Симонета Иванова (Михаил Тал, ЧБр);
Нургюл Салимова (Бургас 64) и Мария
Васова (Виктори Бл).

Участниците ще играят по 1 партия
“всеки срещу всеки”, а контролата е
олимпийската - по 90 мин. за 40 хода,
30 мин. до края на партия с добавени
30 сек. за всеки изигран ход.

Матей Казийски
забива срещу
Кунео при
третата
победа на
Тренто в
полифиналния
плейоф за
титлата
в Италия

Американецът Буба Уотсън,
миналогодишен шампион на “Мастърс”

турнира по голф в Огъста, Джорджия,
асистира на австралиеца Адам Скот да

облече зеленото сако на победител,
който спечели титлата след плейоф с

южноафриканеца Луис Остхуйзен. 14-
годишният китаец Гуан Тианлан пък

стана най-младият голфър, участвал в
турнир от сериите “Мастърс”

Увеличават парите
на „Ролан Гарос”

Наградният фонд на Открито-
то първенство на Франция по
тенис тази година бе увеличен с
повече от 3 млн. евро и достигна
сумата от 22 млн. евро, съобщиха
организаторите. Шампионите при
мъжете и жените на сингъл ще
приберат по 1,5 млн. евро, с 250
000 евро повече в сравнение с
2012 г. Организаторите предвиж-
дат наградният фонд на “Ролан
Гарос” да достигне 32 млн. евро до
2016 г. За сравнение, на US Open
ще раздават $33,6 млн. тази го-
дина и $50 млн. през 2017 г.

18.15 Уърлд Оупънс (финал)
КОЛОЕЗДЕНЕ

15.45 Обиколка на Трентино

Снимка БГНЕС

успех аванс заради по-
предното си класиране
от редовния сезон. За
победителите най-ре-
зултатен бе Матей Ка-
зийски с 13 т. Той се
отчете с 4 аса, 64%
ефективност в атака и
33% перфектно посре-
щане. Другият българин
в състава - Николай
Учиков, не се появи в
игра. За гостите също 13
т. постигна капитанът
Вуут Вийсманс. Цветан

Соколов добави 11 от 1
блок, 3 аса и 44% ефек-
тивност в атака. Това бе
и неговият последен мач
за тима на наставника
Роберто Пиаца. Та-
лантът от Дупница се
завръща в Тренто през
следващия сезон. Също
в спор за място на фина-
ла настоящият шампион
Лубе Банка Мачерата
води с 2:1 победи срещу
Копра Елиор Пиаченца
с Христо Златанов.

Т
Тренто на треньора

Радостин Стойчев и с
Матей Казийски за 6-и
пореден сезон се кла-
сира на финал в итали-
анското волейболно
първенство. Воденият от
бившия национален се-
лекционер на България
отбор надви у дома Ку-
нео с 3:0 гейма (20, 18,
22) и затвори полуфи-
налната серия с 3:0 по-
беди. Финалистите за-
почнаха серията с един

Стойчев
и Казийски
на финал
в Италия

Стойчев
и Казийски
на финал
в Италия
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и Казийски
на финал
в Италия

Стойчев
и Казийски
на финал
в Италия

Стойчев
и Казийски
на финал
в Италия
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